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BREZ TISTE OGRAJE...
“Meje, k i  loču je  Gorico od  Nove 

Gorice, res n i več. In  upam, da je  n ik o li večne bo. ” Te 
besede je  spregovoril Črtom i r  Špacapan, zastopnik M i
nistrstva za zunan je  zadeve Republike Slovenije in  
km a lu  genera ln i ko n zu l RS v Trstu, ko se je  p re jšn ji 
teden udeležil posebnega dogodka, vrednega, da b i 
ostal zapisan v naši k ra jevn i zgodovini. Na trgu Tran- 
salp ina v G orici je  namreč v o rgan izac iji K inoatelje ja  
in  ob sklepu p ra zn ika  mestne občine Nova Gorica 
poteka la  15. t.m. čezmejna p ro jekc ija  dveh film o v , k i  
govo rita  o meji. P ro jektor je  sta l nad m e jn im  kam 
nom  na ita lija n s k i strani, p la tn o  pa  p red  veličastno 
fasado slovite habsburške železniške postaje. Žarek  
svetlobe se je  svobodno “p re tih o ta p il” čez mejo in  
nared il nekaj, česar m i ljud je  ne moremo: svobodno 
jo  je  prečkal, ne da b ig a  kdo ustavil. In  b il je  p razn ik .

M is li in  spom in i m arsikoga so po le te li nazaj, do 
tiste noči med 15. in  16. septembrom pred  56 leti, ko  
je  sim bolična, in  vendar vznem irljiva  črta na vzhod
nem bregu Soče razdelila  Goriško na dva dela. Šla je  
celo skoz hlev, razdelila je  grobove istega pokopališča. 
Ž a l tu d i žive ljud i. Postala je  obenem z id  in  izz iv  l ju 
dem, k i  je  sprva niso m og li sprejeti. Skoraj tisoč let 
stara Gorica namreč dotlej n i poznala d ržavn ih  meja, 
sa j njene zem ljepisne zn a č iln o s ti od nekda j om o
gočajo srečevanje med p r ip a d n ik i raz ličn ih  narodov, 
je z iko v  in  ku ltu r. In  vendar - ko t je  p o kaza l videodo- 
kum entarecNadje Velušček in  Anje Medved Moja meja 
z  ž iv ljen jsk im i p ričevan ji ljud i, k i  so p rih o d  meje doži
veli na svo ji kož i - je  bodeča žica med Vzhodom in  
Zahodom  prines la  s sabo veliko hudega in  strahu, 
sploh pa  seje zarisa la  tu d i v duše lju d i na obeh stra
neh meje.

Danes se na veliko in  š iroko govori o tem, da meja 
pada in  da m oram o razm išljati, ko t da b i je  več ne 
bilo. In  vendar to n i lahko, ko pa se še vedno s strahom  
drž im o daleč od “zelene mreže" in  sploh vseh m ejnih  
prehodov, k je r je  “g ibanje omejeno”. Še vedno smo tu 
d i deležni nezaup ljiv ih  pogledov m ejnih stražnikov in  
carin ikov, k i - zd i se - kom a j čakajo, da te zalotijo...

Tudi zato je  b ila  čezmejna p ro jekc ija  lep p razn ik . 
Več ko t petsto l ju d i se je  zbra lo  na trgu, k je r bo ob 1. 
m aju  2004 velika slovesnost, in  nekako vsaj v m a j
h n i m eripredokusilo  vzdušje, k i bo tedaj verjetno vla
dalo. Večer seje nam reč za številne udeležence končal 
p ra v  t ik  ob m reži, m a rs ikdo  je  s ta l na z id ku , se 
sproščeno razgovarja l z  lju d m i “na o n i s tra n i” in  se 
smejal. Sploh je  b ilo  lepo se d o tik a ti te zelene ograje 
in  ugotoviti, d a je  vse m a n j tu ja  in  strah vzbujajoča, 
saj s o ji - tako zagotavlja jo  v R im u in  L ju b lja n i - šteti 
dnevi. Na nekaterih  obrazih  je  b ilo  sicer še vedno 
mogoče za zn a ti lahno senco zadržanosti. Večina lju 
d i p a  je  b ila  prežeta z  občutkom  s im patije  ob zavesti, 
da je  to, k a r  se je  pač zgodilo v za d n ji po lov ic i sto
letja, konec koncev naša skupna zgodba. P rip rav ljen i 
smo o b rn it i stran in  zaž ive ti brez meje. Zato že lim o  
verje ti v besede županov B ru lca  in  B rancatija , k i  sta 
še enkra t pozvala lju d i k  podpo ri p rija te ljskem u načr
tovan ju  tega skupnega prostora, k i  se odp ira  novim  
perspektivam  in  “k je r nam  bo lepo živeti".

Na Goriškem se tore j neka j vendarle dogaja. Ža
rek svetlobe je  prečka l mejo, p ra v  tako ra z ig ra n i g la 
sovi ljud i, k i  so si segali v roke. Tudi čustva so svobo
dno in  brez prepustnice p reha ja la  iz  ene države v 
drugo in  se vračala nazaj. Drugačna, končno toplejša.

Danijel Devetak

Srečanje SSO-SKGZ v Ukvah. Trbiž in zaščita

Naša prizadevanja za Kanalsko dolino
Kanalska dolina je te dni 

v središču pozornosti ne le za
radi naravne ujme, ki jo je pri
zadela, in obnovitvenih del 
ter političnih srečanj, ki so po
vezana s tem, ampak tudi za
radi raznih drugih dogodkov 
in problemov. V mislih ima
mo skupni sestanek SSO in 
SKGZ v Ukvah, vprašanje na
daljevanja tečaja slovenskega 
jezika, nedeljski dobrodelni 
koncert na Svetih Višarjah in 
sklep trbiške občinske upra
ve, da zaprosi za vključitev 
občinskega ozemlja v obmo
čje zaščitnega zakona za slo
vensko narodno skupnost v 
Italiji.

Očitno je torej, da včasih 
nekatere naravne nesreče vz
budijo v ljudeh večjo pozor
nost in občutljivost za priza
deto področje, kar, dolgoro
čno gledano, prinese pozitiv
ne učinke. Kanalska dolina je

Srečanje v Ukvah: z leve Sergij Pahor, Rudi Pavšič in Aleksander Oman (Foto DP)

zaradi svojega prehodnega 
značaja na križišču med slo
venskim, italijanskim in nem

škim svetom gotovo pomem
bno križišče in stičišče druž
benih in kulturnih izzivov. Za

to je zanimanje za tamkajšnje 
razmere in ljudi nedvomno 
zelo pozitivno. /  stran 14

V tem tednu spoznava nad
škof msgr. Dino De Antoni živ
ljenjski utrip stvarnosti gori- 
ških Slovencev. V ponedeljek 
se je pomudil med srednje
šolci in višješolci, popoldan 
pa je obiskal Zavod sv. Druži
ne, kjer je pri maši nagovoril 
starejše goste. O  vsem tem

bomo podrobneje poročali 
prihodnjič.

V torek, 23. t.m., pa je v 
zgodnjih  ju tran jih  urah v 
spremstvu vikarja msgr. Os
karja Simčiča, župnika msgr. 
Cvetka Žbogarja, p. Mirka Pe
licona in tajnika Micheleja 
Centoma obiskal ustanove, ki

imajo sedež v stavbi na Trav
niku št. 25. Že v veži ga je 
sprejel predsednik Katoliške
ga tiskovnega društva Branko 
Černič. Nato ga je prof. Fran
ka Žgavec pospremila po Ka
toliški knjigarni, kjer se je vi
soki gost rad srečal z osebjem 
in si ogledal zlasti razstavlje-
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Začel se je pastoralni obisk nadškofa msgr. De Antonija v duhovniji sv. Ivana v Gorici

Nadškof tudi na našem uredništvu
ne knjige. Na dvorišču knji
garne se je ob kavici ustavil 
tudi z drugimi zastopniki or
ganizacij, ki domujejo v ome
njenem poslopju. V prvem 
nadstropju si je nadškof v 
spremstvu prof. Vide Bitežnik 
ogledal prostore Galerije Ars 
in se vpisal v knjigo obisko
valcev. Obiskal, je tudi upra
vo Zadruge Goriška Mohor
jeva, nato pa naše uredništvo, 

j Pokazal je, da dobro pozna 
j  naš tednik in sodelavce; zato 
nam je tudi očetovsko poklo
nil nekaj dobronamernih na
svetov in napotkov ter dodal: 
"Hvala za vaše delo!" Za vse 
to se mu je glavni urednik 
prof. Andrej Bratuž tudi za
hvalil. Daljši razgovor se je 
nato razvil na sedežu Goriške 
Mohorjeve družbe, kjer so o 
založniški dejavnosti Zadru
ge GM, njenem poslanstvu in 
težavah spregovorili dr. Da
mjan Paulin, predsednik zalo
žbe msgr. Simčič, prof. Marija 
Češčut in Marko Tavčar.

O nadaljevanju nadško
fovega pastirskega obiska 
bomo poročali prihodnjič.

Pogovor. Drago Legiša
ČEDALJE VIDNEJŠA RAZDALJA

i M a r t in  Tul
I VSESLOVENSKO SREČANJE M L A D IH  V STIČNI

I KONEC PASTIRSKEGA O B IS K A  V STANDREZU

Milan Gregorič
AFERA P O P O V IČ ________________________________
Mara Petaros
V ITALIJI JE U Č N I  KADER V E D N O  STAREJŠI

Predsednik 
NSKS Jože 
Wakounig 

o vprašanju 
koroških 
medijev.

(stranJ2>

Umetnik in 
teolog p. 
Marko Rupnik 
o novem 
mozaiku 
v Kopru, 
(strani.)

SLOVENSKO KULTURNO DRUŠTVO 
PLANIKA iz  Kanalske doline, SLOVENSKA 
KULTURNO GOSPODARSKA ZVEZA 
in SVET SLOVENSKIH ORGANIZACIJ 
so dali pobudo za zbiranje pomoči 
za prizadete v Kanalski dolini. Sredstva 
zbiramo tudi na našem uredništvu.
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Med Kvirinalom in palačo Chigi

Čedalje vidnejša razdalja
Verjetno ni gol slučaj, da je 

predsednik republike Ciampi 
prav na dan, ko je predsednik 
vlade Berlusconi javno spo
ročil, da je osrednje vodstvo 
Doma svoboščin dokončno 
odobrilo listino o ustavnih 
spremembah, na enem rim
skih trgov govoril množici 
srednješolcev in s povzdig
njenim glasom dejal, da je re
publiška ustava "veljavna, 
živa in življenjska". Znano pa 
je, kako zlasti v zadnjem času 
skoraj ne mine dan, da Berlu
sconi in njegovi sodelavci ne 
bi omenjali, kako je nujno, da 
se ustava, ki je postala veljav
na 1. januarja 1948, "posodo
bi", da bo v skladu z zahteva
mi in s potrebami sedanjega 
časa. Sam predsednik vlade 
je tudi najavil rok, v katerem 
naj bi ustavne spremembe 
odobril parlament. To naj bi 
se opravilo v letu 2004, hkra
ti pa je dal razumeti, da bo 
njegova večina odobrila usta

vne spremembe tudi brez so
delovanja opozicije. Njegovi 
najožji sodelavci pa o taki 
možnosti govorijo brez dlake 
na jeziku.

Spremembe, ki jih napove
duje Dom svoboščin, predvi
devajo predvsem večje pri
stojnosti za predsednika vla
de, odpravo dvodomnega 
parlamentarnega sistema, 
devolucijo ali prenos oblasti 
od središča na periferijo - v 
bistvu od Rima na dežele - in 
pomembne spremembe v 
sestavi ustavnega sodišča. 
Zakonodajna oblast bi po 
novem pripadala le poslanski 
zbornici, ki naj bi jo  sestavlja
lo znatno manjše število po
slancev, medtem ko naj bi bil 
senat izraz posameznih dežel 
in bil pristojen le za deželne 
zadeve. Poseben status naj bi 
imel Rim kot prestolnica ita
lijanske države. Zlasti sle
dnjemu je baje dolgo naspro
toval vodite lj Severne lige

Bossi, vendar je na koncu le 
klonil, čeprav je tudi v zadnjih 
dneh govoril, da je po njego
vem Milan italijanska prestol
nica, saj da Rim že ima pa
peža!

Prejšnji teden je predsed
nik republike bil na obisku v 
Piemontu, in sicer predvsem 
v krajih, kjer so se septembra 
leta 1943 bili prvi boji proti 
nemškemu okupatorju. Ciam
pi je ponovno poudaril globlji 
pomen odporniškega gibanja, 
v katerem so enakopravno so
delovali ljudje različnih sveto
vnih nazorov, odporniško gi
banje pa je tudi temeljni ka
men republiške ustave. Pri 
tem je tudi glasno poudaril, 
da se republiška ustava lahko 
spremeni le z združenim i 
močmi. Podčrtati velja, da se 
je predsednik Ciampi ob tej 
priložnosti odločno zavzel, 
naj 25. april ostane praznik 
osvoboditve. To so glavna sred
stva množičnega obveščanja

še posebej podčrtala, pri če
mer so tudi ugotovila, da se 
predsednik vlade Berlusconi 
25. aprila še nikdar ni udeležil 
nobene proslave osvobodi
tve, medtem ko je državni po
glavar ponovno naglasil, naj 
ta dan ohrani svoj prvotni po
men. Prvič smo iz ust "varuha 
republiške ustave "tudi slišali 
jasne besede obsodbe faši
stov, ki so nemškemu okupa
torju ovajali in izročali Jude, 
da so slednji praviloma kon
čali v taboriščih smrti. Ta o- 
dločni nastop proti fašizmu 
je prav gotovo posreden od
govor na Berlusconijeva izva
janja o Mussoliniju in njego
vi politiki, nad čimer se je in 
se še zgraža mednarodni tisk.

Med Kvirinalom in palačo 
Chigi, med Ciampijem in Ber
lusconijem, je, kot vidimo, če
dalje večja razdalja, saj se nju
na stališča o zelo pomembnih 
vprašanjih močno razhajajo, 
kar utegne morda celo odlo
čilno vplivati na nadaljnjo 
usodo načrtovanih ustavnih 
sprememb.

Drago Legiša

V tržaških gospodarskih in 
političnih krogih je v tem času 
v ospredju razprav in polemik 
sklep pristaniškega odbora, da 
odpre pot preureditvi obmo
čja starega pristanišča, ki se 
razteza od barkovljanskega 
zasipa do železniške postaje 
in vključuje številne arhitek
tonsko raznovrstne zgradbe, 
zgrajene še pod Avstrijo, in 
druge vmesne površine. Ker 
skoro v celoti tamkajšnje na
prave ne služijo več prvotne
mu namenu, so že pred 15 leti 
nastale razne zamisli, kako to 
področje oživiti in tako prepre
čiti njegovo propadanje. Eni 
so se zavzemali in se še zavze
majo, da bi sicer področje po
sodobili samo za pristaniške

POPRAVEK

V prispevku, ki je bil objav
ljen prejšnji teden na prvi stra
ni (Sram naj ga bo!), je  bilo 
napačno napisano ime mesta, 
kjer je  potekal proces zoper 
vojne zločince. To mesto ni 
Nuerenberg, temveč Niirn- 
herg. Avtorju dr. Dragu Legiši 
in bralcem se opravičujemo.

Nove gospodarske in druge pobude

Za preureditev starega 
tržaškega pristanišča

dejavnosti, drugi pa, da bi ga 
uporabili ludi v druge name
ne v skladu s sedanjimi časi in 
potrebami. V zadnjih letih so 
bili predloženi razni zadevni 
načrti, vendar se odločujoči 
dejavniki niso mogli zediniti, 
katere načrte podpreti. Po dol
gem odlašanju je pristojna pri
staniška oblast v začetku sep
tembra s tesno večino glasov 
odločila, da konkretno dodeli 
zemljišča podjetjem, ki so pred
stavila ustrezne načrte za ure
sničitev novih gospodarskih in 
drugih pobud na njih.

Tako so bila dodeljena tri 
območja starega pristanišča. 
Prvo zajema barkovljanski za
sip, na katerem naj bi skupina 
treh podjetij uredila priveze za 
čolne (marino), obmorski park, 
kopališča in nekaj stanovanj
skih poslopij turističnega zna
čaja. Drugo območje zaobje
ma začetek starega pristani
šča, kjer pokrajinska uprava 
namerava urediti novi sedež 
navtične šole, trgovinska zbor

nica pa marino. Tretje obmo
čje se razteza do tretjega po
mola, kjer naj bi uredili razsta
višče tržaškega sejma in pro
store za kulturne in umetniške 
pobude. Četrto območje je 
namenjeno za zgraditev nove
ga sedeža Tržaškega Lloyda, 
da bi le-ta obdržal sedež v Tr
stu in svoje kontejnerske ladje 
usmerjal na sedmi pomol. Naj 
omenimo še, da je posebno 
območje starega pristanišča 
namenjeno Svetovni razstavi 
EXPO 2008, za katero se po
teguje tudi Trst.

Kot omenjeno, je sklep pri
staniškega odbora o dodelitvi 
prostorov v starem pristanišču 
naletel na različne odmeve. 
Mnogi naglašajo dejstvo, da 
sta za zadevni sklep glasovala 
tako tržaški župan Dipiazza 
kot deželni odbornik za prevo
ze Sonego, v čemer nekateri 
vidijo znak za preseganje po
litičnih pregrad, ko gre za višje 
interese mesta. Sklepu pa so 
nasprotovali nekateri krajevni

špediterji in sindikati pristani- 
ščnikov. Preureditvi pristani
šča za sodobne dejavnosti od 
političnih sil najbolj nasprotu
je Lista za Trst.

Pristaniški odbor je nakna
dno odobril pogajanja za vs
top Tržaškega Lloyda v družbo 
TCT, ki upravlja kontejnerski 
promet na sedmem pomolu in 
v kateri ima 49% glavnice Luka 
Koper. Omenjeni vstop bi bi
stveno pripomogel k okrepitvi 
kontejnerskega prometa, ki je 
v zadnjem obdobju vidno na
zadoval.

Alojz Tul

Irak /  Novi atentati na ameriške sile

Zgrešena predvidevanja 
ZDA o povojnem Iraku
Po novem krvavem tednu, 

ki je terjal več žrtev med a- 
meriškimi vojaki in po hu
dem atentatu na predstavni
co iraške prehodne vlade, 
Akilo Al Hašimi - ki je v pre
teklosti sodelovala tudi z dik
tatorjem Husseinom in ki jo 
verjetno zato privrženci Hu
seina sedaj vidijo kot izda
jalko - postaja problem po
vojnega obdobja v Iraku ve
dno bolj pereč.

Število ameriških vojakov, 
ki so v napadih iraških upor
nikov izgubili življenje po (u- 
radnem) koncu vojne, seje mi
nuli konec tedna dvignilo na 
79, 84 pa jih je umrlo zaradi 
raznih nesreč. Temu je treba 
dodati še število civilistov, na 
primer raznih diplomatov, ča
snikarjev in pa iraških vodite
ljev, ki so izgubili življenja v a- 
tentatih. Med vsemi je bil naj
hujši napad na predstavništvo 
OZN, ki je pred enim mese
cem zahteval življenje 23 o- 
seb, med katerimi ludi odpo
slanca OZN v Iraku, de Mella.

Odpor Iračanov proti a- 
meriškim silam se iz dneva v 
dan veča - v nasprotju s tem, 
kar so bila predvidevanja Bu
shevih sodelavcev, zagovor
nikov vojne v Iraku. Pentagon 
je sicer napovedal odpor proti 
zavezniškim silam, vendar ga 
je označil kot kratkoročno na
gajanje Husseinovih najzve
stejših sodelavcev. Vojaški iz
vedenci, ki so izdelali študije o 
povojnih scenarijih v Iraku, pa

Seja paritetnega odbora
V petek, 26. t.m., se bo v 

Trstu sestal paritetni odbor za 
izvajanje zaščitnega zakona 
38/2001. Na dnevnem redu 
je sprejetje seznama občin, v 
katerih se bodo uresničevala 
določila omenjenega zakona.

so že pred vojno prišli do ugo
tovitve, da se bo po vojni pre
budil nasilen iraški in arabski 
nacionalizem. Vlada pa je ta 

[ opozorila očitno spregledala.
Obrambni sekretar Do- 

nald Rumsfield je predvidel, 
da se bo odpor polegel, ko se 
bo začela gospodarska obno
va države. To bi bil moral z 
zaslužkom od prodaje petro
leja sofinansirati Irak sam. 
Prava obnova pa se še ni zače
la, saj so se Američani ušteli, 
ko so računali na bogate po
sle z iraško nafto. Vedeli so, 
da so naftne industrijske in
frastrukture v slabem stanju, 
niso pa vedeli, v kolikšni meri 
in koliko jih bo stala njihova 
posodobitev. Marca je Wol- 
fovvitz v Kongresu napovedal, 
da bodo v naslednjih dveh 
letih od izvoza petroleja za- 

! služili od 50 do 100 milijard 
dolarjev, sedaj pa je jasno, da 
bodo letos imeli komaj kak 
dobiček, prihodnje leto pa 
lahko računajo le na pičlih 
dvanajst milijard - pa še te 
bodo odvisne od ugodnih 
cen petroleja in od zajezitve 
sabotaž, ki jih iraški uporniki 
dnevno izvajajo na naftnih 
ležiščih in naftovodih.

Iz vsega povedanega je 
jasno, zakaj se Bushu naen
krat mudi, da bi v sklopu 
OZN prepričal države, ki do 
sedaj niso bile vključene v 
vojno in obnovo Iraka, da fi
nančno podprejo povojno 
obnovo in da sprejmejo nje
govo resolucijo v VS. Ta pred
videva, da bo večji del nadzo
ra v zalivski državi ostal v a- 
meriških rokah, namesto da 
bi dopuščal večjo vlogo ZN 
pri prehodu na civilno oblast.

: S tem pa se Francija in Nemči
ja, ki sta bili največji nasprot
nici vojne v Iraku, ne strinjata.

Breda Susič
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Proti brezčutni pokojninski reformi
Že kar nekaj časa v državi potekajo raz

prave o tem, kako naj bi reformirali pokoj
ninski sistem. Izjave si sledijo izjavi, v javnost 
posegajo ministri, potem se oglasi predsed
nik vlade, vsakokrat odgovarjajo sindikati. 
Dejstvo je, da se je  povprečna starostna 
doba povišala, zato stroški pokojninskih  
upravičencev nenehoma naraščajo, kar vse 
bolj bremeni državno blagajno, lasno je  to
rej, da želi pokojninska reforma te stroške 
zmanjšati in to b i bilo mogoče doseči s 
podaljšanjem  delovne dobe ozirom a z 
zmanjšanjem števila tistih, ki naj bi zapustili 
aktivno delo.

Resnici na ljubo imamo tudi v tem prime
ru opravka z ogrožanjem socialne varnosti 
ter varnosti nasploh in zato se ne b i smeli 
zateči v brezbrižnost, češ saj ni mogoče dru
gače. Vselej namreč, kadar naj bi se social
na varnost zmanjšala, pa najsi gre za dražje 
zdravstvene storitve, nezadovoljivo skrb za 
ostarele ali sedaj za negotovost pokojnin, hi 
morali b iti še kako pozorni in odzivni. Vse 
preveč dejavnikov je, ki jim  za tovrstno skrb 
življenjske ravni ni več kot toliko mar, pri če
mer se velja spomniti velike industrije in fi
nančno izjemno močnih podjetnikov, med 
katere sodi tudi vladni predsednik. Toda ne 
gre samo za industrijo in podjetništvo, osre
dnji problem je  v družbeni miselnosti, ki se 
tako rekoč vsa napaja z nujo ekonomske 
uspešnosti, da ne rečemo dobička. V tem 
smislu ves čas od vsepovsod dežujejo izraču
ni in opomini, kako se proizvodnja dviga pre

počasi in kako naj bi se nenehno povečevala 
in povečevala - v tem duhu in v tej praksi 
poteka naše življenje. N iti Evropska zveza se 
ne more izviti iz tovrstne logike, čeprav ves 
čas zatrjuje, kako ne bi smeli izhajali iz eko
nomije in bi morali okrepiti bistvena človeška 
načela, ki s pridobivanjem zgolj materialnih 
dobrin zagotovo nimajo dosti skupnega. 
Toda ekonomska izračunica je  ekonomska 
izračunica, in čeprav se vsi zavedamo njene 
brezčutnosti, jo  vedno znova postavljamo na 
prvo mesto, pri čemer je  pokojninska refor
ma le eden od naslovov, vsepovsod pa je  cilj 
le en sam - kako prištediti več denarja. Kot 
da nas porabniški oziroma konzumistični čas 
dobesedno drži v kleščah in nas vodi po svoji 
brezčutni poti naprej. Upiramo se mu v glav
nem z besedami in dosti manj z dejanji.

Nemara je  prav pokojninska reforma pri
ložnost, da obrnemo smer naših ukrepanj in 
odločneje nasprotujemo logiki konzumistič- 
nega napredka. Enkrat bomo ta zaokret pač 
morali storiti, čeprav bomo na ta način ostro 
zarezali v utečeni tok sedanjega časa. Kot je  
na primer izjavil nemški kancler Schroeder 
ob nedavnem obisku v Veroni, da smo se ve
rjetno vsi skupaj zmotili, ko smo v prejšnjih 
desetletjih v tolikšni meri verjeli v blagor in 
smisel porabniške družbe, medtem ko so re
snične vrednote zagotovo drugje, zato po 
sedanji po ti ne bomo mogli več dolgo na
prej. Res vplivna in osrečujoča izjava, k i priča, 
da se vendar že porajajo vizije naslednje, 
vsekakor srečnejše družbe.
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In terv ju /  P. Marko Ivan Rupnik

Krščanstvo, vera obličij in močnih barv
P. Marko Ivan Rupnik - teolog in umetnik, “papežev slikar”, avtor kapele Odrešenikove Matere v Vatikanu, rojen leta 1954 v Zadlogu pri Črnem Vrhu nad Idrijo - je z ekipo 

Ateljeja duhovne umetnosti, ki deluje v sklopu Študijsko raziskovalnega centra Aletti v Rimu, obogatil Primorsko z novim biserom sodobne sakralne umetnosti. Koprski škof 
insgr. Metod Pirih je namreč 31- avgusta letos med mašo ob 10. obletnici župnije sv. Marka na Markovcu v Kopru blagoslovil 115 m- veliko mozaično poslikavo prezbiterija. 
Okrog milijon kamenčkov vseh barv, oblik in velikosti sestavlja “sliko” zgodovine odrešenja po evangelistu Marku. V Sloveniji je omenjeni atelje s p. Rupnikom na čelu že 
izdelal v zadnjih nekaj letih mozaike v kapeli semenišča v Mariboru, v kapeli Marije Pomagaj v Tamarju, v cerkvi sv. Mihaela v Grosuplju in v kapeli doma za ostarele v Črnem 
Vrhu. Več mozaikov je izdelal v Italiji, Češki in Slovaški; trenutno pripravlja poslikavo kapele na apostolski nunciaturi v Parizu. Vsa ta dela, sad življenja in dela v skupnosti, 
odlikuje spajanje med zahodno umetnostjo in ikonografijo, vsebinsko pa integriranje duhovne tradicije krščanskega Vzhoda in Zahoda, sploh izročila in sodobnosti. P. 
Rupnik poučuje na Papeškem vzhodnem inštitutu, na Papeški univerzi Grcgorijani in na Papeškem bogoslužnem inštitutu sv. Anzelma. Predavanja in seminarje ima po 
številnih evropskih akademskih inštitutih. V sklopu Centra Aletti tke mednarodno mrežo medkulturnih in medverskih srečanj, na katerih se skupno sprašujejo o prihodnosti 
vere v Evropi in sploh prerešetavajo vizijo nove Evrope od Uralov do Gibraltarja. Od leta 1999 je svetovalec Papeškega sveta za kulturo. In vendar se ne sprehaja rad po 
abstrakcijah; krščanstvo, ki ga z vsem svojim življenjem oznanja, je živo, konkretno in utelešeno. Zato so njegova dela živa, izvirna in iznajdljiva. Kot ljubezen, ki ne more biti 
samo abstraktna, saj v tem primeru ni več ljubezen. Ko p. Rupnik kaj ustvarja, ima rad pred očmi žive osebe, za katere dela. Zato je v Grosuplju med mozaiki tudi del pletenega 
koša, v Kopru pa ribiška mreža. Pater, prejemnik Prešernove nagrade, Častnega znaka svobode Republike Slovenije, mednarodne nagrade Beato Angelico za umetniško delovanje 
v Evropi in drugih uglednih odlikovanj, je zaverovan v lepoto, ki je - po njegovem mnenju - v današnjem svetu nujna. In lepota, tako pravi, se lahko rodi samo v skupnosti.
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Novi mozaik na Markovcu 
vabi k m olitv i, zbranosti in  
bogoslužju na način, k i ga 
niso vsi vajeni. Mozaične 
poslikave so namreč zelo 
snovne. Katera je  vsebina 
te snovnosti, k i Je tako 
pomembna za utelešeno 
krščanstvo'(
Znotraj naše vere pojmujemo 

snovnost kol razodevanje Božje lju
bezni. Zato je tudi njen smisel v lju
bezni. Snovnost zaživi svojo resni
co, ko pomaga ljudem, da se sreču
jejo, ko jim služi za medsebojno lju
bezen. To je smisel snovnosti. Pri 
utelešenju Kristus pokaže prav to. 
Mi to doživljamo in ponavljamo v 
bogoslužju, kjer kruh postane pravi 
kruh itd. Stvari postanejo "pravilne", 
ko jih živimo tako, da se njihova re
snica lahko razodene. Ljubezni brez 
snovnosti za nas kristjane ni! Ljube
zen zahteva vedno, da se ves člo
vek vključi vanjo, da zastavi sebe 
vsega: svoje telo, darove stvarstva, 
svojo inteligenco, razmišljanje, načr
tovanje, spreminjanje sveta po obliki

osebnosti, ki so zelo močne. Združi 
pa jih, ker se vsak sam žrtvuje za to, 
da se lahko združi.

Že sedaj vlada veliko 
pričakovanje za vašo novo 
knjigo. Barve sojnosti, 
k i bo izšla meseca oktobra 
v ita lijanščin i, španščini, 
angleščini in  slovenščini. 
Tiskali jo  bodo v L jubljani. Kaj 
nam lahko poveste o tem delni1 
Šlo bo za delo, ki bo zaobjemalo 

teologijo v barvah, besedi in podo
bi. To ni monografija, ni moja razla
ga moje umetnosti, ni slikovna raz
laga moje teologije, ampak je te
ološko razmišljanje v besedah, po
dobah in barvah. Uvodno besedo so 
napisali kard. Carlo Maria Martini, 
Olivier Clement, Tomaš Špidlik in 
Crispino Valenziano.

V Družbo Jezusovo ste stopili 
pred tridesetim i leti, naslednje 
leto boste s lav ili drug okrogli 
jub ile j. Dvanajst let delujete v 
Centru A letti v Rimu. To so bila  
izjemno plodna leta. Ne 
moremo namreč mimo

številn ih knjig, k i ste j ih  
spisali vi a li d rug i č lan i in  
p rija te lji centra p r i  založbi 
Upa, pa n it i mimo številnih  
mozaikov, k i ste j ih  v i in  atelje 
duhovne umetnosti nared ili 
po Ita liji,  Sloveniji in  drugod  
po Evropi. Kaj b i poudarili, če 
bi m ora li potegniti črto pod 
prehojeno potjo v R im u/ 
Najprej to: skupnost. Jaz lahko 

delam to, kar delam, ker živim v taki 
ekipi, kakršna je tista v Centru Alet
ti; ker živimo skupaj tako, kot živi
mo. Sam bi ne bil niti kanček tega, 
kar sem. To je prvo. Drugič pa tole: 
v mojem življenju je prišlo do po
membnega premika; najprej sem 
stvari načrtoval, potem pa začel 
služiti in biti razpoložljiv. Včasih sem 
si želel ustvarjalnosti, pa nisem mo
gel ustvarjati. Sedaj pa me kliče Cer
kev, da ustvarjam. To je pa čisto ne
kaj drugega.

Danijel Devetak

-  sam začetek evange
lija. Zdi se, da je evange
list Marko šele kasneje 
napisal prvih trinajst po
glavij kot nekakšen u- 
vod h ključnemu štiri
najstemu. Evangelist je 
namreč v omenjenem 
poglavju vzpostavil vz
porednico med judov
sko in Kristusovo Veliko 
nočjo. To naj bi Judom 
pomagalo razumeti, kaj 
je Kristus prišel naredit 
na zemljo. Vzporednica 
je torej ključ za razume
vanje. Judovsko Veliko 
noč predstavljata zakla
no jagnje in Mojzes, ki 
gre čez Rdeče morje;
Mojzes je oblečen kot 
Kristus na križu, torej je 
že sam podoba Kristu
sa. Jezus je na križu za
klan kot jagnje; takoj je 
torej razvidna istovetnost dveh Ve
likih noči: Kristus je novo velikonoč
no jagnje. Sledi spust v predpekel:

so v stari zavezi potrebne mišice - v 
smislu: če hočeš služiti Bogu, moraš 
biti heroj -, gre v novi zavezi za raz
položljivost. O tem govori lik Ma
rije molilke. Ob njej je živo jagnje, 
ki se pase. Vse se torej dogaja med 
dvema jagnjetoma. Prvo, staroza
vezno, je zaklano, da bi lahko bilo 
drugo, novozavezno, živo in bi se 
paslo na pašnikih ob živih vodah. 

Naša vera Je vera barv in 
obličij, pravite. 0  čem govorijo  
močne in  čiste barve in  velike 
oči na obličjih, k i j ih  
upodabljate?
Oči so velike, ker je beseda po

stala meso, podoba. Če hočemo 
danes brati Božjo besedo, moramo 
imeti dobre oči, da vidimo Božjo be

sedo. Če hočemo ozna
njati Božjo besedo, mo
ramo imeti dobre roke, 
da jo  pokažemo. Zato 
upodabljam vedno ve
like roke in velike oči. 
Glede barv pa to: kr
ščanstvo se je v zgodo
vini, v trenutkih najmoč
nejše vere, vedno odlo
čalo za žive, jasne in 
močne barve. Jasna, 
močna barva pomeni 
osebnost. Krščanska 
vera govori o tem, da je 
možno živeti v skupno
sti, ne da se med seboj 
"pohab im o". Princip 
Svete Trojice je namreč 
duhovni, ljubezenski 
princip srečanja. Ni po
trebno, da se čemu od
povemo, zato da smo 
lahko skupaj. V srečanju 
z drugim moramo "upo

rabiti" svojo osebnost. Ko pa ni moč
ne vere, ljudje mislijo, da so kot v 
živalskem vrtu; vsak se malo "okle-

F O TO  1)1*1)

ljubezni, s katero hoče živeti. Snov
nost je pravzaprav prostorje, v ka
terem lahko uresničujemo našo du
hovno poklicanost kot ljudje.

Na mozaiku v cerkvi sv. Marka 
visi rib iška mreža...
Prvič zato, ker je cerkev v Kopru, 

mestu ribičev. Prav ribič mi jo je pri
nesel. Mlad ribič jo je prišel popra
vit, zašit in uredit. Drugič pa zato, 
ker so že stari cerkveni očetje videli 
v mreži simbol Svete Trojice, odno
sov med svobodnim i osebami. 
Mreža je zato tudi simbol Cerkve. 
Zaradi tega sem med križanjem in 
vstajenjem razpel mrežo Božjega 
kraljestva, ki ga mi živimo v Cerkvi. 

Katero je  glavno sporočilo 
Markovega evangelija in  
bivanjskih resnic, k i so 
upodobljene v prezbite riju  
koprske cerkve ?
Temeljno je 14. poglavje Marko

vega evangelija, ki je po vsej verjet
nosti -  kol pravi moderna eksegeza

grob se odpre, Kristus se spusti vanj 
do konca in gre iskat mrtvega člo
veka. Potem so - v novi zavezi - Bin
košti, t.j. prihod Svetega Duha kot 
protiutež starozaveznemu ognjene
mu stebru, ki je vodil Mojzesa. Če

Snovnost je  
pravzaprav  

prostorje, v katerem  
lahko uresničujemo 

našo duhovno  
poklicanost 
ko t ljuclje.

sti", da lahko vsi skupaj živijo v miru. 
Toda živijo v miru... v kletki. Sicer se 
ne grizejo, ni pa to skupnost. Žive 
barve so zato znak vere, znak zau
panja, da se lahko srečujemo na 
nekem nivoju, ki uspe združiti tudi
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KRISTJANI IN DRUŽBA

Prisotni so bili tudi mladi zamejci s Tržaškega in Goriškega

Vseslovensko mladinsko srečanje v Stični:
“Glej, tvoja mati!”

Vseslovensko mladinsko srečanje v Stični je postalo stalnica med tisočimi mladimi, ki se vsako leto 
zbirajo in skupaj ustvarjalno poglabljajo svojo vero. Letošnja Stična se je odvijala pod geslom “Glej, 
tvoja mati!“, na papeževe besede, ki jih je letos ob svetovnem dnevu mladili v Rimu posvetil mladini.

Mladina, ki prihaja v Slič
no z vseh koncev Slovenije, je 
20. t.m. preplavila zunanje 
samostansko dvorišče. Pro
gram druženja se je pričel v 
jutranjih urah, za kar so po
skrbeli animatorji in glasbe
niki skupine Mana. Ustvarili so 
sproščeno vzdušje in poveza
nost med prisotnimi. Skupina, 
ki glasbeno ustvarja že šest let, 
je predstavila nekatere pesmi, 
ki smo jih mladi odpeli med 
sveto daritvijo.

Višek Stične predstavlja 
nedvomno maša, ki jo  je da
roval ljubljanski nadškof dr. 
Franc Rode z ostalimi sloven
skimi škofi. V pridigi je mari
borski škof dr. Franc Kramber
ger poglobil odnos mladih do 
postmodernega sveta, orisal 
prihodnost slovenskega kr
ščanstva in slovenskega naro
da ob vstopu v EU. Poudaril 
je, da bodočnost gradimo 
mladi in naj pri gradnji le-te 
sledimo Kristusovim bese
dam. Danes ni lahko slediti kr
ščanskim vrednotam. Družba 
in mediji jih prikrivajo, v o- 
spredje pa postavljajo izmi
šljene vrednote, ki ljudi le po
vršno zadovolijo, da ostajajo

notranje prazni. Dr. Kramber
gerje obsodil tudi institucije, 
ki mladino oddaljujejo od ti
ste prave poti, poti za Jezu
som. Cerkev je primerjal ma
teri, pri kateri vsakdo dobi po- 
tešenje dvomov, skrbi in bole
čin. Priporočil se je mladim, 
naj spoštujemo starše, svoje 
matere, ki so nam dale življe
nje in prve seznanile z vero. 
Naj nam bo to v ponos in spo
dbudo, da bomo tudi sami 
prenašali prejeto bogastvo na 
naše naslednike.

Slovesni maši pod peko
čim soncem je sledil sprostil
ni del. Nekaj časa smo imeli

za kosilo. Posedali smo tu pa 
tam v manjših skupinah ter 
srečevali stare prijatelje in 
spoznavali nove. Popoldan
sko srečanje je potekalo po 
delavnicah. Organizatorji so 
si jih zamislili 23. Nemogoče, 
da bi te katera od teh ne pri
tegnila. V samostanu in oko
lici so se zbirale skupine mla
dih, ki so se opredelile za po
globitev določene teme ali 
spretnosti. Na voljo je bila 
npr. skavtska delavnica "Bodi 
pripravljen", pri kateri so ska
vti seznanjali udeležence z 
raznimi veščinami. Enkratno 
je bilo druženje in pogovor z

zaporniškim duhovnikom Ro
bertom Friškovcem na temo 
"Zapor-za koga in zakaj?" ali 
pogovor z mariborskim ško
fom Stresom o premagova
nju neuspehov. V ospredje mi 
je šinila Kellerjeva misel: "Ko 
se ena vrata zaprejo, se dru
ga odprejo, toda pogosto ta
ko dolgo zremo v zaprta vra
ta, da ne opazimo tistih, ki so 
se nam odprla." Kristjan naj 
sprejme poraz kot spodbudo 
za nadaljevanje poti.

Zaključek Stične predstav
lja vsako leto nastop kake pri
znane skupine ali posamez
ne zvezde s slovenske glasbe
ne scene. Na zaključnem žu- 
ru, kot so ga organizatorji poi
menovali, smo se sprostili ob 
slovenskih glasbenih uspešni
cah ter pesmih s prvega cede
ja skupine Mana. Pozornost 
sta pritegnila tudi Sašo in Ro
bi s svojo rock glasbo ob ver
skih besedilih.

Po mnenju organizatorjev 
in udeležencev je bila letošnja 
22. Stična prava uspešnica. 
Veliko je pripomoglo toplo 
septembrsko vreme, ki je pri
vabilo okrog 10.000 mladih.

Martin Tul

Še vedno o koprskih zvonovih

TV Koper-Capodistria 
na tankem ledu

V polemiki okrog Brecljeve 
neokusne provokacije v zve
zi s koprskimi zvonovi je od
govorna delavka slovenskega 
programa TV K-C Nataša Se- 
gulin dejala (PN, 23.8.2003), 
da "kot človek tudi sama ob
soja to dejanje in da razume 
prizadetost cerkve zaradi 
storjenega". Ni se ji pa zdelo 
nič narobe, da je koprska te
levizija to kaznivo dejanje 
neprizadeto posnela in servi
rala gledalcem, češ da to še 
ne pomeni njegovega odo
bravanja. Morda res ne po
meni odobravanja, pomeni 
pa nekaj več. Pozabila je na
mreč, da pomeni sleherno 
pasivno in brezbrižno priso

stvovanje kaznivim dejanjem 
obliko sostorilstva... Spra
šujem jo namreč, ali bi enako 
ravnala, če bi npr. bila TV K-C 
predhodno povabljena k sne
manju oskrumbe judovske si
nagoge ali motenja bogo
služja v njej. Prepričan sem, 
da bi tega ne storila, ker je to 
enostavno nedostojno, in še 
posebej ne, ker se z antisemi
tizmom ne gre igrali. Kot tudi 
ne bi šla snemat bančnega 
ropa ali česa drugega podob

nega. Toda bi o teh načrtova
nih kaznivih dejanjih verjetno 
obvestila policijo, kar bi bila 
edina pravilna reakcija zrele
ga in odgovornega človeka.

V vsaki civilizirani družbi 
se spoštujejo tako obredje 
kot tudi vsi simboli, ki so 
kakorkoli povezani s človeko
vo vero in sistemom vrednot, 
v vsej njihovi različnosti. Skru
nitev le-teh je napad na člo
vekovo dostojanstvo in njego
vo svobodo. V Sloveniji pa

očitno to ni tako, saj so napa
di na Cerkev ena najbolj hva
ležnih in medijsko promovi
ranih oblik družbene kritike. 
Eden izmed soudeležencev 
tega pobalinskega dejanja, 
Ivan Volarič Feo, se je v PN 
koprski televiziji malo manj 
kot zahvalil za podporo pri 
promociji te njihove "kritike 
klerikalizma". Kar bi lahko po
menilo, da se je TV K-C dala 
zmanipulirati oziroma spelja
ti na tanki led. Končno pa ni

to prvi podoben spodrsljaj 
koprskih medijev. Tudi ob 
skrunitvi strunjanskega križa 
so, vnaprej obveščeni, na mi
nuto točno prišli na lice me
sta in prav tako brezbrižno in 
neprizadeto prisostvovali na
vedenemu zavrženemu deja
nju ter ga posneli, ne da bi ga 
kdorkoli od njih poskušal pre
prečiti. Ko pa bi zadoščal kra
tek klic policije po mobilnem 
telefonu.

Vse to ima globoke kore
nine v stanju duha, ki ga je v 
naši zavesti pustilo polstolet
no pranje možganov z eno 
samo resnico, ki se pod se
danjo oblastjo po sili inercije 
vleče naprej. Saj drugače tudi

ne more biti v družbi, v kateri 
je bil npr. sam politični in dr
žavni vrh (v Lutkovnem gle
dališču) sposoben, celo ob 
prisotnosti predsednika sose
dne države, naslajati se ob 
primitivnem in žaljivem zmer
janju cerkvenega dostojan
stvenika iz ust domnevnega 
humorista, ki je v tej vlogi spo
minjal bolj na dobro plačane
ga dvornega klovna. Breclje
va provokacija, zavestno me
dijsko podprta s strani TV K- 
C, je tako le drobna kapljica 
v širokem morju militantne
ga antiklerikalizma, ki kot tak 
ni nič boljši od klerikalizma 
samega.

Milan Gregorič

S V E T O P I S E M S K A  R A Z M I Š L J A N J A
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ŽLAHTEN IZBOR H OŽJE li ES E DE, 
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SLOMŠKOVA
4 Mz 11, 25-29; Ps 19;Jak 5, 1-6; M r 9, .18-43. 45-48

Apostol Jakob uporablja zelo ostre besede do bogatašev. 
Toda, če pozorno beremo Sv. pismo, najdemo povsod trde 
izraze proti zaverovanosti človeka samo v ta svet. Sam Jezus 
v današnjem evangeliju je sila odrezav. Čeprav ne grozi, zato 
ker spoštuje vsakega človeka, saj vidi v vsakem izmed nas 
nekaj dobrega, Božjega, vendar kar najresneje svari pred 
pogubo, v katero nas lahko spravi greh (Mr 9, 39-40; Izjava o 
verski svobodi - VS). Poudarja pa dolžnost iskanja resnice ter 
edine, katoliške, Cerkve.

Bog že v Stari zavezi ceni zavzetost za resnico, za Boga, 
tudi tistih, ki so izven uradne skupnosti, ki jo vodi Mojzes. Prav 
tako nas uči, da se ne da vkleniti v nobeno skupnost. Nihče 
ga ne more omejevati. Ko je bil namreč Mojzes sklical posvet 
izbranih in izkušenih mož, sta se dva odtegnila temu zboro
vanju in prerokovala v taboru, kar se je zdelo mladeniču in 
lozuetu kot hud greh. A Mojzes ju je potolažil, rekoč: "Ko bi

se le vse Gospodovo ljudstvo spremenilo v preroke! Da bi 
Gospod dal nadnje svojega duha!" (4 Mz 11, 25-29).

Cerkev je navdušena za svobodo, ki jo daje Sveti Duh. Ker 
je pa realist, Cerkev zna tudi zavpiti proti zlorabi svobode in po
hujšanju posameznih udov. Poleg tega mora vedno bolj gra
diti samo sebe in se spreobračati (Vat. II., C 8.9). V njej mora 
vladati delovanje Svetega Duha, ki veje, koder hoče (Jn 3, 8).

Veliki svetniki so le polagoma rastli v spoznanje in ljube
zen do Boga in do sočloveka. A prepuščali so se Duhu, ki je v 
njih deloval. Berimo npr. "Romarjevo popotovanje" sv. Igna
cija L., zlasti odlomek, kjer opisuje zadržanje do Arabca, ki je 
sramotil Božjo Mater Marijo, kako da ga ni v sveti jezi zabo
del pod rebra. Za nas je ta čas en sam izziv, da prečistimo 
vero. Iskati moramo namreč nove poti, nova spoznanja do 
Boga, tudi nove ljudi v svetu, ki se spreminja. Rasti moramo 
vedno bolj v Duhu Cerkve. A obenem moramo biti kritični do 
nas samih. Apostol Jakob nam v današnjem odlomku očita 
trdoto srca do ubogih. Saj bogastvo, ki se ne razdaja potreb
nim, ne samo v obliki miloščine, marveč tudi ali predvsem po 
mednarodnih odločitvah za pospeševanje razvoja zaostalih 
narodov in držav, tudi s šolanjem množic, je že zdaj prepere
lo (Jak 5, 2). Tudi sv. Bazilij Veliki je še danes sodoben, ko 
govori: "Ali nisi ta t? ... Kruh, ki ga hraniš, sliši lačnemu. Plašč, 
ki ga zapreš v svoje skrinje, sliši nagemu. Čevlji, ki plesnijo v 
tvojih omarah, slišijo bosemu. Denar, ki si si ga dal na stran, 
sliši potrebnemu. Tako stiskaš osebe, ki bi jim lahko poma
gal" (Hom 6).

Seveda smo dolžni ohraniti in razvijati blagostanje, da lahko 
pomagamo bližnjemu. Posebno moramo skrbeti za družino 
in družbo, v kateri živimo. Toda delati moramo na to, da bodo 
revni postali vedno bolj ljudje. Zato pospešujemo delo in šolo 
in svetovno politiko, ki jo moramo soustvarjali s konkretno 
pomočjo ustanovam, ki živijo socialno pravičnost doma in 
po celem svetu. Zavzeti se moramo za to, da bi bogataši ne 
žrli in sramotno stiskali uboge, ki postajajo vedno bolj ubogi. 
Kako umestne so besede apostola Jakoba: "Razkošno ste ži
veli na svetu, naslajali ste se in zredili svoja srca za dan klanja. 
Pravičnega ste obsodili in ubili, ni se vam upiral" (Jak 5, 5-6).

Jezus zahteva spoštovanje in upoštevanje vsakega pošte
nega človeka, a je še prej neizprosen do učencev. Svari namreč 
pred pogubljenjem. Od vsakega zahteva odločno zavzetost 
za dobro. Pove pa, da brez žrtve ne gre. Raje mlinski kamen na 
vrat in skok z njim v morje kakor pa pohujšanje in zloraba 
otrok. Govori tudi: Odsekaj si roko, nogo, iztakni si oko, če te 
vodijo v pohujšanje in v peklensko dolino, v neugasljivi ogenj, 
kjer njihov črv ne umre in njihov ogenj ne ugasne. Bodi neiz
prosen do sebe, ko gre za poštenje in večno življenje (Mr 9, 
42-48). Sveti nadangeli, posebno nebeški knez Mihael (29.9.), 
radi priskočijo na pomoč vsakemu, ki jih kliče. Boj ni lahek. Je 
skrajno resen. Postavljeni smo namreč pred strahotno mož
nost večnega pogubljenja v peklenski dolini. Tudi blaženi škof 
Anton Martin Slomšek (24.9.) nas pri vsem tem uči treznosti in 
neizmernega zaupanja, a obenem veselja, celo petja in vriskanja 
v življenju zaradi vere v usmiljenega Očeta.

SKRIVNOST ZAKONSKE LJUBEZNI

zmore sprožiti ogrom no 
dejanj. Zelja po uresničitvi 
vodi naše življenje. Želimo, 
da bi naše življenje bilo 
pomembno za koga.

Vsak izmed nas ima ne
ko idejo o tem, kaj je po
membno v življenju ali kaj 
ne; in vsi se radi potrudi
mo za dosego naših ciljev. 
Začutiti, da nas ima kdo 
rad, nam omogoča, da ra
stemo v občutku, da smo 
za nekoga pomembni; da 
sem pom em ben ali po 
membna, ker sem vrhunec 
stvarjenja : znam razm i
šljati, kom unicirati in se 
odločati za kaj.

V vsem tem, kar je bilo 
povedano, je ljubezen. In 
v njej je odtisnjena podo
ba Svetega Duha.

P. MIRKO PELICON

ZAKAJ JE 
POMEMBNA 
LJUBEZEN

Ljubezen ni le čustvena 
potreba. Sami psihologi so 
ugotovili, da med naše te
meljne potrebe lahko pri
števamo življenjsko trd 
nost, pozitivno samopodo
bo in smisel življenja. Lju
bezen povezuje vse te re
sničnosti.

Če nas soprog ali sopro
ga ljub i, živim o v notra
njem miru. Njegova/njena 
prisotnost nas dela bolj go
tove in trdne. V življenju se 
lahko soočamo z mnogimi 
težavami in problemi ter z 
mnogimi nasprotniki, toda 
z našim partnerjem ali par
tnerico se čutimo gotove.

Naša pozitivna samo
podoba je sad ljubezni, ki 
nam jo izkazuje partner ali 
partnerica. Morda so nam 
starši posredovali negativ
na sporočila ali zmedenost 
glede naše vrednosti kot 
samopodobe, vendar me 
moja žena ali moj mož po
zna kot doraslega človeka 
in to je zame pomembno. 
Njegova ali njena ljubezen 
gradi v meni pozitivno sa
mopodobo.

Potreba po življenjskem 
smislu je čustvena sila, ki
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Razlage svetih knjig

Radikalizem in
ideologije

Po
Gorica /  Praznovanje v cerkvi bratov kapucinov

sv. Klare in sv. Frančiška
Minulo stoletje so zazna

movale tri ideologije, ki so ho
tele korenito spremeniti svet. 
Prva je bila boljševizem, druga 
nacizem, tretja radikalni islam. 
Vse tri ideologije se zelo razli
kujejo med seboj, imajo pa tudi 
nekaj skupnega: vse so se pri
zadevale ali se prizadevajo za 
prevlado v svetu, vse si želijo 
odpraviti državno ureditev in 
tudi državne zakone. Sovjetski 
komunizem je imel sicer na pa
pirju državno ustavo, v praksi 
pa je vladala partija. V času Sta- 
lina je bil zakon njegova bese
da in njegova osebna odloči
tev. Tudi v firerjevi volji je bila 
utelešena nacistična stranka in 
z njo velik del narodne skup
nosti.

Vsem tota litarizm om  je 
skupno: težnja po svetovni pre
vladi, radikalna utopija, uniče
nje države in državnega prava 
ter absolutno verovanje v urad
no ideologijo. Primer sta na
cizem in marksizem. Ob vsem 
tem je bilo samo po sebi umev
no, da so obstajala taborišča 
in da je prihajalo do mno
žičnega pobijanja. Vse to je 
imelo tudi javno odobravanje 
v javnih občilih, kot tudi v delu 
naroda samega.

V zgodovini je bilo že veli
ko totalitarističnih ideologij, ki 
so tako ali drugače hotele iz
postaviti na oblast en razred, 
eno religijo, eno ideologijo na 
mesto tistega, ki je vladal do 
tedaj.

Islamisti in komunisti se na 
žalost ne razlikujejo veliko od 
katolikov z njihovimi verskimi 
spopadi v dobi reformacije.

Za spreobrnjenje 
dragega človeka
Veliki svetnik!
Svoje življenje in 
vso svojo moč 
si posvetil reševanju 
kristjanov in 
prizadevanju, 
da bi se vsi, ki več ne 
verujejo, vrnili k Bogu. 
In ker si še vedno 
orodje božjega 
usmiljenja 
za spreobrnjenje 
grešnikov, te ponižno 
prosim, da se 
pri Gospodu zavzameš 
za meni dragega..., 
ker ne živi v skladu 
z evangelijem 
in krstom, 
ki ga je  b il prejel. 
Pomagaj mi, dragi 
svetnik, da bo našel 
izgubljeno vero, 
se vrnil h krščanskemu 
življenju in spet 
občutil veselje 
božjega prijateljstva. 
Ne dovoli, da hi se za 
vedno izgubil, 
temveč mu pomagaj, 
da bo zopet postal 
božji otrok in bo 
v tem življenju užival 
usmiljenje, 
v nebesih pa 
neskončno slavo. 
Amen.

Veliko podobnega imajo tudi 
s francoskimi revolucionarji iz 
leta 1789.

Nacionalizem in komuni
zem sta imela centralno orga
nizacijo, ki je bila tesno pove
zana z državno ureditvijo. Te
ga radikalni islam ne pozna. V 
komunizmu in nacionalizmu 
smo poznali ideološke kariz
matične osebnosti. Pri radikal
nem islamu pa je edini primer 
Bin Laden, to pa zato, ker se 
radikalni islam poslužuje sku
pin, ki so tesno povezane med 
seboj na ideološki osnovi, ne 
pa na državni.

Danes imamo zgodovinar
je, ki trdijo, da je bil med temi 
tremi ideologijami edino na
cizem resnično radikalno re
volucionarno gibanje, čeprav 
je bil enako nevaren kot boljše
vizem - komunizem in danes 
radikalni islam.

Kot posebnost naj ome
nim, da so se vse tri ideologi
je usmerile proti Judom. Ime
li so jih za nekakšen simhol 
liberalnega, sovražnega, in- 
dividualistično-egoističnega 
sveta. Razlika je bila samo v 
tem, da jih je nemški nacio
nalistični režim takoj obsodil, 
preganjal in uničeval, med
tem ko se je Stalin šele malo 
pred smrtjo odločil za mno
žični izgon Judov iz Sovjetske 
zveze v Sibirijo.

Oba totalitarizma - boljše
vizem in nacizem - sta imela 
Jude za nekakšno avantgardo 
in skrite vladarje zahodnega 
sveta. V tej zmoti živi in jo tudi 
širi radikalni islam še danes.

Ambrož Kodelja

Frančiškanska duhovnost 
je od vsega začetka privlač
na in nalezljiva, verjetno še na 
poseben način v našem času, 
ko tvegamo, da materialna 
navlaka sodobnega sveta 
zaduši v nas željo po pre
prosti in čisti lepoti, pa tudi 
po miru, ki mora najprej pre
bivati v srcu vsakega posa
meznika. Že kar nekaj let ob 
koncu septembra obhajamo 
t.i. duha Assisija, ki pomeni v 
prvi vrsti molitev za mir med 
vsemi ljudmi na svetu. Oh tej 
priložnosti prirejajo kapucini 
v Gorici poseben niz prire
ditev od 27. septembra do 5. 
oktobra, saj se letos spo
minjamo tudi 750. obletnice 
smrti svete Klare.

Goriški kapucini tokrat 
vabijo vse ljudi dobre volje, 
da bi skupno z njimi stopili po 
sledovih dveh velikanov kr
ščanstva: sv. Frančiška in sv. 
Klare. Tako hi lahko odkrili in 
bolje spoznali uboštvo, ključ 
za razumevanje njunega ži
vljenja in verske izkušnje. Ni 
mogoče govoriti o Klari, pra
vijo kapucini, ne da bi spre
govorili o Frančišku, saj sta se 
njuni življenji in osebnosti 
močno prepletali in soobliko
vali.

Nekega dne v daljnem le
tu 1210 je lepo in bogato mla
do dekle stopilo v Assisiju v 
cerkev sv. Rufina, da bi pomo
lila. Na prižnici je njen vrstnik 
pridigal o nežnosti Boga in o 
minljivosti človeških stvari. 
Frančiškove besede so Klaro 
tako prizadele, da je tudi sa
ma stopila na pot posveče
nega življenja. Razumela je, 
da mora popolnoma spre-

J
meniti svoje ž ivljenje. Na 
Cvetno nedeljo leta 1212 je 
zbežala od doma in dospela 
do cerkve S. Maria degli An
geli. Frančišek jo je oblekel v 
preprosto redovniško oblači
lo in ji namesto dragocenega 
pasu dal hrapavo vrv. In dek
le je z začudenjem opazilo, 
da je odkrilo zaklad prave 
sreče. Ta zaklad je v Assisiju 
še vedno živ in še vedno ča
ka, da ga obiskovalci od
krijejo.

Predstojnik goriških ka
pucinov p. Giorgio ob letošnji 
pobudi ugotavlja, da se ubog 
ne rodiš, ampak postaneš, in 
to po dolgem študiju, napo
rih in vajah. "To je ena izmed 
najbolj zapletenih karier," 
pravi. Pavperistična gibanja 
so obstajala že pred Fran
čiškom, in vendar je njemu 
uspelo dobiti cerkveno do
voljenje, ki je drugim manj
kalo. Toda evangelij se ni
kakor ne more razumeti kot 
zgolj ž iv ljen je  v uboštvu.

Osredotočanje na samo u- 
boštvo je nevarno in lahko 
vodi do slepih ulic. Frančišek 
uči, da m oram o uboštvo 
razumeti takole: z začude
njem in srečo prepoznati do
bro, ki je v nas in ki nastaja 
prek nas, kot Božji dar, Nje
govo last in zato to tudi povr
niti Njemu s hvalnicami in de
janji. Iz tega izhaja ponižnost 
srca, ki jo je imel tudi Kristus, 
saj je npr. celo svojim učen
cem umil noge. Kdor hoče 
hiti uhog, ne sme zaničevati 
bogastva; vedeti pa mora, da 
je bogastvo Božjega kra
ljestva dosti večje. Kristjan se 
zato odreka bogastvu, da bi 
bil bolj svoboden v služenju. 
Iz tega izhaja, da spričo kri
vic in krivične porazdelitve 
dobrin, pa tudi spričo posta
vljanja dobička na najvišjo 
lestvico vrednot ne more 
molčati; ne more ostati nem 
niti pred dejstvom, da zaradi 
ekonomskih hegemonij in 
usužnjevanja revnih umira

vsako leto od lakote 50 mili
jonov ljudi. Zato biti ubogi 
pom eni tud i razdeljevati 
svoje bogastvo z drugimi oz. 
deliti z drugimi trpljenje.

Vzgajati v uboštvo je zato 
težak poklic tako za "učitelja" 
kot za "učenca". Morda je 
Kristus prav zaradi tega po
svetil ubogim, prvim ubogim, 
prvi blagor.
PRIREDITVE PRI 
KAPUCINIH V GORICI: 
sobota, 27. t.m.: ob 16. uri 
odprtje frančiškanske razsta
ve: Uboštvo: po sledovih sv. 
Klare in sv. Frančiška. 750-let- 
nica smrti sv. Klare 
nedelja, 28. t.m.: 7.30-12.30: 
frančiškanska razstava; 9.30 
evharistično slavje-blagoslov 
in razdelitev kruha sv. Klare 
ponedeljek, 29. t.m.: 16.- 
19.30: frančiškanska razstava 
torek, 30. t.m.: 16.-19.30: 
frančiškanska razstava 
sreda, 1. oktobra: 18.30 ma
ša; 16.-19.30: frančiškanska 
razstava
četrtek, 2. oktobra: 18.30 
maša; 16.-19.30: frančiškan
ska razstava
petek, 3. oktobra: ob 18.
obhajanje spomina smrti sv. 
Frančiška; 18.30 maša; 16.- 
19.30: frančiškanska razstava 
sobota, 4. oktobra: 9.-12./15,- 
20.: frančiškanska razstava; 
18.15 polaganje cvetja pred 
kip sv. Frančiška; 18.30 ev
haristično slavje, ki ga bo vo
dil msgr. Adelchi Cabass, in 
prižiganje svetilke v čast sv. 
Frančišku
nedelja, 5. oktobra: 9.-12.: 
frančiškanska razstava; ob 12. 
blagoslov živali (pri CISI-ju) 

1)1)

Pet minut za molitev
Ponovno v Sveti deželi

Pismo iz Izraela (4)
16. julija 2003 -  Delava 

skupaj z M artino, nemško 
prostovoljko, ki je že več let 
zaposlena v zavodu. Imela je 
težave, ker ni mogla dobiti 
novega vizuma, a končno ji 
je uspelo in je vsa vesela. 
Kaže, da ima Izrael naenkrat 
preveč teh prostovoljcev in 
želi omejiti njih število. Zato 
težave z vizumi.

Martina je posebno nave
zana na Hasana, ki je precej 
spastičen palestinski deček, 
težak za hranjenje. Obed si
cer poje v redu, a zatem zač
ne zvijati jezik tako, da si 
sproži kašelj in bruhanje. 
Treba ga je zaposliti s kako 
"pojočo" igračko. Martina 
bo šla s Hasanom v Hajfo, 
ko bodo skupino otrok pe
ljali tja na počitnice. Vse v 
zvezi s tem organizira s. Su
zan.

Popoldne hitro mine, saj je 
na vrsti glasbena urica. V 
sobo se prismeje ruska uči
teljica glasbe Ela z vozičkom, 
polnim malih inštrumentov. 
Na orgle-sintetizator igra raz
ne znane melodije, poje in 
vpleta imena otrok v besedi
lo pesmi. Z M artino sode
lujeva. Glasba v sobo redno 
privablja še ekstra poslušalce: 
iz oddaljene spalnice se pri

plazi dvanajstletni Musa, ki 
izredno ljubi ritem in muziko, 
da se kar zbere in ji živahno 
sledi. Univerzalna govorica 
glasbe!

17. julija 2003 imam prost 
dan in ga bom ponovno po
rabila za obisk Jeruzalema in 
zbranost. S. Suzan že okrog 
sedmih odpotuje v Gazo. To 
je zanjo običajno, saj hodi k 
sestram matere Terezije, ki 
imajo zavetišče za zapuščene 
otroke. Redno jim nosi denar
no in drugo pomoč. Ima stike 
tudi z drugimi ustanovami. 
Priti v Gazo ni preprosto in 
lahko - nikakor ne...

En Kerem, 18.7.2003 -  V 
preteklih dneh so končno 
stekla jutra na plaži v Ašdodu 
za naše otroke iz St. Vincen
ta. Tudi sama sem na sezna
mu in spremljam judovskega 
dečka Noama, ki ga poznam 
že vrsto let. Vse poteka v 
najlepšem redu, otrokom do
bro de sveži morski zrak, va
lovanje morja, pesek, sonce 
in sproščena vesela družba.

Popoldne sem prosta in se 
podam spet v "sveto mesto", 
da bi se udeležila križevega 
pota na "Via dolorosa". Zbe
re se še kar romarjev, turistov 
in več frančiškanov. Vsi po
zorno sodelujemo kljub obi

čajnemu vrvežu in živžavu, ki 
nas obdajata, saj smo sredi 
arabskega "suka". Domov se 
vrnem peš, ker avtobusnih 
voženj ni več zaradi šabata. 
Zvečer posedam na dvorišču 
ob glavnem poslopju St. Vin
centa in kmalu se mi pridruži
ta italijanski starejši gospe, 
prostovoljki, Claudia in Agne- 
se. Slednja se je pred večerjo 
vrnila iz Gaze skupaj s s. Su
zan. Zelo me zanima, kako je 
bilo tam.

Agnesina župnija iz Vene
ta je že drugič zbrala večjo 
vsoto denarja za sestre mate
re Terezije, ki v Gazi vodijo 
hišo za kakih trideset zapu
ščenih, podhranjenih pale
stinskih otrok. Agnese jim je 
želela denar osebno izročiti in 
se seznaniti obenem s sta
njem v mestu. "Hudo je, po
razno, brezizhodno!" sprego
vori oseba, ki je že delala za 
nekaj mesecev v Kalkuti, to
rej pozna bedo, revščino, kri
vice; v svojih mladih letih pa 
je poučevala v afriški državi 
Čad kot laiška misijonarka. 
Veliko izkušenj ima.

Ohisk Gaze pa jo je zelo 
pretresel, da se njena pripo
ved razpotegne dolgo v noč. 
Nad nami kroži običajni he
likopter, ki nadzoruje okoli
co.

/  dalje 
Tereza Srebrnič

Trije zavetniki in tri zavetnice

Cerkev in Evropa
IF

'J

V zadnjem času se veliko 
govori o novi "evropski usta
vi", ki naj bi jo odobrili še pred 
koncem italijanskega začasne
ga predsednikovanja Evrop
ski zvezi. O njej bo tekla raz
prava na bližnji medvladni 
konferenci, ki se bo začela pri
hodnji mesec v Rimu. Naj ob 
tej priložnosti spomnimo, da 
sta bili v Rimu dve sinodi e- 
vropskih katoliških škofov, 
prva leta 1991 ob razkroju ko
munističnega bloka, druga pa 
pred nekaj leti in je potekal 
pod pomenljivim geslom: "V 
svoji Cerkvi živeči Kristus je 
vir upanja za Evropo". Prav 
ob drugi sinodi je papež Ja
nez Pavel II. proglasil tri svet
nice za sozavetnice Evrope. 
Kot vemo, so do tedaj bili za
vetniki Evrope trije svetniki: 
sv. Benedikt in sveta brata Ci
ril in Metod. Prvega je bil pro
glasil za zavetnika Evrope Pa
vel VI., Cirila in Metoda pa Ja
nez Pavel II., s čimer je bila 
poudarjena enotnost Evro
pe." Trem odličnim Kristuso
vim pričevalcem sem hotel 
pridružiti - je dejal papež - 
prav toliko ženskih likov, da 
bi tako tudi podčrtal veliko 
vlogo, ki so jo ženske imele 
in jo še imajo v cerkvenem in 
posvetnem življenju stare ce
line".
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Tri sozavetnice Evrope so 
Edith Stein, Katarina Sienska 
in Brigida Švedska (na sliki). 
Prva "simbolizira evropsko 
dramo" v prejšnjem stoletju 
in je "dejansko simbol moder
ne evropske ženske". Edith 
Stein je bila Judinja, postala 
je katoličanka in redovnica 
karmeličanka. Umrla je v na
cističnem uničevalnem tabo
rišču Auschvvitz. Katarina 
Sienska in Brigida Švedska sta 
živeli v 14. stoletju. Sv. Kata
rina je med drugim dosegla, 
da se je papež vrnil iz Avigno
na v Rim, Brigida Švedska je 
po moževi smrti postala redo
vnica, "prepotovala Evropo 
od Severa do Juga in se brez 
prestanka zavzemala za edi
nost kristjanov". Umrla je v 
Rimu. Njen lik pomeni pove
zavo med skandinavskim, 
zdaj protestantovskim sve
tom in sredozemsko katoli
ško Evropo.

1)1.
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Mohorjeva družba iz Celovca v sozaložbi z Goriško Mohorjevo družbo /  Portreti

Slovenski likovni ustvarjalci v zamejstvu
Knjiga, ki je izšla na pobudo 

Mohorjeve družbe iz Celovca v so
založbi z Goriško Mohorjevo dru
žbo, je zanimiv pregled lepega šte
vila slovenskih likovnih ustvarjalcev, 
ki živijo in delujejo v zamejstvu, tako 
v Avstriji kot v Italiji. Zbranih je kar 
49, o vsakem pa je na kratko podan 
življenjepis ter kritični oris njihove
ga dela, za kar je poskrbel umetno
stni zgodovinar ter vodja galerijske 
dejavnosti Gorenjskega muzeja v 
Kranju Damir Globočnik. Prikaz 
vsakega umetnika bogatijo še foto
grafske reprodukcije njegovega dela 
in pa predvsem serija črnobelih por
tretov priznanega fotografa Tihomi
rja Pinterja. Od tod tudi posrečen 
naslov knjige, preprosto Portreti - 
Portrats-Ritratti, s podnaslovom Slo
venski likovniki v Avstriji in Italiji. Vsak 
prikaz posameznega avtorja je res 
v glavnih obrisih začrtan portret 
ustvarjalca, ki zaobjema njegovo 
podobo, najosnovnejše življenjske 
podatke ter glavne značilnosti 
njegovega dela. Knjigo dopolnjuje 
še spremna beseda izpod peresa dr. 
Ceneta Avguština, ki nam nudi krajši 
zgodovinski pregled slovenske 
ustvarjalnosti zadnjih desetletij tako 
na Koroškem kot na Tržaškem, 
Goriškem in v Benečiji.

Kot je zapisal dr. Cene Avguštin, 
je knjiga "prvi poskus predstavitve 
slovenskih likovnih umetnikov v Av
striji in Ita liji" in želi prispevati "k 
njihovi večji medsebojni povezano
sti, k tesnejšemu stiku z matično do
movino in prav tako k tvornemu

sodelovanju s sosednji
ma narodoma". V tem o- 
ziru so vsa besedila v 
knjigi skrbno zapisana 
tako v slovenskem kot v 
nemškem in italijanskem 
jeziku, kar zagotavlja de
lu primerno odmevnost 
tudi med nemško in ita
lijansko publiko. Prav v 
tem lahko zasledimo e- 
no največjih odlik te pu
blikacije, saj omogoča 
slovenskim likovnim us
tvarjalcem, tako v Avstri
ji kot v Italiji, primerno 
predstavitev. Likovna u- 
m etnost je dandanes, 
prav tako kot vsa druga 
področja današnje druž
be, zaokrožen sistem, 
kjer se umetniško izku
stvo ne konča le ob ogle
du razstave, pač pa zah
teva še celo vrsto najra
zličnejših pobud, med 
katerimi so primerne strokovne pu
blikacije nedvomno med najpo
membnejšimi. Pri tem ne moremo 
mimo dejstva, da, če je umetniško 
izkustvo za človeka lahko tudi uži
tek, je za ljubitelja umetnosti tudi 
prelistavanje tako bogate publika
cije lahko pravo zadoščenje. Kot so 
za uspešno umetniško dejavnost 
dandanes potrebni - med drugim - 
primerni razstavni prostori in osve
ščena publika, tako so nujne tudi pri
merne publikacije. Te so lahko stro
go strokovnega značaja, kjer so stro-
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ge izhodiščne predpostavke edini 
kriteriji izbora ustvarjalcev in so zato 
največkrat namenjene le strokovni 
javnosti, lahko pa so tudi bolj splo
šnega značaja, z željo, da bi širši pu
bliki na sodoben in prikupen način 
približala ustvarjalnost nekega spe
cifičnega ambienta. V tem pogledu 
knjiga, ki jo  imamo pred seboj, pa 
čeravno ne obsega prav vseh ustva
rjalcev, nedvomno s primernimi kri
tičnimi opisi, kvalitetnimi fotogra
fijami in z učinkovito grafično opre
mo (Silva Sever), nadgrajuje delo in

trud slovenskih likovnih us
tvarjalcev v Avstriji in Italiji.

Razkošna publikacija nam 
tako ponuja pregled 18 us
tvarjalcev iz Avstrije in 31 iz 
Italije. Gre v večini za še žive
če avtorje, če seveda izvza
memo Franceta Goršeta, 
Lojzeta Spacala in Avgusta 
Černigoja, ki pa so s svojim 
delom zapustili neizbrisno 
sled pri marsikaterem izmed 
obravnavanih avtorjev. Tako 
je na primer Avgust Černigoj 
bil mentor ali pa vsaj spod
buden zgled številnim trža
škim ustvarjalcem in tudi ne
katerim, ki sedaj živijo in de
lujejo na Goriškem. Mag. 
Damir Globočnik je za vsa
kega izmed ustvarjalcev po
skrbel za krajši kritični opis 
in analizo njegovega dela ter 
njegovo ustvarjalnost ume-

  stil v širši okvir različnih u-
metniških tokov. Tihomir Pin- 

ter pa je z veliko mero fotografske 
intuicije in izkušenosti prispeval res 
lepo galerijo psihološko prodornih 
portretov. Pred nami je delo, ki zdru
žuje slovenske ustvarjalce v Avstriji 
in Italiji v skupno, zanimivo in bo
gato publikacijo, omogoča primer
no ovrednotenje njihovega dela tudi 
glede na specifiko ambienta, v ka
terem avtoriji delujejo. To je namreč 
nadvse pomembno, če želimo tudi 
v luči zgodovinskih izkušenj spom
niti na slovenski izvor teh avtorjev.

I.F.Ž.

Izbor za tokratno postavitev zbi
rke ob 30-letnici ustanovitve Pilono
ve galerije Ajdovščina vključuje: 9 
slik, 6 risb, 32 grafik, 6 akvarelov, 2 
gvaša in 10 kipov, skupaj 65 del 56 
avtorjev. Razstava bo na ogled od 
22. septembra do 10. oktobra, od 
ponedeljka do petka med 10. in 16. 
uro. Skupine se lahko prijavijo za 
obisk tudi ob sobotah in nedeljah. 
Posebne otvoritve razstave ne bo, 
saj prireditelji organizirajo za petek, 
3. oktobra, srečanje s snovalci gale
rije, ki se ga bo udeležil tudi Pilo
nov sin Dominique.

Zbirka del Pilonovih prijateljev je 
nastala ob sami ustanovitvi galerije 
leta 1973 (takrat še kot "Galerija v 
Ajdovščini"), saj je že donacija Do- 
miniqua Pilona vsebovala nekaj del 
Pilonovih prijateljev, med njimi tudi 
npr. imeniten gvaš Zorana Mušiča. 
Ob otvoritvi galerije pa so izrecno

Razstava ob 30-letnici ustanovitve galerije v Ajdovščini

Zbirka del Pilonovih 
prijateljev

v ta namen darovali dela Janez Ber
nik, Andrej Jemec, Adriana Maraž 
in Božidar Jakac. Sledili so jim števi
lni slovenski umetniki, od tistih, ki 
so sami prijateljevali s Pilonom (Stu
pica, Pregelj, Debenjak, Černigoj, 
Šušteršič, Tinca Stegovec, Lenassi, 
Borčič, Spacal, Ciuha, Zdenko Ka
lin, Boljka, Rotar, Černe, Planinc 
mdr.), do mlajših, ki so čutili simpa
tijo do njegovega dela in osebnosti 
(Tone Demšar, Dragica Čadež, Gu
stav Gnamuš, Marko Pogačnik 
mdr.). France Mihelič je pred leti 
podaril zbirko 33 Pariških risb (te
melj za uspešno razstavo Mihelič- 
Pilon). Posebno močno je predsta
vljena skupina primorskih umet

nikov z obeh strani meje (Makuc, 
Hlavaty, Medvešček, Komel, Apol- 
lonio, Nemec, Palčič, Vecchiet, Tut
ta, Posega mdr.), pa tudi ožji vipa
vski rojaki (Jejčič, Bratuš, Karim, Ko
vač). V zadnjih letih je galerija odku
pila tudi dela Pilonovih genera
cijskih vrstnikov (Čargo, Bucik), že 
leta 1981 je pridobila bronasti odli
tek imenitne Pilonove glave Lojzeta 
Spazzapana. Med francoskimi prija
telji Vena Pilona pa je potrebno 
omeniti Jeana Vodaina (Vladimirja 
Kaučiča) s številno zbirko del (3 
gvaši, 56 grafik in številne knjige z 
izvirno tipografijo). V letošnjem letu 
pa je bila v galeriji trajno deponira
na zasebna umetniška zbirka, ki vse

buje kar nekaj del, predstavljenih na 
tej postavitvi (Jože Gorjup, Ive Šu
bic, Metka Krašovec, Svetozar Kri
žaj).

Zbirka je bila prvič predstavljena 
javnosti leta 1978 ob prenovi zgor
njega nadstropja stavbe, kjer je do
bila svoj prostor Pilonova stalna zbi
rka. Od tistega trenutka poteka v 
hiši dvojni program: razstavni v pri
tličju, muzejski (Pilonovega) najprej 
v prvem nadstropju, od lanskega 
leta pa tudi na podstrešju. Pozneje 
so zbirko del Pilonovih prijateljev 
večkrat postavili v različnih izborih, 
dela iz zbirke so tudi bila vključena 
v skupinske, tematske predstavitve. 
Zbirka šteje danes 210 del.

Pilonova galerija obenem vabi v 
četrtek, 27. t.m., ob 19. uri na pred
stavitev knjige Portreti, ki sta jo ne
davno izdali Celovška in Goriška 
Mohorjeva družba.

Pregled sodobne likovne umetnosti

Petdeseti beneški bienale (3)
Med nacionalnimi paviljoni je le

tos nedvomno vreden ogleda izra
elski paviljon. Umetnica Michal Ro- 
vner si je zamislila postavitev, ki 
spretno nadaljuje svoja prejšnja, 
predvsem fotografska iskanja. Ne
definirane človeške silhuete, izrisa
ne v brezčasnem prostoru, so to
krat del zanimive instalacije. V 
majhnih epruvetah se tako nepre
stano premikajo povsem nerazpoz
navne, anonimne človeške figure, 
zreducirane na skorajda m ikro
skopske dimenzije, ki pa zaradi ve
likega števila tvorijo stalno se spre
minjajočo maso. Namig na dose
žke in nevarnosti genetske manipu

lacije je seveda jasen, obenem pa 
tudi pretresljivo prepričljiv. Nepri
pravljenega obiskovalca nedvom
no precej zmede španski paviljon. 
Tu je Santiago Sierra z opekami po
vsem zazidal glavni vhod, s črno 
najlonsko vrečo pa prekril napis 
Španija nad vhodnimi vrati. Splo
šen izgled je enak nekemu zapu
ščenemu gradbišču, na stranskih 
vratih pa nas čaka stražar, ki v pa
viljon spušča le obiskovalce s špan
skim državljanstvom. V ameriškem 
paviljonu letos razstavlja Fred Wil- 
son, ki se je dokaj prepričljivo lotil 
precej zlorabljene teme o položaju 
črncev v družbi. Anglež Cris Ophi-

li nas popelje v afriško dimenzijo 
s svetlikajočimi slikami, ki predla
gajo neke vrste sintezo med tradi
cionalno ikonografijo zahodnega 
sveta in afriško kulturo. Tu prevla
dujejo zelena, rdeča in črna bar
va, celoten prostor pa tudi s pomo
čjo barvanih luči deluje na obisko
valca dobesedno moreče. Nemški 
paviljon predstavlja letos poklon 
že pokojnemu umetniku Martinu 
Kipennbergerju in serijo fotogra
fij Candide Htiffer. Zanimivo in 
poetično pa je tudi delo Jane Ster- 
bak, ki je na ogled v kanadskem 
paviljonu.

Beneški bienale je  na ogled do 2. 
novembra od 10. do 18. ure.

/ konec 
I.F.Ž.

NAPOVEDNIK

RADIO SPAZIO 103, 
SLOVENSKE ODDAJE 
(O D  26.9. DO 2.10.2003)

Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na ultrakratkem valu s frekvencami 
za Goriško 97.5,91.9, Mhz; za Furla

nijo 103.7,103.9 Mhz;
RAOtOSPAZlO ’  . , . . .•* —-| za Kanalsko dolino

95.7 Mhz; za spodnjo 
dolino Bele 98.2 Mhz;

za Karnijo 97.4,91,103.6 Mhz). Slo
venske oddaje so na sporedu vsak 
dan, od ponedeljka do petka, od
20. do 21. ure. Spored:

- Petek, 26. septembra (v studiu 
Andrej Baucon): M elodije  iz d i
skoteke 103.

- Ponedeljek, 29. septembra (v 
studiu Andrej Baucon): Glasbeni li
stiči z Andrejem: zanimivosti in in
formacije.

-Torek, 30. septembra (v studiu 
Matjaž Pintar): Ali veste, da... glas
bena oddaja z Matjažem.

- Sreda, 1. oktobra (v studiu Da
nilo Čotar): Pogled v dušo in svet: 
Goriški slikar Andrej Kosič. - Izbor 
melodij.

-Četrtek, 2. oktobra (v studiu Ni
ko Klanjšček): Zvočni zapis. - Gla
sba iz studia 2.

RADIO OGNJIŠČE - STUDIO  
KOPER

V petek, 26.9., vas ob 16. uri va
bimo na druženje z Janom Pleste

njakom. V oddaji Rezervi
rano za... se bo z njim po
govarjala naša sodelavka 
Aleksija Bizjak, ki pravi, da 

se njun pogovor ne bo vrtel zgolj 
okoli glasbe, temveč se bosta dotak
nila še marsikaterega drugega vpra
šanja. Ko pa bomo ob 17. uri ostali 
sami, se bomo kot ponavadi lotili po
spravljanja vsega, kar se je med te
dnom znašlo na naših 'podstrešjih'. 
Človek bi si ne mislil, koliko navlake 
nam tja iz dneva v dan nalagajo poli
tiki ob izdatni podpori množičnih 
medijev. Zlata, Bor, Esmeralda in 
Nežika imajo vsakič veliko dela in 
prav veseli bodo, če boste tudi vi pri
pravili omela.

Morda ste pa bolj za resne teme? 
No, potem vas vabimo, da prisluh
nete oddaji Mozaik mladih, ki je na 
sporedu v torek, 30.9., ob 16. uri. 
Tokrat bo Jasna Lisjak v studio po
vabila duhovnika, katehistinjo, star
še in mlade... Govorili bodo o tem, 
kako pomemben je za mlade zgled, 
ki jim ga z odnosom do vere dajejo 
starejši. Izberite in prisluhnite!

R A D IO
OGNJIŠČE

Seminar Javnega sklada 
za kulturne dejavnosti

V petek, 26., in soboto, 27. t.m., 
bo potekal na Goriškem seminar Ja
vnega sklada za kulturne dejavno
sti Republike Slovenije. Začel se bo 
v dvorani mestne občine Nova Go
rica z nagovorom župana Mirka 
Brulca, v večernih urah pa se bo pre
selil v Kulturni dom v Gorici, kjer bo
sta predsednika krovnih organiza
cij SSO in SKGZ predstavila za
mejsko kulturno stvarnost. Nastopili 
bodo tudi predstavniki naših kultur
nih krovnih organizacij. V soboto pa 
se bo seminar nadaljeval v Kultur
nem centru Lojze Bratuž v Gorici.

Kongres Furlanskega 
filološkega združenja 
v Ljubljani

Prejšnjo soboto in nedeljo je v 
Ljubljani potekal 80. kongres Furlan
skega filološkega združenja. Priso
ten je bil tudi predsednik deželne 
uprave F-Jk Riccardo llly, ki je pri
sotne pozdravil v treh jezikih in pou
daril bogastvo, ki ga prinašajo 
manjšinske jezikovne skupnosti vsej 
družbi. Več prihodnjič.
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Na tiskovnem srečanju

Nova sezona Slovenskega 
stalnega gledališča

Prisotne so tudi predstave treh tržaških avtorjev; nadaljujejo se priljubljeni pesniški večeri
Uradno sezono Slovenskega stal

nega gledališča so predstavili v to
rek, 16. septembra, v prostorih Kul
turnega doma v ul. Petronio na no
vinarskem srečanju. Gledališče sto
pa v novo leto z mnogimi problemi, 
vprašanji pa tudi strahom - beremo 
v programski brošuri -, ki pogojuje 
izbire, ambicije in moti sanje odgo
vornih gledališke ustanove. Kljub 
temu pa si vsi želijo, da bi se neneh
ni problemi, ki ovirajo dejavnost 
SSG-ja, razblinili, ko se bo zastor 
dvignil pred občinstvom.

Pomembnost dolgoletne tržaške 
kulturne ustanove je na srečanju 
poudaril predsednik SSG Filibert 
Benedetič in se osredotočil predv
sem na kohezijsko moč in zagon, ki 
jo  ima naše gledališče v povezo
vanju narodne skupnosti; tako kva
lificirana prisotnost na tiskovnem 
srečanju, katerega se je udeležila 
tudi množica dijakov, je po Benede- 
tičevih besedah dokaz, da je delo
vanje gledališke ustanove živo.

Raznoliki so dejavniki, ki pripo
morejo k dejanski uresničitvi nove 
sezone, saj spaja v ponudbo več 
umetniških komponent. Vsekakor 
gradi gledališče letno delovanje na 
osrednjih predstavah, ki jih bo letos 
šest. Podrobneje je o repertoarju 
spregovoril ravnatelj vršilec dolžno
sti , Marjan Kravos. Podčrtal je pre
dvsem prisotnost treh tržažkih 
avtorjev, rojakov Miroslava Košute 
in Marija Čuka ter pripadnika veči
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ne Furia Bordona. V svojem pose
gu je Bordon, ki se s svojim delom 
uvršča med najvidnejše sodobne 
italijanske avtorje, podal glavno 
smernico, na kateri sloni njegovo 
dramsko delo "Zadnje lune" (pre
miera bo 9. januarja 2004). "Prav 
čudno je protislovje človekovega 
življenja: moje delo opisuje, kako se 
ostareli mož pripravlja, da zapusti 
svoj dom in se umakne v dom osta
relih, da ne bi bil v breme svojcem. 
Stara leta sovpadajo z največjo in
telektualno veščino, ki si jo je člo
vek v življenju nabral; žal pa ga te
daj popustijo sile in je telo podvrže
no naravni dekadenci. Edina mož
na obramba, katere se poslužuje 
tudi junak moje igre, sta le ironija 
in modrost: v tem je po mojem 
mnenju videti herojsko obnašanje 
ob dočakanju poslednje ure", je

zaključil Bordon. Za režijo bo poskr
bel Adrijan Rustja.

Dokončni tekst dela "Razpoka v 
krogu", katerega premiera bo 16. 
aprila prihodnjega leta zaključila 
sezono, je Marij Cuk izročil ravna
teljskemu kadru gledališča pol ure 
pred začetkom tiskovnega srečanja. 
Inačica, ki se bistveno ne razlikuje 
od originala, je pravzaprav raz
mišljanje o času, ko posameznik v 
brezbarvnem in zamejenem svetu 
globalizacije išče svoj smisel in svoj 
prostor. Verjetno je odrešilna le ti
sta pot, ki nas vodi prek intime in 
čustev do ljubezni. "Svet, ki ga da
nes živimo, ni po meri človeka in niti 
po moji," je še dodal tržaški pesnik 
in dramatik. Režiser Čukovega dela 
bo Sergej Verč.

Letošnji osrednji program bodo 
bogatile še druge gledališke prired-

' be. 10. oktobra bo na sporedu prva 
premiera; šlo bo za dramo v treh 
dejanjih Slavvomirja Mrožka "Tan
go", ki jo bo režiral Vladimir Jurc. 
Od 14. novembra bo SSG gostilo 
Stalno gledališče Metastasio iz Pra- 
ta, ki bo na oder postavilo ganljivo 
filmsko uspešnico "Nikogaršnja 
zemlja"; režiser filma je DanisTano- 
vič, gledališke priredbe pa Massimo 
Luconi. Italijanske dialoge bodo 
spremljali slovenski podnapisi. V 
režiji Vita Tauferja bodo igralci Pri
morskega dramskega gledališča na 
odru SSG-ja uprizorili "Plešasto pe
vko" Eugena Ionesca; premiera bo
13. februarja. Režiser Dušan Mlakar 
bo igralce vodil pri uprizoritvi dveh 
enodejank Vaclava Havla, in sicer 
"Avdienca" in "Protest"; premiera 
gledaliških del češkega državnika in 
občutljivega literata bo 5. marca.

Letošnja sezona nudi še take pred
stave, da lahko zadosti tudi potre
bam in željam mlajšega občinstva. 
Temu sta namenjena abonmaja Zla
ta ribica in Morski pes. Gre za niz 
gledaliških del, ki imajo namen pri
bližati otroke, pa tudi mladostnike 
magičnemu vzdušju gledališkega 
odra. Tako pobudo sta na torkovem 
srečanju močno podprli ravnatelji
ca didaktičnega ravnateljstva z 
Opčin Stanka Čuk in predstavnica 
nižje srednje šole prof. Kostanca Fi
lipovič, ki sta mnenja, da ima obisko
vanje gledališča predvsem vzgojni 
pomen. Mladinska abonmaja je 

| širokodušno podprla Zadružna 
kraška banka, ki jo je na tiskovnem 

| srečanju predstavljal ravnatelj Klav
dij Brajnik.

V mladinskih abonmajih je zasle
diti tudi ime Miroslava Košute in 
njegovo gledališko predstavo "Pti
čka smejalka". Predstava je pravza

prav kolaž pesnikovih pesmi, na
menjenih otrokom. Idejo za tako 
predstavo je pred leti ob izidu istoi
menske knjige imel Vladimir Jurc. 
Košuta pa je bil takrat ravnatelj 
gledališča in ponudbo do danes 
zato zavrnil. Ker se je Košutov opus 
v letih večal, bo "Ptička Smejalka" 
zajela širok avtorjev opus, name
njen otroškim očem. Predstava bo 

| imela sicer dve varianti, eno name
njeno otrokom, drugo pa mladini.

Odgovorna za stike z javnostjo 
SSG Valentina Repini je omenila 
med običajnimi sponzorji še Funda
cijo CRTrieste in dodala, da bo SSG 
kot vabilo in darilo ponudilo svojim 
abonentom Kobalovo uspešnico 
"Dragi Kučan, ti pišem", ki bo na 
tržaškem odru 26. septembra, v Go
rici pa 29. septembra.

Spremni pobudi ob repertoarju 
bosta med drugim še deli "Kosovel" 
v produkciji SSG-ja v sodelovanju s 
krovnima organizacijama in kultur
nimi Zvezami - stoletnico rojstva 
pesnika bomo tako obeležili ob slo
venskem kulturnem prazniku 8. fe
bruarja 2004 v Trstu, 9. februarja v 
Gorici - in M ednarodni pro jekt 
'Meja 2004", ki bo spremljal vstop 
Slovenije v Evropsko zvezo.

Tudi letos se bo nadaljeval niz 
pesniških večerov, ki je lani privabil 
v prostore gledališča številno občin
stvo. Pobudnik Janko Petrovec bi 
rad letos ponudil večjo pozornost 
starejšim pesnikom in tistim umet
nicam, ki so s pisanjem prenehale. 
Sest pesniških večerov bi potekalo 
enkrat mesečno, po vsej verjetnosti 

J  ob petkih.
Predvideni so tudi koncerti štirih 

skupin, in sicerTerrafolk, Al-Tannou- 
ra, New Svving Kvartet in Čompe.

IG

Pevski teden Slovenskega centra za glasbeno vzgojo 
Emil Komel v Portorožu

Petje, glasba, morje 
in... sklece (i)

Učenci Slovenskega centra za glasbeno vzgojo Emil Komel iz 
Gorice so se letos drugič zbrali na pevskem tednu, tokrat v Porto
rožu, in skupaj preživeli nekaj razgibanih dni. Z glasbo in petjem 
so napolnili župnijske prostore, ki so sprejeli to druščino otrok, 
učiteljev, kuharic, prijateljev in sodelavcev. Program se je začel v 
torek, 2. septembra, in se zaključil v nedeljo z nastopom za starše.

Letos je ravnatelj glasbene šole, malo Ivano, ki je mamo Damijano
prof. Silvan Kerševan, na teh delav
nih počitnicah okoli sebe zbral večje 
število učiteljev. Pevske vaje sta vo
dili Damijana Čevdek Jug in Marja 
Feinig Tavčar s pianistko Dalio Vo
dice. Z Marjo Feinig in Andrejem 
Jusso so imeli otroci delavnico kita
re in kljunaste flavte, prečno flavto 
so igrali s Fabiom Devetakom. Pihal
ni orkester je vodil Matej Špacapan, 
godalnega pa Aleksander Sluga. Pri 
raznih vajah so pomagali še Marti
na Hlede, Mirko Ferlan in Peter Gus. 
En popoldan so učenci posvetili ri
sanju in slikanju v družbi slikarja 
Hijacinta Jusse, nekajkrat pa so se 
odpravili tudi na plažo, saj je bilo 
vreme cel teden zelo naklonjeno. 
Tudi letos sta za odlično hrano po
skrbeli že izkušeni kuharici Nada 
Makuc in Zdenka Brešan, ki sta se 
iz dneva v dan spoprijemali s pre
majhno kuhinjo za tako množico. 
Razne težavice sta reševala Andrej 
Jussa in Katarina Brešan ter z otroki 
preživljala prosti čas. Za jutranjo 
telovadbo, ki je bila seveda pred 
zajtrkom obvezna, pa je poskrbel 
vsakič kdo drug. Treba je omeniti še

spremljala v družbi skrbne babice, 
gospe Nade Budin.

Tudi letos so otroci še sami napi
sali nekaj misli o svojem doživetju, 
saj je bil to njihov teden!

Na pevskem tednu, ki je potekal 
v Portorožu, sem se zelo zabavala. 
Med pevskimi vajami sem se nauči- 

j  la pesmi: O ld Abrawn Brovvn, Kre- 
sniček, Pastirc pa pase ovce tri, Ko 
se smeješ. Najlepši pesmi sta Kre- 
sniček in Ko se smeješ. Med vajami 
se je  zgodilo tudi nekaj hudega, saj 
je  Marta omedlela. Upam, da ni to 
Marti pokvarilo dne, meni osebno 
ne. To je bilo čudno doživetje. Z Da
mijano sem se vendar naučila lepe 
pesmi.

Aleksija Antonič

Tudi letos sem se udeležila pev
skega tedna. Tokrat je  ta potekal v 
Portorožu.

Že sama beseda pove, da se na 
pevskem tednu v glavnem poje. In 
res: imeli smo veliko pevskih vaj in 
morali smo se precej truditi. Po dru
g i strani pa so se videli rezultati:

največji uspeh je  imela pesem Ko 
| se smeješ. Ta je  bila tudi naša naj
ljubša pesem. Peli pa smo še mno
go drugih, prav tako lepih.

Pri pevskih vajah sta nas učili Da
mijana Čevdek in Marja Feinig, več
krat pa so nas prišli poslušat tudi 
ravnatelj in drugi učitelji. V nedeljo 
pred predstavo smo imeli mašo, pri 
tej smo peli različne pesmi.

Res si želim, da bi priredili tak 
teden tudi drugo leto, saj sem se 
tam zelo zabavala.

Harjet Antonič

Pihalci in trobilci smo od četrtka 
do nedelje vsak dan vadili pod vod
stvom Mateja Špacapana. Orkester 
so sestavljali instrumenti: rog, sak
sofon, oboa, prečne flavte, troben
te in pozavna. Delali smo dihalne

vaje - vdih skozi nos in izdih skozi 
usta, včasih tudi pri morju. Ko so v 
nedeljo prišli starši, smo tudi nasto
p ili in b ili nagrajeni z velikim aplav
zom.

Jakob Fajt

Poleg pevskega zbora je  bila v 
Portorožu tudi skupina godalcev. V 
petek in soboto smo pod vodstvom 
Aleksandra Sluge vadili Sarabando, 
ki smo jo  v nedeljo zaigrali staršem. 
Po izvedbi skladbe so nam poslu
šalci toplo zaploskali.

Mogoče bo naša skupina vadila 
tudi med šolskim letom  v glasbeni 
šoli.

Marta Carlesso in Sara Passoni

Na letošnjem pevskem tednu v 
Portorožu smo se vsi zabavali. Med

sprehodi ob obali, kopanjem v mor
ju in počitkom pod senco oljke je  

| bil seveda čas tudi za pevske in in- 
j  strumentalne vaje. Za te je  bilo na 
začetku nekoliko nejevolje, ki se je  
s časom zmanjšala.

Flavtiste in kitariste je  pripravlja
la Marja Feinig. Zbirali smo se v at
riju okoli klavirja. Za neka tere, ki so 
prvič vzeli v roke flavto ali kitaro, je  
bilo nekoliko naporno, drugim pa 
je  teklo lažje. Naučili smo se igrati 
slovensko ljudsko Barčica po mor
ju  plava in rusko narodno Kalinka. 
Največje težave so bile, ko je  bilo 
treba uskladiti ritem.

Starši so bili navdušeni nad le
pim nastopom in izvedbami obeh 
pesmic.

Rebeka Bernetič 
/  dalje
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Volilna kampanja za poslansko zbornico

Ettore Rosato gost krovnih 
organizacij SKGZ in SSO

Sedemstoletnica tržaške katedrale

Obsežen program proslavljanja 
stolnice sv. Justa

16. septembra se je dežel
ni svetovalec in kandidat za 
poslansko zbornico Ettore 
Rosato sestal z vodstvom 
krovnih organizacij SKGZ in 
SSO. Na srečanju v tržaških 
prostorih SKGZ, ki sta ga vo
dila Sergij Pahor in Rudi Pav
šič, je tekla beseda o aktual
nih vprašanjih na Tržaškem s 
posebno pozornostjo na ure
sničevanje zaščitnega zakona 
in na upravljanje teritorija.

V svojem uvodnem pose
gu je predsednik SKGZ Pav
šič izrazil polno podporo le
vosredinskemu kandidatu, ki 
odraža odprt pogled na raz
voj deželne stvarnosti in na 
čezmejno sodelovanje, med
tem ko je Sergij Pahor pose
bej izpostavil problem zavla
čevanja z udejanjanjem zašči
tnega zakona. V razpravi, v 
katero so posegli tudi drugi 
vodilni člani slovenskih orga
nizacij, je bila poudarjena po
treba, da se tudi slovenski lju
dje množično odpravijo na 
volišča. Ettore Rosato je bil na 
splošno označen kot dober 
kandidat, ki je odraz napred
nega dela Trsta in bi kot tak 
lahko tudi v rimskem parla
mentu veliko pripomogel k iz
boljšanju splošnih razvojnih 
pogojev tega prostora.

Kandidat Rosato se je gos
titeljema zahvali za prisrčen 
sprejem in za vsa izrečena 
mnenja ter nasvete. Poudaril 
je, da je vizija Demokratične 
zveze kot enotne koalicije 
vseh levosredinskih političnih 
sil diametralno različna od vi
zije desnice, kar lahko že pred
stavlja prvi in osnovni razlog 
za volilno podporo levi opciji. 
»Nestrpno čakamo na maj 
2004, ko bo s padcem držav
ne meje gotovo dokončno 
padla tudi druga, psihološka 
meja, ki je dolgo delila naše 
mesto,« je dejal Rosato. V tem 
smisli se je slovenskim organi
zacijam SKGZ in SSO zahva
lil za prehojeno pot v smeri 
poenotenja mesta, v katerem 
slovenska narodna skupnost 
predstavlja pomemben fak
tor razvoja in kulturno-gospo- 
darskega bogastva. Sama 
desnica je že na zadnjih volil
nih preizkušnjah ugotovila, 
da so slogani o nevarnosti 
»slavokomunizma« preživeti 
in torej tudi politično-špeku- 
lantsko nerentabilni. Ob kon
cu srečanja je Rosato izposta
vil željo po neposrednem 
srečevanju z ljudmi na terito
riju in zagotovil, da se bo v 
prihodnji tednih z veseljem 
odzival na vsako vabilo.

Pred nadomestnimi volitvami

Pokrajinski odbor SSk 
o političnem položaju

Konec minulega tedna se 
je sestal pokrajinski izvršni 
odbor Slovenske skupnosti v 
Trstu. Tajnik Močnik je prika
zal trenutni politični položaj 
v luči dogajanj zadnjega časa 
pri nas. Kot znano, je še pred 
poletnim premorom štirinajst 
svetovalcev tržaškega občin
skega sveta iz vrst Oljke, Ob
čanov za Trst (llly) in Komu
nistične prenove podpisalo 
zahtevo po vključitvi tržaške 
občine v področje, kjer naj se 
izvaja manjšinska zaščita v 
smislu 4. člena zaščitnega za
kona štev. 38 iz leta 2001. 
Stranke Demokratične zveze, 
ki je zmagala na deželnih vo
litvah, pa so določile kandida
ta za nadomestne poslanske 
volitve v 2. tržaškem okrožju, 
ki bodo 26. in 27. oktobra. To 
je Ettore Rosato deželni sve
tovalec Marjetice.

V tržaškem občinskem 
svetu se bo na žalost občut
no skrčilo število slovenskih 
svetovalcev zaradi odstopa 
Igorja Dolenca in Igorja Can- 
cianija, ki sta bila izvoljena v 
deželni svet. Na svojem me
stu tako ostane le svetovalec 
Slovenske skupnosti. Na zad
njih občinskih volitvah so 
namreč na listi Oljke kandi

dirali le trije slovenski kandi
dati, ker je v dobro znanih 
političnih krogih prevladalo 
omejevalno stališče do prisot
nosti Slovencev na listi.

Na seji je bil govor tudi o 
zadnjih dogodkih, ki so v do
kajšnji meri zamajali zakoliče
ne pregrade med desnosre
dinskim in levosredinskim po
lom. Odmevne reakcije je 
imel intervju podtajnika v zu
nanjem ministrstvu Antonio- 
neja, ki se je zavzel za sode
lovanje pri uresničevanju po
bud v korist bodočnosti Trsta. 
Tržaški in miljski župan sta v 
pristaniškem odboru podpr
la sklep o preureditvi starega 
tržaškega pristanišča, kar ni 
v sozvočju s stališčem tržaške 
tradicionalne desnice do tega 
vprašanja. Bližnja bodočnost 
bo pokazala, ali so to prvi 
znaki politike odpiranja Trsta 
novim zahtevam časa in pro
stora. Pri vsem tem moramo 
Slovenci skrbno spremljati 
dogajanje, da ne bi bili od 
tega odrinjeni, kar je težnja 
nekaterih političnih sil, ki bi 
vlogo naše manjšine rade 
omejile zgolj na kulturno po
dročje, njeno politično pred
stavništvo pa prepustile vse
državnim strankam.

V nedeljo sta darovala 
komponente tržaške ši

Nekega dne na začetku
14. stoletja se je tržaški škof 
Rodolfo Pedrazzani, po rodu 
iz cremonske okolice, spreha
jal po griču sv. Justa in se zazrl 
v dve manjši cerkvi, ki sta sta
li ena ob drugi. Prešinila ga 
je morda rahla bolest, ko je 
pomislil, da so v tistem obdo
bju okrog po drugih središčih 
gradili mogočne in razkošne 
katedrale. Le "njegov" Trst je 
ostajal brez pomembnejšega 
svetišča.

Takrat razmere v našem 
mestu niso bile najboljše: de
mografska rast je bila še niz
ka, tudi finance takratne mes
tne uprave so bile skromne. 
Škof Pedrazzani se je tako 
odločil, da bo sam poskrbel 
denar za izgradnjo bazilike, ki 
bi ustrezala željam in potre
bam takega pristaniškega 
centra, kateremu, je mislil, se 
mu bo obetala rožnata bodo
čnost.

Z veliko vnemo in vztraj
nostjo je škof končno zbral 
sredstva, ki jih je potreboval 
za izvršitev svojega projekta: 
to je bila združitev dveh ce
rkva v eno samo veliko bazi
liko. Tak arhitektonski podvig 
je zahteval izkušeno roko. Iz 
okolice Cremone je zato škof 
poklical prave mojstre v o- 
blikovanju kamna. Prostor 
med manjšima svetiščema je 
tako zapolnila glavna ladja 
nove katedrale sv. Justa. 
Takratno podobo je svetišče 
brez večjih sprememb ohra
nilo skozi sedem stoletij, vse 
do današnjih dni.

Škof Pedrazzani ni dočakal 
dograditve. Dela so na griču 
sv. Justa končali, ko je bil škof 
v Trstu Enricode VVildenstein.

Praznovanje jubileja ob se- 
demstoletnici obstoja kate
drale je bilo za tržaško versko 
in laično skupnost nadvse po
memben dogodek. Na tisko
vni konferenci, ki je potekala 
v sredo, 17. septembra, v dvo
rani Novinarskega krožka, so 
današnji tržaški škof Ravigna- 
ni in predstavniki pripravljal

slovesno mašo škofa Ravignani in Dante Lanfranconi iz Cremone, slovenske 
<ui niso povabili k sodelovanju in organizaciji pobud ob tej važni obletnici

nega odbora (ki je nastal v so
delovanju med škofijo, javni
mi oblastmi, ustanovami ter 
upravami) predstavili niz po
bud, ki so konec prejšnjega 
tedna bogatila praznovanja 
pomembne obletnice. Obe
nem je škof Ravignani tudi iz
rabil p riložnost, da se je 
zahvalil županu in občinski
ma upraviteljema, zadolženi
ma za kulturo (bivšemu in se
danjemu), saj so se vsi aktiv
no soudeležili in projekt po
dprli. Škof je še omenil, da 
bodo praznovanja potekala 
tudi v sodelovanju s Cremo- 
no, da bi se obenem spomni
li tudi na škofa Pedrazzanija. 
"Katedrala sv. Justa lahko še 
vedno daje zagon za cvetočo 
in vedro bodočnost", je še po
vedal škof Ravignani in za
ključil z mislijo, da "prav v 
naši baziliki lahko ponovno 
odkrijemo korenine naše vere 
in ljubezni do Trsta".

Pripravljalni odbor je po
bude za počastitev jubilejne 
obletnice oblikoval, sklicujoč 
se predvsem na simbolno be
sedo 'združitev', saj je kate
drala sv. Justa nastala prav po 
spojitvi dveh cerkva. Tako je 
predsednik odbora Giovanni 
Bertali podčrtal dejstvo, da je 
Trst multikulturno in multiet- 
nično mesto, ki je v stoletjih 
sprejelo več verskih kultur. 
Pomemben je zato didaktič

ni projekt, namenjen vsem 
tržaškim šolam in ki je nastal 
v sodelovanju med tržaško 
škofijo in občino: gre za pouč
no pot, ki bo učence in dijake 
vodila po svetiščih različnih 
verskih skupnosti v Trstu. O- 
benem bo s tržaškima časopi
soma II Piccolo in Vita nuova 
na razpolago tudi informativ
na mapa, ki bo vsebovala po
datke, zanimivosti in skice 
več tržaških cerkva, med kate
rimi tudi cerkev sv. Spiridio- 
na, sv. Nikolaja, sv. Silvestra, 
evangeličanske cerkve in 
judovskega templja.

Proslav je bilo konec prej
šnjega tedna veliko. Že v četr
tek so predstavili javnosti re
stavrirano pročelje bazilike. 
Naslednjega dne so v pošt
nem muzeju otvorili filateli
stično razstavo 'Katedrale po 
svetu', ki sloni na dragoce
nem materialu Ermelita Mor- 
terre. Vedno v petek so v pala
či Costanzi otvorili še razsta
vo, posvečeno stolnici. V so
boto je v gledališču Verdi po
tekala okrogla miza, posveče
na škofu Pedrazzaniju, kate
remu so v nedeljo posvetili 
mestno ulico na Alturi, v tr
žaškem predmestju. Po po
svetu je v popoldanskih urah 
sledil koncert priznanega pi
halnega orkestra iz mesta 
Soncino, ki se nahaja v okoli
ci Cremone. V soboto zvečer

je imel v stolnici zbor Cappel- 
la civica koncert, pri katerem 
sta sodelovala še tržaški orke
ster Ferruccio Busoni in fur
lanski violinist Lucio Degani. 
Višek praznovanj je bil v ne
deljo, ko sta tržaški škof Ra
vignani in škof iz Cremone 
Dante Lanfranconi darovala 
slovesno mašo. Predstavniki 
tržaškega Rotary kluba so ve
dno v nedeljo podarili drago
cen relikvarij za hranitev reli
kvij sv. Justa. Ob tako pome
mbnem jubileju so izdali tudi 
priložnostni poštni žig in izde
lali reprodukcijo kovanca, ki 
ga je bil škof Pedrazzani dal 
kovati v času svojega pasto
ralnega delovanja.

Ob tako pomembnem ju
bileju gre vsekakor omeniti 
dejstvo, da slovenska kom
ponenta tržaške škofije ni bi
la soudeležena. "Za počasti
tev jubilejne obletnice sv. Ju
sta je bil ustanovljen odbor, 
ki je deloval sam zase", nam 
je povedal škofov vikar za 
Slovence msgr. Franc Vonči
na. "O dbor je nato navezal 
stike s škofom in z občinsko 
upravo, tako da je konec kon
cev sv. Justa proslavljalo le 
en del škofije, drugi pa je bil 
ignoriran. Osebno sem infor
macije glede programa pro
slav dobil le preko prospek
ta in časopisa Vita Nuova ".

Igor Gregori

Skupina 85 /  Velika pozornost pisateljevemu opusu

Književniki in intelektualci 
počastili jubilej Borisa Pahorja

Število tistih, ki bi radi, da 
bi tržaškemu pistelju Borisu 
Pahorju podelili najpomem
bnejšo literarno nagrado na 
svetu, to je Nobelovo, se veča.
Njegovo ime so javnosti že 
predlagali slovenski odbor 
Pen, Društvo slovenskih pisa
teljev in SAZU; tem ustano
vam se pridružuje prav goto
vo tud i celotna slovenska 
manjšina, ki čuti v Pahorju li
terarnega zastopnika svojih 
idealov in hrepenenj, obenem 
pa tudi hranitelja tiste zamej
ske preteklosti, ki se je večkrat 
italijanski krogi raje izogibajo.

Kot pa je sam pisatelj po
vedal na večeru, ki ga je njemu

pa tudi tematike, ki so temelj 
njegovega literarnega dela, to 
so fašizem, koncentracijska 
taborišča in politično zati
ranje.

Čeprav ga italjanski bralci 
manj poznajo kot francoski in 
nemški (italijanske založbe 
namreč niso imele zanimanja, 
da bi takega slovenskega pi
satelja prevajale), se sedaj tudi 
italijanski mediji zavedajo po
mena, ki ga tržaški pisatelj ima 
široko po Evropi.

Prijetnega večera se je ude
ležilo veliko število prijateljev 
Skupine 85, katerim so orga
nizatorji posredovali še pisna 
sporočila Claudia Magrisa, 
Alojza Rebule in Roberta An- 
tonaza, ki se večera niso mo
gli udeležiti: odsotni so sogla
sno poudarili pomen Pahorje
vega literarnega dela.

v čast pripravila Skupina 85 
prejšnji teden, ostaja Nobelo
va nagrada le iluzija. Vsekakor 
je pisatelj res zadovoljen po
zornosti, ki sta je on in njegov

opus deležna. Pahor je pre
pričan, da preko njega dobiva 
tako priznanje tudi slovenska 
ustvarjalna beseda v Trstu, slo
venska kultura v splošnem in
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Poletna izkušnja tržaških skavtov

“Iskrica v otožnih očeh” ali “Kdo pravi, 
da današnja mladina ni voljna 

narediti ničesar...?”
Letos je imel klan Uč'nk- 

lan Slovenske zamejske skav
tske organizacije, ki pove
zuje najstare jšo skupino 
skavtov, tržaškega 3. in 4. 
stega, intenzivno sezono. 
Začutili smo potrebo, da po
leg rednih oblik služenja med 
letom v raznih ustanovah ali 
drugih pobudah, ki smo jih 
organizirali med letom, spo
znamo tud i druge oblike 
služenja. Zdelo se nam je pri
merno, da to izkušnjo doživi
mo v krajih, kjer je še pred 
nekaj leti divjala vojna. Zami
sel smo povezali z delom ta
bora, ki je sicer bil v dneh 
od 1. do 12. avgusta.

Izvedeli smo, da italijan
ska skavtska organizacija 
AGESCI-Ligurija že od leta 
'94 organizira in izvaja vrsto 
aktivnosti v Vukovarju in oko
lici. Vzpostavili smo stik s 
predstavniki hrvaških skavtov 
in ob njihovi pomoči dobili 
nastanitev v šolskem centru 
v Mitnici (hrvaški predel me
sta Vukovar), pa tudi logistič
na pomoč nam je bila po
nujena in organizirana s stra
ni skavtov iz Jarmine, manj
šega mesteca, ki je 15 km 
oddaljeno od Vukovarja.

V jarmino smo dospeli v 
štirinajstih, in sicer po šestih 
dneh potovalnega tabora po 
Beli krajini. Ob duhovnem 
asistentu p. Mirku Peliconu 
smo b ili klanovodja Zami
šljeni nosorog, deset roverjev

M8H

in popotnic ter dva novinca. 
Zvečer so nas domači skavtje 
pogostili z veličastno večerjo, 
med katero smo navezovali 
stike tako z domačini kot tudi 
s skavti iz Ulma v Nemčiji, ki 
so v sklopu projekta »Ljulja- 
čka 2003« (gugalnica) v dveh 
tednih postavili v Vukovarju 
enkratno igrišče za vse tam
kajšnje otroke. Džuro, naša 
kontaktna oseba iz jarmine, 
nam je med potjo pokazal mi
nirana polja, ki še sedaj ležijo 
vse okoli Vukovarja. Popol
danske animacije so se odvi
jale pod našim mentorstvom 
in so obsegale tri delavnice, 
ki so potekale sočasno. Liko
vna delavnica je bila organi
zirana na temo štirih letnih 
časov, tako da so se otroci 
lepo izkazali v risanju ter v 
ročnih spretnostih. Istočasno 
je športna delavnica navdu
ševala otroke z najrazličnej
šimi tekmami, od poligonov

_____

do skupinskih iger z žogo. 
Veliko zabave so imeli tudi 
s skupinskimi plesi, prizorčki 
ter pesmimi. Izdelali so raz
na glasbila, ki so potem obo
gatila petje pri vsaki popol
danski predstavi. Prvo popol
dne se nam je pridružilo pri
bližno trideset otrok, a že na
slednji dan (in vse naslednje 
dni) smo imeli okrog 60 otrok 
osnovnošolske starosti.

Poleg animacije smo ime
li ludi dopoldansko fizično 
služenje v frančiškanskem 
samostanu, ki stoji na griču v 
bližini reke Donave, po kate
ri gre sedanja hrvaška meja 
z Republiko Srbijo in Črno 
goro. Tam smo z velikim  
zadoščenjem popolnom a 
očistili klet, ki je bila polna 
najrazličnejših smeti, odpad
nega materiala in predmetov. 
Klet je med bombnimi napa
di služila patrom za zaklo
nišče, kasneje pa jugoslovan
ski vojski kot zapor. Očistili 
smo tudi ploščice in okna na 
obnovljenem samostanskem 
hodniku v prvem nadstropju. 
Obnovitvena dela so v pol
nem teku, notranjost cerkve 
pa žal še ni popravljena.

Posebno doživetje je bilo 
nočno bdenje v soboto, 9.8., 
med katerim smo razmišljali 
o našem stanju, o prihodnjih 
ter o odnosu do Boga. Pridi
go pri nedeljski maši smo 
tako sooblikovali s svojim i 
razmišljanji. Daroval pa jo  je 
naš p. Mirko v cerkvici blizu 
šole v Mitnici. Naslednjega 
dne smo si v spremstvu fran

čiškana, p. Zlatka in predsta
vnika Karitas Iva ogledali 
mestno središče, kar je nare
dilo na nas močan vtis. Sez
nanili smo se z ogromno ško
do (materialno in duhovno), 
ki je bila storjena v času voj
ne. V mestu je še veliko po
škodovanih stavb, videli pa 
smo tudi mnogo gradbišč. 
Obiskali smo tudi pokopa
lišče in grobišče, kjer je po
kopanih 200 usmrčenih ra
njencev hrvaške narodnosti, 
ki so bili na zdravljenju v vu
kovarski bolnišnici. Zadnji 
dan našega bivanja v Vuko
varju, 11. avgusta, smo pri
redili slovo z nagrajevanjem 
otrok, ki so ob slovesu z iskri
co otožnosti v očeh spraše
vali, kdaj se bomo vrnili.

Pomembno sled je v naših 
srcih pustilo tudi srečanje z 
gospodom Matejem, doma
činom iz Mitnice, ki nas je z 
veseljem povabil v svojo ob
novljeno hišico in nam z ve
liko voljo do življenja pripo
vedoval o tem, kako so mu 
med vojno ubili 28-letnega 
sina in kako mu je potem 
umrla tudi žena.

Zadnji taborni ogenj smo 
preživeli skupaj s krajevno 
mladino, ki je rada navezova
la stike z nami.

Prepričani smo, da so take 
izkušnje za vse nas še kako 
potrebne, saj smo se vrnili do
mov obogateni in gotovo vsaj 
za korak bolj zreli.

V marsikaterem izmed nas 
je vzniknila želja, da ne bi ta 
dogodek ostal osamljen, am
pak da bi na poti odraščanja 
v radosti in prijateljstvu doži
veli še veliko podobnih prilož
nosti, ko bi lahko prižgali še 
kakšno iskrico  v otožn ih  
očeh... V nas je želja, da ne 
bi zamudili naslednjih mož
nosti, da bi se medsebojno 
obogatili in se v sproščeni 
razposajenosti razvedrili; s 
svojimi darovi pa osrečevali 
tiste, s katerim i se bomo 
srečevali na svojih poteh.

Zamišljeni nosorog in 
Energični slavček

Posebna priloga ob 90-letnici pisatelja

Nova številka revije
Borisa Pahorja

Mladika MLADIKA

Šesta številka tržaškega 
mesečnika Mladika je zagle
dala luč prve dni septembra. 
Revija ponuja v branje štiride
set strani literarnih prispev
kov, zgodovinskih člankov in 
razmišljanj. V osrednjih stra
neh je še priloga Rast, name
njena mlajšim bralcem.

Na prvi strani revije dobi
mo članek z naslovom Dile
me zadnjega Slovenca. Gre za 
razmišljanje ob slovenskem 
nacionalnem programu za 
kulturo. Pisec uvodnika po
stavlja nekatera žgoča vpra
šanja, ki zadevajo odnos med 
matico in manjšino. Bistven je 
poudarek na tem, koliko osre
dnja Slovenija šteje zamejce

za člane istega kulturnega 
prostora, po drugi strani pa 
je tudi vprašanje, v kolikšni 
meri zamejstvo čuti Slovenijo 
za svojo domovino. Pisec u- 
vodnika bralcu predoči gren
ko sliko sedanjega stanja: 
opaža, da so se globlje vezi 
med matico in zamejstvom 
zrahljale, asimilacija, razla
ščanje in urbanizacija pa so 
skrhale samo jedro slovenske 
narodne skupnosti. Rešitev, 
pravi pisec, "je v nas samih... 
toda povezati in podpirati se 
moramo vsi tisti, ki enako ču
timo in enako mislimo".

V literarnem delu revije se 
objavlja  novela M arijana 
Schiffrerja Življenje in smrt

Matije Nikoloriča in njegovih, 
ki je bila priporočena na lite
rarnem natečaju Mladike za 
leto 2002. Poezijo je prispeva
la Mihaela Mravljak, ki si je 
prislužila drugo nagrado za 
poezijo na istem literarnem 
natečaju. Ob tradicionalnih 
rubrikah - Roman v nadalje
vanjih, Iz spominov na starše, 
Iz arhivov in predalov, Oce
ne, Antena - je uredniški od
bor revije želel s to številko 
počastiti devetdesetletnico tr
žaškega pisatelja Borisa Pa
horja. V posebni, jubilejni pri
logi se tako z različnih zornih 
kotov oglašajo Vilma Purič, 
Irena Žerjal, Viktor Blažič in 
Evgen Bavčar in podajo svoje

spomine in osebne občutke 
ob devetdesetem rojstnem 
dnevu tega zaslužnega trža
škega besednega ustvarjalca, 
ki se je vse svoje življenje bo
ril za demokracijo in popeljal 
slovensko literaturo v širši 
evropski okvir.

OBVESTILA

SLOVENSKA VINCENCIJE 
VA konferenca letos še po
sebno toplo vabi na prazno
vanje svojega zavetnika sv. 
Vincencija Pavelskega, ki bo 
v četrtek, 25. septembra, ob 
16. uri, pri Šolskih sestrah pri 
Sv. Ivanu, ul. delle Doccie 
34. Pri maši bomo molili za 
božjo pomoč v novem delo
vnem letu, pa tudi po name
nu vsedržavnega odbora 
Družbe sv. Vincencija Pavel
skega za osamljene in rev
ne, zlasti za kaznjence. O 
tem in o izletu na Koroško 
se bomo pomenili tudi po 
maši ob čaju.

UMETNOSTNI IN kulturni 
center Skerk vabi na odpr
tje razstave slik Vladim irja 
Veličkoviča Prvi angel apo
kalipse, Kra jine ogn ja  in 
Mučeniki, ki bo v soboto,
27. septembra 2003, ob 18. 
uri. Predstavili bodo nov 
katalog s posegom kritikov

Zorana Kržišnika in Claudia 
H. M artellija. Na otvoritv i 
bo prisoten avtor.

ZlIPNUA PROSEK vljudno 
vabi na koncert v župnijsko 
cerkev, ki bo 28. septembra 
ob 18. uri. Sodelujejo: Su- 
sanna Gilotta, flavta, Miran 
Žitko, tenor in Davorin Sta
rec, orgle.

KLUB PRIJATELJSTVA pri
reja izlet na prelepo Koroško 
v ponedeljek, 6. oktobra. 
Ustavili se bomo ob vojvod
skem prestolu na Gospo
svetskem polju in se spom
nili na že v minulih časih de
mokratsko voljene sloven
ske kneze; poromali bomo h 
Gospe Sveti in nato še k sv. 
Hemi na Krko. Vpisovanje je 
do 27. septembra oziroma 
do zapolnitve mest na tele
fonskih številkah 040 639949 
(Bole), 040 43194 (Marte
lanc) in 040 225468 (Pun
tar) v večernih urah.

Za prijaznejše okolje

Akcija Čisti Kras med 
Fernetiči in Opčinami

Na tiskovni konferenci, 
ki je potekala prejšnji teden 
na sedežu združenja Prija
telji zemlje, so organizatorji 
predstavili akcijo Čisti Kras, 
ki je potekala nato v nede
ljo, 21. septembra, na ob
močju med Fernetiči in O p
činami.

Pobuda je že 32. po vrsti 
čistilnega posega združenja, 
ki je svojo dejavnost začelo 
leta 1998. Takrat je združe
nje namreč pričelo težavno 
iskanje nezakonitih odlaga
lišč na tržaškem Krasu.

Gre namreč za zaskrblju
joč pojav nespoštovanja na
rave in ljudi, ki na teritoriju  
živijo. Kraške jame postane
jo večkrat naravna odlagali
šča celo za rad ioaktivne

snovi; to je posledica indu
strijskega onesnaževanja. 
Okolju škodljivo pa je tudi 
onesnaževanje, ki ga po- 
vzdročajo zasebniki in do
mačini, ki - zlasti na obmej
nem pasu - zapuščajo naj
različnejše smeti, pa tudi 
večje gospodinjske aparate.

Na novinarskem sreča
nju sta prejšnji teden pred
stavnika združenja tudi o- 
stro nastopila proti občinski 
in pokrajinski upravi, ki sta 
tovrstnim  sicer hvalevred
nim pobudam vedno zavr
nili pokroviteljstvo. Drugač
no je vedenje deželne upra
ve, ki ji  predseduje novi 
deželni glavar Riccardo llly. 
Ta je namreč na problem 
okolja bolj občutljiva.

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE

razp isu je

ABOMNA ZA SEZONO 
2003-2004
Redni vpis abonmaja 

bo potekal od 25. septembra dalje.
Gledališka blagajna bo v času vpisa odprta 
od ponedeljka do petka od 10. do 14. ure.

Vse informacije dobite na brezplačni telefonski številki 
800 214301 ali na telefonski številki 040 362542.

Cenjene abonente obveščamo,
da je  uvodna predstava, 

satirični kabaret 
Borisa Kobala

DRAGI KUČAN TI PIŠEM...
- v petek, 26. septembra, ob 20.30 - 

RAZPRODANA

Pokrovitelj otroškega sporeda 
ZADRUŽNA KRAŠKA BANKA
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Pastirski obisk nadškofa msgr. Dina De Antonija 
v slovenski duhovniji sv. Ivana v Gorici

“Pri sv. Ivanu smo skupnost!”
Ob začetku pastirskega obiska nadškofa msgr. Dina De Antonija v duhovniji sv. Ivana v 

Gorici p. M irko Pelicon razm išlja o duhovniji, njeni vlogi, poslanstvu in prihodnjih  izzivih.
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Slovensko pastirsko
središče je  verjetno
slabo poznana
stvarnost...
Pastirsko središče za slo

venske vernike je ustanovil I. 
1972 nadškof Peter Cocolin. 
Toda Cerkev sv. Janeza Krstni
ka je bila od daljne postavi
tve, ki seje končala 1590, kraj 
češčenja tudi za Slovence iz 
takratne še majhne Gorice. 
To ni tipična mestna župnija 
samo zaradi tega, ker smo 
Slovenci razpršeni po vsem 
mestu. Prav zato lahko reče
mo, da je pastoralno središče 
sv. Ivana ozemeljsko nadžup- 
njisko in zaobjema mesto Go
rica, razen slovenskih pred
mestnih župnij, kot so Štan- 
drež, Podgora in Pevma. Od
govorni duhovnik dušnopa- 
stirskega središča v Gorici 
ima vso skrb za tiste Sloven
ce v mestu, ki se čutijo pripa
dnike tega središča.

Kakšno je  trenutno
stanje?
Težko je natančno določi

ti število Slovencev v mestu. 
Vemo, da je število Goriča
nov z delno slovenskim izvo
rom zelo veliko, koliko pa je 
Slovencev, ki se danes čutijo 
Slovence, se po domovih po
govarjajo slovensko, nihče ni
ma točnih podatkov. Slori 
ocenjuje, da je v občini Gori
ca okrog 4000 Slovencev. 
Vsekakor bogoslužja v slo
venskem jeziku obhajamo v 
različnih cerkvah pod koordi
nacijo Pastoralnega središča. 
Prva maša se obhaja v stolni
ci ob 7. uri, nato ob 8. pri se
strah v Zavodu sv. Družine in 
pri sestrah čudodelne svetinje 
na Korzu. Ob 9. je maša pri 
sv. Ignaciju, ob 10. pa glavna 
maša pri sv. Ivanu, ki je naj
bolj obiskana. Večerna maša 
je ob 19. v kapucinski cerkvi. 
Število nedeljnikov se suče 
okrog 300-320, upoštevajoč, 
da tudi veliko Slovencev obi
skuje italijanske župnije tudi 
zaradi bližine cerkva.

Kakšne težave imate?
Pastirsko središče sv. Iva

na ni župnija v pravem smi
slu. Največjo težavo predstav
lja teritorij svetoivanske du- 
hovnije, ki je zelo velik (celo 
mesto). Zato je pastoralna 
oskrba slovenskih vernikov v 
glavnem samo bogoslužnega 
značaja. Veliko je slovenskih 
maš v raznih mestnih cerkvah 
po eni strani, po drugi pa pre
malo udeležbe. Ljudem manj
ka celostna pastoralna ponu
dba. Navadli so se le na pri
sotnost pri nedeljskem bogo
služju, a prav zaradi pomanj
kanja cerkev, kjer naj bi bila 
slovenska maša, stalne prisot
nosti slovenskega duhovnika 
in njegovega močnega pasto
ralnega delovanja se njihova 
zavest zbiranja, srečavanja 
kot skupnost zmanjšuje na 
mašo in, dolgoročno, če ni 
večje zakoreninjenosti v pra
vo skupnost, se bo vse izgubi
lo. Vse že kaže, da gre v to 
smer. Dodaten razlog: seku
larizacija, ki pomeni manj ver
nikov, manj kristjanov. Manj 
vernikov ne pomeni nujno

manj Slovencev v mestu sa
mem. Ko omenjam celostno 
pastoralno ponudbo, mislim 
na pozornost in oskrbo verni
kov glede njihove duhovne, 
socialne in tudi kulturne vz
goje. Za rast skupnosti je po
trebno vraščanje še v vse te 
vzgojne vidike: zakramental
no življenje, kateheza, dobro
delnost, duhovnost in prija
teljstvo. Dodatna težava so 
hitre kulturne spremembe, ki 
nas silijo v vedno nov način 
razmišljanja, kako mladim in 
bodočim zakoncem posredo
vati lepoto krščanske duhov
ne tradicije, ki je usidrana v 
naših kulturnih koreninah. 
Duhovniki - treba je priznati - 
nismo zmeraj kos temu.

Kateri so p oz itivn i
v id ik i:1
Duhovnija sv. Ivana je srce 

krščanskega življenja sloven
skih vernikov v mestu Gorica. 
To je središče, kije zadnja leta 
vse bolj živahno. Posebna za
hvala gre Bogu za vse večje 
število družin in otrok, ki so 
dobesedno zapolnili klopi v 
cerkvi. Dobra polovica slo
venskih nedeljnikov prihaja k 
sv. Ivanu (do 150; včasih več). 
Še en pozitiven element pred
stavlja prisotnost mladih. Po
znane so nam težave po bir
mi, toda različne pobude so 
spletle mrežo prijateljstev 
med mladimi, ki niso popusti
li, kljub močnim stiskam, ki jih 
prestajajo v zvezi z vsem, kar 
je povezano s Cerkvijo, dajejo 
upanje, da se njihov stik z du
hovno in cerkveno razsežno
stjo ne ohlaja. Velik in odlo
čen prispevek v duhovniji priL 
haja iz Skupnosti družin Son
čnica, ki ima svoj sedež prav 
v duhovniji. SD Sončnica o- 
mogoča vsako leto družinam 
vzgojna srečanja, konferen
ce, duhovne obnove, duhov
ne vaje za zakonce, izlete in 
praznovanja in s tem predsta
vlja nov pristop k vsakdanji 
evangelizaciji.

Delovanje pevskega zbora 
kaže, da je cerkveno petje 
globoko zasidrano pri naših 
bogoslužjih. Pri sv. Ivanu je 
čutiti, da smo skupnost.

In  ka teheza ?
To vprašanje je še odprto. 

Poleg odgovornega za pasto
ralni center, msgr. Žbogarja, 
in mene - vikarja - sodelujejo 
štiri katehistinje pri pripravi

otrok na prvo sv. obhajilo, 
mladih na birmo; imamo tudi 
pobirmansko skupino. Pa tu
di zakonci se zbirajo ob pre
mišljevanju božje Besede. O- 
meniti moram tudi skavte, ki 
sledijo svojim duhovnim po
tem in aktivnostim, vendar so 
veliko prisotni v centru. Prav 
na ravni kateheze odraslih je 
nujno narediti ali ponuditi več.

Kakšne so poveza ve
s kulturo?
Če vemo, da sta v krščan

ski tradiciji slovanskih naro
dov vera in kultura v tesni po
vezavi, kulturno življenje Slo
vencev v Gorici še vedno čuti 
prisotnost duhovnikov in ver
nih ljudi, ki so z veliko ustvar
jalnostjo oplemenitili - z gla
sbo, poezijo, umetnostjo na 
splošno - kulturno bogastvo 
mesta. To je del živega zgo
dovinskega spomina, v istem 
času pa se znajdemo iz oči v 
oči z izzivi časa, v katerem ži
vimo, ki prinaša nove vredno
te in občutljivost in ki ima 
močan vpliv tudi na kulturo. 
Še vedno obstaja poslanstvo 
Cerkve, čeprav zahtevno, da 
se ohrani živ, pristen krščan
ski navdih v okviru kulturne
ga delovanja in udejstvovanja 
pri Slovencih.Ta navdih more 
rasti in zoreti posebno znotraj 
odnosov med ljudmi, v prid 
novemu ustvarjalnemu zago
nu med mladimi generacija
mi. Po dokončnem padcu to
talitarizmov srečujemo tudi 
željo, da bi znotraj manjšin
ske stvarnosti Slovenci stopi
li v bolj trden in tesen pogo
vor, odnos in sodelovanje, to 
jez organizacijami, ki so "ide
ološko" bolj laične, in da bi 
globlje odkrivali naš skupni 
imenovalec oz. skupno "strast", 
ki je služenje za obče dobro 
vseh Slovencev našega pro
stora. Odnosi z italijansko 
stvarnostjo so se v zadnjih ča
sih zadovoljivo izboljšali. Vsi 
se moramo truditi za ustvar
janje novih razmer mirnega 
spoštljivega sožitja. Prežive
tje ni v samoobrambni drži, 
ampak v plodnem ustvarjal
nem delovanju posameznika 
in skupnosti ter v trdnem te
melju, ki ga predstavlja dru
žinska celica, prava podstat 
vsake kulture.

Kakšne so bodoče
perspektive
dušnopastirskega
središča?
Predvsem imam pred sabo 

zgodovinsko prelomnico: vs
top Slovenije v Evropsko zve
zo. Želja je, da bi Goriška v 
zavesti ljudi postala ponovno 
ozemeljsko zedinjena. Drz
nem si reči, da je skoraj nara
vno poslanstvo duhovnije zo
reti v odnosih in izkušnjah s 
cerkvenimi stvarnostmi, slo
venskimi in italijanskimi. Tako 
more rasti v vseh nas tista cer
kvena zavest enotnosti, skup
nosti, kljub vsem različno
stim; rad bi šel še dlje, kljub 
ideološkim prepričanjem. Tu 
se zrcali človeška in krščanska 
zrelost. Mislim pa, da Kristus 
in njegov evangelij nam ima
ta še kaj povedati v prid vse
mu temu!

Konec pastirskega obiska v Štandrežu

“Kaj sem videl, kaj bi želel 
in kaj sanjam”

Bb! Cc če lod Ee! Ff Go Hh\ ti *  Kk u

Po bogatem in intenziv
nem tednu se je v nedeljo, 21. 
t.m., končal pastoralni obisk 
štandreške župnije sv. Andreja 
apostola. V jutru je nadškof 
msgr. Dino De Antoni kar tri
krat maševal, in sicer dvakrat 
za slovenske vernike, vmes pa 
še za italijanske.

Pri maši ob 10.30 je v homi- 
liji lepo povzel svoja razmišlja
nja ob koncu obiska. Na štan
dreške ljudi seje zelo navezal, 
saj je rekel celo: "Kako bom 
lahko preživel naslednji teden 
brez vas?" Z njim pa so bili ze
lo zadovoljni tudi naši ljudje, 
saj se je ob vsaki priložnosti 
rad pomudil z njimi in se spro
ščeno razgovarjal o vsem.

V pridigi je msgr. De Anto
ni najprej povedal, da je videl 
in bolje spoznal veliko obmo
čje štandreške župnije, ki ga 
prej ni poznal. Občutil je strah 
ljudi pred prihodnostjo, saj bo 
odprava meje povzročila druž
bene težave in brezposelnost.

Krščanska skupnost, je rekel, 
je del ozemlja in zato ne more 
biti tuja problemom ljudi. "Žu
pnija se ne more zapreti v o- 
grajo svetišča," je še podčrtal, 
ampak mora biti znamenje 
Boga in hkrati dejavnik pomo
či. Srečal se je z bibličnimi, mi
sijonskimi in molitvenimi sku
pinami, rad je obiskal bolnike: 
"Skupnost, ki skrbi za svoje o- 
starele, je vredna velikega spo
štovanja." Spoznal je tudi za
stopnike trgovine in industrije, 
ki sta močno razviti na obmo
čju Štandreža. Z velikim vese
ljem je obiskal otroke vrtca in 
osnovne šole, ki so ga zelo to
plo sprejeli in mu postavili 
marsikatero zanimivo vpraša
nje. Srečal se je tudi s člani ba
linarskega kluba, ki so mu po
darili častno izkaznico.

Nato je nadškof razdelil 
vernikom svoje želje glede 
štandreške župnije. Najprej bi 
želel, da bi se mlade družini 
krepkeje angažirale v posre

dovanju vere že predšolskim 
otrokom in da bi bile v podpo
ro zlasti mladim, ki v dana
šnjem času zlasti na vaseh po
trebujejo zgledov. Nadškofo
va želja bi bila tudi ta, da bi 
obstajala redna in stalna ka
teheza ne le otrok, ampak tudi 
odraslih. Sanje msgr. De Anto
nija pa so, da bi se tudi iz štan
dreške župnije rodil kak du
hovniški ali redovniški poklic. 
Pa še to: Štandrež naj posta
ne laboratorij sožitja, kjer naj 
se sosednji narodi tudi po pad
cu meje srečujejo; "odpravijo 
naj se ne le fizične meje, am
pak tudi tiste v srcih!" Širitev 
Evropske unije naj privede do 
večjega sodelovanja med gori- 
ško nadškofijo in koprsko ško
fijo, je še rekel nadškof, ki ver
jame v združevanje vernikov.

Po maši seje goriški nadpa- 
stir zadržal v veseli družbi ob 
obloženih mizah na trgu pred 
cerkvijo, kjer se je poslovil od 
štandreških vernikov.

Pogovor /  Župnik Karel Bolčina

“Postanite laboratorij sožitja!”
Zanimalo nas je tudi vede

ti, kaj misli štandreški župnik 
Karel Bolčina o nadškofovem 
pastirskem obisku. Zato smo 
ga najprej vprašali, kako oce
njuje bogato izkušnjo. Pove
dal nam je, da je bil z bogatim 
tednom zelo zadovoljen, saj je 
nadškof spoznal župnijo in se 
srečal s precejšnjim številom 
ljudi. Med obiskom jim je tu
di razložil odločitev, da po
šlje njihovega župnika nasle
dnja tri leta študirat cerkveno 
pravo.

Župnika smo vprašali, ka
teri so bili najmočnejši in naj
prijetnejši trenutki tedna. "Pri 
kateremkoli srečanju je znal 
nadškof vzpostaviti zelo spro
ščeno in družinsko vzdušje." 
Nadškof je bil nadvse zado
voljen z obiskom bolnikov; ti 
so ga presunili, saj so mu pri
povedovali svoje izkušnje in 
zgodbe. "Zlasti gaje prizade
lo," je še povedal g. Karel, "da 
je Štandrež doživel pravo sto
letje tragedij. Nadškof je bil 
tudi navdušen s srečanji z 
otroki v vrtcu, šoli in verouč
nih skupinah."

In Jeremitišče? "Nadškof je

\

obiskal tudi ta zaselek, čeprav 
to sprva ni bilo predvideno, saj 
so Jeremitarji člani štandreške 
skupnosti. In vendar se je na
šemu gostu zdelo primerno, 
da si ogleda tudi to stvarnost."

In Miren? "Kot župnija smo 
bili vabljeni na kvatrnico; ker 
pa je nadškof ta teden bil v 
naši župniji, je rade volje prišel 
z nami. Tako smo v soboto 
zvečer obiskali Marijino sve
tišče Žalostne Matere Božje 
na Mirenskem gradu, naš nad
škof je vodil mašo, prisotnih je 
bilo veliko Štandrežcev, pa 
tudi ljudi iz sosednjih krajev,

ki so se nato udeležili proce
sije z lučkami. Bilo je zelo pri
jetno!"

In ob koncu? "Zdelo se mi 
je zelo lepo, ko nas je nadškof 
povabil, naj postanemo labo
ratorij sožitja. Opazil pa je tu
di, da štandreški domačini ži
vijo iz korenin, vendar so vča
sih preveč zasidrani vanje in 
pozabljajo, da morajo biti nji
hove oči usmerjene v prihod
nost. Nadškof absolutno ne 
misli in ne dovoli, da bi pretr
gali s tradicijami, vendar življe
nje je pred nami."

1)1)
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Upepeljevalnik /  Srečanje z deželnimi svetovalci in mnenje Odbora

V Sovodnjah še vedno vroče polemike
Na zadnjem srečanju sovo- 

denjske občinske uprave v po
nedeljek, 22. t.m., so se do
mači upravitelji sestali s slo
venskimi deželnimi svetovalci 
Tamaro Blažino, Mirkom Spaz- 
zapanom in Igorjem Dolen
cem. Največ poudarka je bilo 
odmerjenega sovodenjskemu 
upepeljevalniku, o katerem 
domači upravitelji menijo, da 
bi ga bilo treba prihodnje leto 
zapreti, ne pa posodobiti, kot 
to načrtujeta goriška občina in 
pokrajina. Zaprtje odločno 
zahtevajo tudi občani in seve
da Odbor proti upepeljeval
niku. Vsi trije prisotni deželni 
svetovalci so soglašali z zahte
vami občinskih predstavnikov, 
saj so izrazili tudi dvome o 
ekonomski koristi širitve in po
sodabljanja upepeljevalnika. 
Izpostavili so pa tudi dejstvo, 
da je treba v zvezi s tem pre
m ostiti nesoglasja znotraj 
strank, vsekakor pa nujno upo
števati zahteve občanov.

Predsednik Odbora proti 
upepeljevalniku Julijan Cau-

dek obenem želi opozoriti jav
nost na še zmeraj nerešeno 
vprašanje delovanja spornega 
objetka in takole povzema 
zadevo.

Sredi julija je goriški občin
ski svet odobril sklep za spre
membo proračuna za leto
2003, s katerim se omogoča 
začetek postopka za sanacijo 
in ojačanje upepeljevalnika, ki 
je na meji med občinama Go
rica in Sovodnje ob Soči, v 
neposredni bližini vasi Sovod
nje ob Soči. Sklep namenja po
sodobitvi upepeljevalnika štiri 
milijone evrov. Ker ja taka od
ločitev težko sprejemljiva pod 
imenom preureditev, saj dežel
ni načrt za smeti določa zapr
tje upepeljevalnika februarja

2004, kaže, da je resnični na
men ohranitev in povečanje 
upepeljevalnika.

Tudi goriška pokrajina se u- 
smerja k isti rešitvi z name
nom, da bo na novo preureje
ni upepeljevalnik usposobljen 
proizvajati energijo. Taka struk
tura pa je danes ekonomsko 
sprejemljiva, samo če je veliko 
večja od sedanje.

Vse to je privedlo sovodenj- 
ske občane, da so obnovili 
Odbor proti upepeljevalniku, 
ki je bil ustanovljen že leta 
1987. Takrat je upepeljevalnik 
deloval brez potrebnih varno
stnih naprav, ki bi zadrževale 
strupene emisije. Sele leta 
1992 je goriška občina opre
mila upepeljevalnik s potrebni- 
mi varnostnimi napravami. 
Danes ta upepeljevalnik delu
je s posebnim deželnim do
voljenjem, ker ne odgovarja 
zakonskim določilom.

Poleg zaščite zdravja obča
nov, ki je glavni cilj Odbora, je 
bilo sklenjeno, da dobi podpo
ro predlog za pokrajinski načrt

za smeti, ki ga je izdelala bivša 
družba AMI. Ta načrt se nasla
nja na pospešeno in diferenci
rano nabirko smeti ter na od
prtje različnih zbiralnikov. Na 
podlagi istega načrta Odbor 
meni, da so ekonomski podat
ki v spornem sklepu zavajajoči 
in da so le kot opravičilo za 
ohranitev upepeljevalnika. Zdi 
se tudi, da navedeni stroški ne 
odgovarjajo splošnim eko
nomskim interesom. Odbor 
zahteva, da se pred kakršno
koli odločitvijo obvezno opra
vijo analize onesnaževanja, še 
posebno, kar se tiče tal.

V kolikor so pri Odboru 
prepričani, da so zaščita zdra
vja občanov, sodoben pristop 
zaščite okolja z novimi oblika
mi zmanjševanja števila od
padkov in racionalno upravlja
nje javnih sredstev njihovi te
meljni cilji, želijo solidarnost 
javnosti s sovodenjsko občino, 
s tem da podpre načrte, ki pri
našajo resnično zmanjšanje 
količine odpadkov in ne ško
dujejo zdravju in okolju ter so 
vir splošne gospodarske blagi
nje. Zaprtje goriškega upepe
ljevalnika je pri tem prvi korak.

V soboto, 20. septembra, 
smo imeli slovesnost zlate 
poroke Valerije roj. Petean in 
Oskarja Alojza Kovica.

Prišla sta se zahvalit Bogu 
in Božji Materi za dar zakona 
s hčerkama Zdenko in Savi
no z družino.

Spremljali so ju številni 
sorodniki in prijatelji.

Naša slavljenca izhajata iz 
uglednih družin. Kovičevi so 
dolga leta skrbeli za lepoto 
domače cerkve in za bogo
služje. Oskarjev oče Alojz je

Valerija in Oskar Kovic

Zlata poroka na Peči
bil namreč cerkovnik. Ga. 
Valerija, doma iz Mirna, je kar 
35 let igrala pri bogoslužju in 
vodila cerkveno petje. Osno
vo za to je prejela pri lazari
stih na Mirenskem gradu.

Oba vedno spremljata z 
veliko ljubeznijo razvoj naše 
cerkve. Z vaščani sta dala 
pobudo za poslikavo Božje 
hiše, ki jo je izvedel umetnik 
Lojze Čemažar. Gospod Os
kar je z možmi poskrbel za

zamenjavo počenega zvona.
Ga. Valerija plemenito pre

naša zdravstvene težave, ki jih 
izroča Bogu in Božji Materi.

Cerkveni pevski zbor, ki 
ga zdaj vodi ga. Damijana, 
jima je pripravil pravo pre
senečenje s petjem in or- 
glanjem.

Hčerki sta prebrali mašno 
berilo in prošnje za vse potre
be. Skrbne roke so, kot je že 
navada, tokrat pa posebno

okusno, očedile in okrasile 
vso cerkev.

Zato smo se z veseljem pri
družili slavljencema pri zlati 
kroni ljubezni in zvestobe v 
zakonu.

Čestitamo, se veselimo ter 
želimo bogatih Božjih milosti. 
Oba priporočamo še posebej 
Božji Materi, ki jo tako časti
ta.

Hvaležni za vse njuno de
lo, kličemo: Bog vaju živi še 
na mnoga zdrava leta!

Ž.U.

Alpe Adria Puppet festival

Mojstrska spretnost in 
tankočutna izpovednost
Kljub temu da se je leto

šnjega, dvanajstega, Puppet 
festivala na začetku presneto 
trdno držala smola -  dež je 
onemogočil uvodno predsta
vo na prostem, Papilu Gle
dališče iz Ankarana in Zasyro- 
va Jedovate Divadlo iz Prage 
sta odpadla zaradi bolezni v 
ansamblu -  so se predstave 
zvrstile po programu in bile 
lepo sprejete, čeprav je bil 
zaznaven osip gledalcev na 
predstavah v obeh slovenskih 
dvoranah, ki pač niso brez
plačne. O troke in njihove 
spremljevalce je zelo prevzel 
prikaz igre Viaggio in aereo 
v izvedbi skupine Drammati- 
co Vegetale iz Ravenne. Pre
dstava je bila v centru Bratuž, 
ker je zahtevala učinkovitost 
svetlobnih pramenov; sodila 
je namreč v senčno gleda
lišče. Gledalci so sedeli, stla
čeni na odru v majhnem 
šesterokotniku iz platna. Na 
njem so se zarisavale sence 
in pletle zgodbo. Gledališče 
ob meji brez meja je imelo po 
devetih predstavah onkraj 
meje novogoriški epilog z Lu
tkovnim Gledališčem Mari
bor v petek, 5. t. m., v Kultur
nem domu v Novi Gorici, ko 
je polna dvorana spremljala

Sneguljčičino zgodbo. Na 
naši strani smo v tej ponudbi 
zabeležili dve zanimivi, dobro 
izdelani predstavi. Kazalište 
Licem u lice je zaigralo svoje
vrstno različico glasbene ko
medije Cats. Omembe vred
na je tudi Sneguljčica gleda
lišča Theather MM iz Sofije 
(Bolgarija), ki sta jo uprizori
la dva igralca nežno, čustve
no, a obenem živahno razgi
bano na majhnem, zelo funk
cionalnem odrčku. Ponudba 
festivala pod imenom Ten- 
denze pa je bila usmerjena v 
nenehno iskateljsko pogla
bljanje lutkarske izraznosti . 
Matherialtheater Stuttgart/ 
Theater PepperMIND je z 
dvema igralcema, ki sta se ne
nehno spajala in oddaljevala 
od lika-igralca in lika-lutke, 
predstavil groteskno inačico 
Shakespearovega Kralja Lea- 
ra. V tem sklopu pa je vse na- 
dkriljeval igralec Christian 
Suchy z Dunaja, ki je popol
noma osvojil gledalce s pred
stavo Idio-Tisch, v kateri je z 
neverje tno sposobnostjo  
obrazne mimike, ročne in gla
sovne spretnosti oživil različ
ne predmete in jim vdahnil 
človeška čustva. Poleg njega 
so doživeli buren aplavz tudi

ZA POPLAVLJENCE V KANALSKI DOLINI

Goriške kulturne in druge ustanove pozivajo k zbiranju 
sredstev v pomoč prizadetim v Kanalski dolini!
Dne 77. septembra izročili župniku v Ukvah 2.600,00 € in 
društvu Planika iz Ukev 2.600,00 f.
PRISPEVALI SO: N.N. 10,00; Marijine sestre Čudodelne sve
tinje 300,00 €; Stanley Kertel 100,00 ameriških dolarjev.

OBVESTILA

V SOBOTO, 27. septembra, 
bo od 19.30 dalje pred Kul
turnim domom v Sovodnjah 
baklada, ki jo prirejajo sovo- 
denjski krvodajalci. Sodelova
la bo godba na pihala Kras iz 
Doberdoba, pridne ženske pa 
bodo spekle pecivo, ki ga 
bodo prodajale z geslom 
"Košček peciva, košček do
brote za Via di Natale." Va
bljeni!

DRUŠTVO SKRD Jadro iz 
Ronk pripravlja knjigo o kra- 
ških mlekaricah. Zato vabi 
kogarkoli, ki bi imel kakšno 
zanimivo sliko o teh ženskah, 
naj kliče na tel. št. 0481 
482015. Vnaprej lepa hvala!

DRUŠTVO SLOVENSKIH u- 
pokojencev za Goriško spo
roča, da izlet v Tunizijo za 
zdaj odpade. Izvedli ga bodo 
v mesecu maju prihodnje 
leto, kot si mnogi želijo.

ČESTITKE

V soboto, 20. septembra, 
je slavil okroglih 70 let Andrej 
Kosič. Ob tem jubileju mu iz 
srca čestitajo in mu voščijo še 
obilo srečnih, zdravih in us

pešnih let uslužbenke.
Rojaku g. Andreju Kosiču,

velikemu dobrotniku naše ce
rkve v Rupi, iz vsega srca če
stitamo oh okroglem roj
stnem dnevu, želeč mu vse 
milosti v zdravju in veselju še 
na mnoga leta MePZ Rupa- 
Peč, ŽPS Rupa-Peč, vsi Rupen- 
ci in Pečani ter župnik.

Dr. Milku Di Battista, ki je 
diplomiral iz MBA in Interna
tional Business na šoli MIB 
SCHOOL OF MANAGEMENT 
v Trstu, čestitajo mama, tata, 
Niko in Alenka.

DAROVI

PROF. JOŽE Velikonja da
ruje v tiskovni sklad Novega 
glasa 500 ameriških dolarjev 
v spomin na Vinka Levstika.

ZA CERKEV na Peči: Ange
la Peric v spomin na moža Sal- 
vatoreja ob prvi obletnici 
20,001 za cvetje.

VALERIJA IN OSKAR ob zla
ti poroki: za cerkev na Peči 
200,00, za cerkveni pevski 
zbor Peč 100,00, za krasilce 
in čistilke 100,00, za MePZ 
Rupa-Peč 50,00, za lačne 
otroke po svetu 100,00 €.

A
G A L E R I J A

Da b i skujmo proslavili 
visoki ju b ile j pisatelja

BORISA PAHORJA
vas vljudno vabimo na srečanje z njim 

v sredo, 1. oktobra 2003, ob 18. uri
v komorni dvorani KC Lojze Bratuž.

Pogovor bo vodila prof. Lojzka Bratuž.
Na večeru bodo razstavljena pisateljeva dela.

V sodelovanju s knjižnico Damira Feigla in 
Kulturnim centrom Lojze Bratuž

Gorica, Drevored 20. septembra 85

Razpleti ob umestitvi slovenske konzulte
Slovenska konzulta se po mnenju vodstva krajevnih uprav 

lahko umesti, čeprav občinski svet ni imenoval predstavnika 
opozicije. Tako se je izrekel deželni urad, na katerega sta se 
obrnila občinski tajnik Osvaldo de Castro in občinski odbor
nik za čezmejna vprašanja Damijan Terpin. Mnenje deželnega 
urada je razblinilo vse strategije opozicije, ki je na vsak način 
hotela, da bi slovenska konzulta ne delovala. Konzulto poleg 
dveh članov, imenovanih od občinksega sveta, sestavljajo še 
predstavniki Slovenske kulturno gospodarske zveze, Zveze 
slovenske katoliške prosvete, Sindikata slovenske šole, in si
cer Igor Komel, Rudi Pavšič, Marisa Pelesson, Cristina Knez, 
Aleš Doktorič, Nadja Grusovin, Damjan Paulin, Bogdan Pod- 
veršič, Ivan Žerjal, Silvan Škorjanc, Milan Jarc in Igor Devetak.

Beneško gledališče gostovalo v Sovodnjah
Na tradicionalnem prazniku ob izteku poletja v organiza

ciji KD Sovodnje je med raznolikimi glasbenimi in rekreativ
nimi ponudbami našla primerno mesto tudi gledališka umet
nost. Dne 7. t.m. je namreč na prireditvenem prostoru na pro
stem ob Kulturnem domu v Sovodnjah nastopilo Beneško 
gledališče s svojo zadnjo odrsko postavitvijo, Molierovo ko
medijo Zdreu bunik v priredbi Marine Cernetig in režiji Marja
na Bevka. Na letošnjem 5. zamejskem festivalu amaterskih 
dramskih skupin v Mavhinjah je njegova članica Anna lussa 
prejela nagrado za najboljšo žensko stransko vlogo za lik dekle 
v omenjeni igri. Kar hiter tempo predstave, sočno žuboreče 
beneško narečje in dobra igra nekaterih igralcev so prijetno 
zabavali gledalce, ki so s toplim ploskanjem nagradili nasto
pajoče za njihov trud in požrtvovalno delo ter za trdoživo pri
zadevanje ohranjevanja slovenske kulture v Nadiških dolinah.

igralci-plesalci 
gledališča Con- 
troluce Teatro 
d'Ombre iz Tu
rina, ki so brez 
besed, a izred
no sugestivno 
ob operni pod
lagi oblikovali 
predstavo o mi
lu Orfeja. Pred
stava je zgra- 

| jena na kontra
stih luči in senc, 
v katerih se za
risujejo člove
ške figure kot 
prikazni.

Od ponede
ljka, 1., do pet
ka, 5. t.m., so se 
poleg naštete
ga zvrstile ob 
22.30 v Držav-

izvesti Puppet festival in utr
diti priljubljenost lutk v otro
cih in vzbuditi tudi v odraslih, 
sicer še zmeraj številčno pre- 
skromnih (Slovencev sko
rajda ni bilo!), zanimanje in 
občudovanje za tovrstno u- 
metniško ustvarjanje.

V lični programski knjižici 
je bila poleg kratkih predsta
vitev uprizoritev tudi kartica, 
ki naj bi pomagala gledalcem 
pri iskanju lokacij predstav. Zal 
je vsebovala vrsto netočnosti.

Iva Koršič

• i . . v  . . . FO TO  III 'M  IIAC Ani knjižnici pri- 
povedi iz grške m itologije 
pod naslovom Mediterranea, 
ki so jih pripovedovali igralci 
CTA v priredbi in režiji Anto- 
nelle Čaruzzi ter Roberta 
Piaggia, ob spremljavi pevk 
Alessandre Franco oz. Adria
ne Vasques ali pa ob tolkalih 
Tomislava Hmeljaka.

Glavnemu organizatorju, 
Deželnemu središču za ani
mirano gledališče CTA, in so
organizatorjem je tudi letos, 
čeprav s skromnejšimi finanč
nimi sredstvi uspelo srečno
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KOROŠKA

Pogovor /  Predsednik NSKS mag. Jože Wakounig

“Sedanje stanje veliko 
slabše kot pred letom”

IZSELJENCI

organizacij (ZSO) predstavili javnosti dve različni poti, k i jo bosta obe organizaciji izbrali v 
zvezi z radijsko oskrbo koroških Slovencev. Medijsko vprašanje je torej še vedno v ospredju 
politične debate in dogovarjanja slovenskih organizacij na avstrijskem Koroškem. V prejšnji 
številki Novega glasa smo predstavili stališči obeh organizacij v zvezi s časopisom Novice, v 
zvezi z najnovejšimi razpleti okoli slovenskih radijskih  sporedov pa smo postavili nekaj 
vprašanj predsedniku NSKS, mag. Jožetu Wakounigu.

Kako ocenjujete stališči 
obeh krovnih  
organ izacij (lo 
vprašanja radijske  
oskrbe koroških  
Slovencev? Men ite, 
da stališče SZO omejuje 
maneverski 
prostor za dosego 
dvanajsturnega 
radijskega programa? 
Narodni svet koroških Slo

vencev si prizadeva za celod
nevni radijski spored od 6:00 
do 18:00 ure in zahteva, da 
ORF te ure tudi trajno zago
tovi; sprejem naj se zagotovi 
na celotnem dvojezičnem 
ozemlju. Na deželni frekven
ci radia Koroška naj bi tudi 
nadalje redno poročali o do
gajanju o slovenski narodni 
skupnosti.

S temi pogoji se NSKS od
pove 50-minutni slovenski 
oddaji na deželni frekvenci.

Če pa bi ostala pogajanja 
z ORF brez rezultatov, naj 
predsedstvo preveri in sproži 
pravne korake za razširitev 
slovenskih radijskih spore
dov. Zveza slovenskih organi
zacij se prvenstveno zavzema 
za ohranitev 50-minutnih od
daj na radiu Koroška. Oboje, 
razširitev slovenskih oddaj na 
privatni frekvenci in ohranitev 
slovenskih oddaj na deželni, 
verjetno ne bo mogoče.

A li bo po Vašem mnenju 
mogoče p r i t i  do 
skupnega stališča pred  
nadaljevanjem  
pogovorov z  vodstvom 
ORF-a na D unaju?
Upam, da bomo prišli na 

zeleno vejo. V četrtek, 25. 
t.m., imamo sejo razširjenega 
Koordinacijskega odbora ko
roških Slovencev (KOKS). Tam 
bomo potem morda le videli 
bolj jasno.

Kako ocenjujete sedanjo 
pripravljenost ORF-a, da 
bi ugodila zahtevo 
po celodnevnem 
(dvanajsturnem )  
radijskem programu? 
Bomo videli, kako bo mo

goče premagati pravne ovire 
pri oddajnem času pod režijo 
ORF. Razširjeno je mnenje, 
da sme ORF oddajati na za
sebni frekvenci kvečemu de
vet ur, ker bi vse drugo pome
nilo monopolizacijo oz. pre
vlado.

Kako na to vprašanje 
reagira avstrijska  
politika?
ORF-ovo stališče bo vlad

no stališče. Podobno gledajo 
tudi v Ljubljani. V zadnji po
sledici bo ostala ali ORF-ova 
ponudba na zasebni frekven
ci ali pa tistih dnevnih 50 mi
nut na deželni frekvenci. 

Poleg radijske oskrbe je

v središču politične  
debate med koroškim i 
Slovenci še skupni 
časopis Novice. Kako 
ocenjujete trenutno  
medijsko stanje 
slovenske manjšine na 
Koroškem?
V celoti gledano je sedanje 

stanje veliko slabše kakor 
pred letom. Prej smo imeli 
dva politična tednika, Naš te
dnik in Slovenski vestnik, in 
cerkveni tednik Nedeljo, pa 
še 24 ur sporeda na Radiu 
Dva in Radiu Agora. Zdaj i- 
mamo le še skupni politični 
tednik Novice, hvala Bogu tu
di Nedeljo, kar zadeva radio 
pa imamo sedaj na razpola
go v glavnem le oddaje iz ra
čunalniške konzerve Radia 
Dva in Radia Agora in pa ti
stih dnevnih 50 minut na ce
lovškem radiu.

Peter Rustja

Višarje
pojejo

To je bil naslov zdaj že tra
dicionalne dobrodelne po
bude, ki so jo  v nedeljo, 21. 
t.m., spet priredili SKS Pla
nika iz Ukev in KŠD Rojan- 
ski Krpan, pod pokrovitelj
stvom ZSKP in Slovenske 
prosvete ter Zadružne kraške 
banke. Letošnje tretje sreča
nje je bilo zaznamovano tudi 
s sodelovanjem skupin iz 
vseh treh obmejnih dežel, se 
pravi Slovenije, Koroške in 
Furlani je-Julijske krajine. Ob 
lepem sončnem in toplem 
vremenu so se na božji poti 
zbrale naslednje skupine: 
nonet Brda, ženska pevska 
skupina Resa, nonet Primor
sko iz Mačkolj, vokalna sku
pina Sraka iz Štandreža, kvin
tet Foltej Hartmann in ženska 
pevska skupina Pet in tri iz 
Koroške. Nekateri nastopa
joči so sodelovali tudi pri o- 
poldanski romarski maši v vi- 
šarskem svetišču, takoj po 
maši pa je sledil koncert. 
Vsaka izmed sodelujočih ko
mornih skupin je pripravila 
po štiri skladbe.

Vzdušje v cerkvi je bilo 
enkratno, saj so sodelujoči 
predstavili zanimive in do
bro pripravljene sporede, ki 
so navdušili kar številno ob
činstvo, ki se je zbralo na 
Svetih Višarjah. Prisotni so 
bili seveda obiskovalci s Tr
žaškega in Goriškega, iz Brd 
in širšega Posočja ter iz raz
nih koroških vasi. Organiza
torji so tudi z velikim zado
ščenjem zabeležili, da je so
lidarnostna pobuda pomoči 
za poplavljence v Kanalski 
do lin i doživela š irokogru
den odziv pri udeležencih.

GLOSA JURIJ PALJK

Napisal bom nekaj besed 
o tistih risankah, ki jih  v našem 
prostoru ljudje imenujejo "car- 
toni animati". Zanje obstaja 
lep slovenski izraz risani filmi 
ali še bolj preprosto: risanke.

Že večkrat sem zapisal, da 
je  po mojem največja težava 
slovenskega človeka v našem, 
večinsko-italijanskem okolju, v 
tem, da do njega ne pronica 
vsa tista popularna, vsakdanja 
kultura, katere je sicer človek 
v Sloveniji deležen vsak dan. 
Razložim takole: pod pojmom 
popularna kultura, če hočete 
tudi: vsakdanja kultura, razu
memo vso tisto kulturo, ki gre 
od glasbe do filma, od televi
zije do popevk, risank, stripov, 
vsega tistega nezavednega, ki 
pa še kako ob liku je  našo 
omiko. Še bolj preprosto bi 
stvar povedal takole, da nave
dem primer, ki sem ga sam 
doživel, ko sem bil v ocenjeval
ni žiriji televizijske oddaje Med 
dvema ognjema, ki jo  je pri
rejala naša slovenska televi
zijska postaja RAI iz Trsta. V 
tej nalašč za televizijo prirejeni 
zabavni igri so si stali nasproti 
dijaki slovenskih šol iz Trsta in 
Gorice in so odgovarjali na ra
zlična vprašanja. Vprašanja iz 
popularne glasbe pa so naj
bolje pokazala, kako res je  to, 
kar trdim, da je največji pro
blem Slovenca iz zamejstva

0 risankah
pomanjkanje stika s slovensko 
popularno kulturo. Naši dijaki 
namreč niso vedeli skoraj nič
o pevcih in popevkah iz Slove
nije, v zameno pa so vedeli 
tudi ime komaj rojene hčerke 
Erosa Ramazzottija...

Tostanje je  nevarno, ker se 
to skoraj popolno pomanj
kanje slovenske popularne 
kulture kaže še posebej pri 
otrokih in mladih na več rav
neh in plasteh. Najbolj zopr
no je  to, da dobijo mladi iz 
našega prostora do svojega 
vrstnika iz Slovenije, zmotni, a 
tudi pogubni "večvrednostni 
kompleks", ki se kaže v tihem 
in zajedljivem zaničevanju slo
venskega izrazoslovja, sloven
ske popularne kulture na
sploh. To trditev lahko strnem 
v misel: zamejec je  prepričan, 
da je  Eros Ramazzotti (ali kdo 
drug istega kova) boljši popu
larni pevec od Ota Pestnerja 
ali Petra Lovšina in to prepro
sto zato, ker ne pozna ne 
vrhunskega Pestnerja in ne 
prepričljivega Lovšina.

Isto lahko zapišem za slo
vensko nacionalno televizijo 
RTV Slovenija, ki jo  v zamej
stvu gledamo samo nekateri, 
saj večine ljudi slovenskega 
porekla ne doseže, tudi ker

je  slabo vidljiva, še najbolj pa 
ne zato, ker mnogi naši ljudje 
sami ne poskrbijo, da bi jo  vi
deli. Vsak dober postavljalec 
anten lahko "u lovi" pri nas 
skoraj povsod vse slovenske 
in vse hrvaške programe.

Za televizijo pa se ve, da 
je  glavni širitelj, spodbujeva
lec popularne, vsakdanje slo
venske in drugih kultur. Tudi 
to je  temelj, na katerem lahko 
gradiš svojo samobitnost in 
narodno identiteto, o kateri 
pri nas tako radi govorimo in 
prevečkrat zanjo zmotno mi
slimo, da jo  bodo našim otro
kom v šolah učitelji in profe
sorji "privzgojili".

Vse pa se začne pri risan
kah, pardon, pri "kartonih", 
kot hi rekli p ri nas.

Če doma poskrbiš, da ho 
otrok lahko gledal risanke po 
slovenski televiziji že od male
ga, bo vedel, da Topolino ni 
samo Topolino, ampak je Miki 
Miška, da je ljubki pes Spotty 
preprosti psiček Piki, da je Pan- 
tera Rosa v slovenski pogovor
ni kulturi le Pink Panter, da je  
Willie Coyote samo Kojot Vili 
in tako naprej, do onemoglo
sti in vse tja do pajacev, ki jih 
otroci pri nas poznajo pod  
vzdevkom Teletubbies, a so na

Slovenskem Telebajski, kot so 
"Pufri" samo Smrkci.

Vse, zares vse se začne pri 
risankah...

Če bi to načrtno počeli, bi 
naši otroci v dijaških letih ve
deli, kdo je Alenka Godec, kot 
hi seveda vedeli tudi, kdo je  
Giorgia. Če bi naši otroci zra
sli s slovenskimi risankami, hi 
vedeli, da se vse zna in zmore 
lepo povedati v slovenskem 
jeziku, hi vedeli, da je  naša 
omika enako dobra in enako 
slaba kot sosedova.

Predvsem pa ne bi imeli 
med nami ljudi, ki sicer govo
rijo slovensko, a slovensko ne 
čutijo, slovenskega človeka ne 
poznajo, ga nimajo za svoje
ga. Zato tudi zmotno mislijo, 
da je slovenska televizija sla
ba, da je italijanska boljša.

Risank sicer ne maram več, 
dvanajst let jih  namreč skoraj 
vsak dan gledam zvečer, ker 
m oji trije otroci gledajo ri
sanke vsak dan, kot jih gleda
jo  vsi otroci pri nas.

Potrpim pa prav rad, ko jih  
gledajo v slovenskem jeziku, 
tudi zato, ker sosedova trilet
na Francesca italijanskega ro
du zelo rada gleda z našim dve 
le ti in pol starim Lukom ri
sanke o psičku Pikiju in je tudi 
čisto nič ne moti, da Piki lepo 
govori slovensko.

paljk@ noviglas.it

Hvaležen spomin 
na gospo Matildo

Nedavno smo na uredni
štvu izvedeli, da je  umrla go
spa Matilda Munih. To ime 
verjetno marsikomu nič ne 
pove. Val občutkov in spomi
nov pa lahko vzbudi ti
stemu, ki je  kdaj za
šel v slovenski dom 
v Chatillonu v Pa
rizu, kjer je  ga.
Matilda naredi
la veliko do
brega.

Slovenska 
misija v Pari
zu je  prava 
slovenska o- 
aza v kozmo
politskem ve
lemestu, pravi 
slovenski dom, 
kjer se srečujejo 
številni izseljenci in 
krepke družine fran
coskih Slovencev, pravi 
studenec, kjer obiskovalci lah
ko napajajo svoje slovenske 
korenine s prireditvami, prijet
nimi družabnimi trenutki, le
pim rodoljubnim petjem in 
seveda slovenskimi mašami v 
kapeli ljube male svetnice, Te
rezije iz Lisieuxa. Veliko ljudi 
je  že šlo skoz ta dom: prepro
stih študentov, izobražencev, 
duhovnikov in misijonarjev.

Tako se spominjam sloven
skega doma, kjer sem nekaj- 
kra t bil pred približno petnaj
stimi leti, v časih, ko je  misijo 
"držal pokonci" steber slo
venstva v Parizu, prelat Nace 
Čretnik. Prav v tistem času je  
bila "skriti" steber slovenske
ga doma tudi ga. Matilda, ki 
je  v domu skrbela za gospo
dinjska dela. Kot študenta z 
nahrbtnikom na rami me je  
sprejela in zame skrbela zelo 
ljubeznivo. Rada se je  ustavi

la pri mizi z mano in drugimi 
gosti, kaj povedala in zelo 
skromno kaj povprašala, ve
dno pa si je  prizadevala, da 
bi m i nič ne manjkalo in da hi 

se počutil... kot doma. 
O gospe Matildi žal 

vem zelo malo. 
Rodila se je  na 
Kanalskem vrhu 
pred 88 leti, še 
mlada je  šla 
delat v Trst, 
pred 50 leti pa 
v Francijo. Po 
upokojitvi se 
je  nastanila v 
slovenskem do
mu, kjer je s sr

cem opravljala 
svoje dragoceno 

poslanstvo še do 
pred nekaj leti. Na

to je  do zadnjega žive
la v stanovanjcu nedaleč 

od Chatillona. Posebno ljubi 
so j i  bili naši kraji, zlasti Soška 
dolina in Primorska; sploh pa 
se je  veselila vsega, kar j i  je  
govorilo o rodnih krajih.

Izvedel sem, da je  ga. Ma
tilda ena izmed deset tisoč žr
tev, ki jih  je  letos poleti v Pa
rizu povzročila izredna toplo
ta. Nekdo, ki jo  je  obiskal še 
slaba dva meseca pred smr
tjo, je  povedal, da se je  prav 
dobro spominjala vsakogar, ki 
je  šel skoz slovenski dom, in 
dodajala: "... tudi tega sem 
imela rada." Pogreb je bil 25. 
avgusta, pokopana pa je  v slo
venski grobnici v Clamartu.

Ta skromni zapisek želi bi
ti cvet, ki ga polagam na njen 
grob v svojem imenu in v ime
nu vseh tistih, ki smo gospo 
Matildo imeli iz srca radi. Pre
pričan sem, da nas je  veliko.

Danijel Devetak

0 šampanjcu
To, kar smo nekoč mislili, da 

je  šampanjec, je  bilo pravza
prav kako povprečno peneče se 
vino ali morda, ob izrednih pri
ložnostih, Spumante d'Asti. V 
prvih povojnih letih, ko so se 
pojavljale prve vespe ali lam- 
brette, smo se začeli lažje pre
mikati in naši cilji so bili običaj
no "šagre" z vrtiljaki in zabavi
ščnimibarakami. Seveda je bila 
najbolj privlačna tista s zračno 
puško in nagradami. Med temi 
je bila najbolj zaželena stekle
nica "šampanjca" (po vsej verje
tnosti izdelanega kar za stojni
co). Za nas mulce pa je ta stek
lenica s penečo se, sladko teko
čino, ki je bila tudi lahko alkohol
na, bila največ, kar si si lahko že
lel. V družbi se je gotovo vsaj 
eden odlikoval v streljanju; tiste
ga smo se vsi držali, da smo si 
nabrali nekaj pijače, ki nas bo 
odžejala, potem ko se bomo 
"najedli" mastnih in mrzlih kro
fov. V spominu mi ostaja izlet v 
Tržič v božičnem času, ko je 
tam potekal tradicionalni se
jem z vsemi coprnijami, ki tja 
spadajo. Kot običajno se nas je 
zbrala lepa skupina z nekaj od
ličnimi strelci, ki so si kmalu pri
služili dovolj pijače. Ostali smo 
svojo nesposobnost ciljanja na
doknadili s tem, da smo za sku
pino kupili, ker je že bil Božič, 
nekaj mortadele in sira. Pojedi
na je bila res enkratna... Kakšno

noč smo preživeli, si lahko samo 
predstavljamo, saj je danes še 
najslabše vino, ki ni videlo gro
zdja, neprimerno boljše in manj 
škodljivo od tistega, kar smo ta
krat pili. Ne bom se spuščal v 
reakcije staršev, ki takrat goto
vo niso bili tako razumevajoči, 
kot to zahteva današnja vzgoja!

Danes ta nevarnost ne ob
staja več; lahko pa se zgodi, da 
se človeku med enim in drugim 
kozarcem kaj zareče in izusti kaj 
neprimernega, da se mora po
tem opravičeva ti ali celo sramo
vati za to, kar je med enim ko
zarcem in drugim "bleknil". To 
se dogaja nam, navadnim smrt
nikom, ki nam ugajata družba 
in kozarec dobrega; potem pa 
nas boli glava za to, kar smo ne
premišljeno rekli. So pa ljudje - 
ki ne spadajo med navadne 
smrtnike - ki pijejo šampanjec 
in pri drugi steklenici (ne kozar
cu!) povedo, kar v resnici mislijo. 
Seveda jih sogovornik napačno 
razume in rdeči novinarji, ki jih 
podpirajo "neuravnovešeni so
dniki", blatijo tega malega veli
kega državnika, ko pa vsa sve
tovna javnost ve, da je on pravi 
demokrat in misli o vseh le do
bro, razen seveda o tistih, ki ga 
ne razumejo. No, včasih je prisi
ljen tudi se opravičiti, a njego
va opravičila so običajno le po
trditev njegovih misli (želja?).

NK
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Domneve o različnih merilih policije in tožilstev do osumljencev kaznivih dejanj

SDS postala Slovenska demokratska stranka
SLS v krizi, v ZLSD pa napovedujejo uspeh na parlamentarnih volitvah 2004

Spor Slovenije s Hrvaško 
zaradi njene napovedi, da bo 
povečala svoje pravice in pri
stojnosti v Jadranskem morju, 
seje umiril v pričakovanju od
ločitev EU o gospodarjenju, 
ribolovu in ekoloških proble
mih v morju, ki jih bodo spre
jeli na konferenci v Benetkah 
26. novembra. Slovenija vse
kakor ostaja trdno na stališču, 
da ima kot pomorska država 
že od nekdaj neodtujljivo pra
vico do izhoda na odprto 
morje. Sicer pa se v Sloveniji 
dogajajo velike strankarske 
spremembe.

Največjo preobrazbo izva
ja jo  v Socia ldem okratski 
stranki, in to na formalni in 
vsebinski ravni. Stranko so 
preimenovali, namesto SDS 
se zdaj imenuje Slovenska de
mokratska stranka ali krajše 
Slovenski demokrati. S tem 
naj bi se ta največja opozicij
ska stranka močneje umesti
la v slovensko politično sredi
no in nemara pridobila tudi 
tiste volivce, ki jih je prejšnje 
ime nekoliko odbijalo. Sicer je 
že doslej zbirala predvsem 
volivce desnosredinske usme
ritve. Takšna usmeritev je očit
na tudi iz njenega članstva v 
mednarodnih organizacijah, 
Evropski demokratski uniji, 
Svetovni internacionali de

mokratskih strank in v Evrop
ski ljudski stranki.

Edina parlamentarna stran
ka levega izvora in opredelitve 
je tako ostala Združena lista 
socialnih demokratov. Zlasti 
nekdanji kom unisti imajo 
mnogo pridržkov do njene 
politike in usmeritve, posebej 
kar zadeva zaščito delavcev 
in njihovih interesov, pa tudi 
zaradi tega, ker ZLSD zme
rom bolj "sili" v politično sre
dino. Kljub takšni vlogi in us
meritvi stranke pa je njen 
predsednik Borut Pahor zelo 
optimističen glede izidov na
slednjih parlamentarnih voli
tev in napoveduje, da bi ZLSD 
na njih utegnila celo zmagati.

V SLS, ki je spričo neenot
nosti in razprtij v vodstvu, po
manjkanja jasne politične us
meritve in programa ter dom
nevno nekaterih nepravilnih 
potez predsednika Francija 
Buta (na sliki) že dalj časa v 
krizi, se pripravljajo na volilni 
kongres. Ta bo v mesecu ok
tobru, na njem pa naj bi se do
govorili o odpravi sedanjih 
težav in izvolili novo vodstvo. 
Glede sedanje krize omenja
mo, da But ni zaskrbljen za
radi tega, ker stranko, sodeč 
po javnomnenjskih raziska
vah, podpira samo še okoli 
3% volivcev, pač pa optimisti

čno zatrjuje, da bo SLS z reši
tvijo težav v njenem vodstvu 
na naslednjih volitvah lahko 
prejela celo do 20% glasov.

ODKRITJE DOMNEVNIH 
STORILCEV DVEH VELIKIH 
KAZNIVIH DEJANJ 
SPODBUDILO POLEMIKE

Slovenski krim inalisti in 
policija so odkrili in priprli do
mnevne krivce dveh velikih 
kaznivih dejanj, ki sta javnost 
vzburjali več let. Z aretacijo 
prvega možnega udeleženca 
kraje celega tovornjaka oro
žja iz vojašnice v Postojni, ki 
se je zgodila pred skoraj štiri
mi leti, se je ta primer začel 
razpletati, končan pa bo se
veda šele z obsodbo krivcev.

Se bolj pomirjajoča pa je 
bila novica, da so aretirali se
dem ljudi iz Koroške in z ma
riborskega območja, ki naj bi 
poskušali umoriti časnikarja 
Mira Petka, koroškega dopi
snika mariborskega dnevnika

Večer. Med osumljenci sta 
tudi dva znana kriminalca, ki 
pa sta bila že prej priprta za
radi drugih kaznivih dejanj. 
Petka so poskušali umoriti 
28.2.2001. Presenetljivo pa 
je, da sta na sestanku s časni
karji generalna državna tožil
ka Zdenka Cerar in vršilec 
dolžnosti generalnega direk
torja policije Marko Pogorevc 
obdolžila javnost in časni
karje, da so s svojim zavzema
njem in nestrpnostjo za odkri
tje povzročiteljev kaznivih de
janj ovirali preiskavo in so to
rej krivi za zavlačevanje pre- 
dkazenskih postopkov. Dru
štvo novinarjev je takoj pro
testiralo, oglasila se je tudi 
Mednarodna novinarska zve
za, kjer so bili osupli, da so tak
šne obtožbe sploh mogoče. 
Cerarjeva in Pogorevc pa 
molčita o kritikah in domne
vah, ki prihajajo iz dela javno
sti, da policija in tožilstvo upo
rabljata različna merila do o- 
sumljencev raznih kaznivih 
dejanj. Postopki zoper pripr
tega župana Kopra Borisa Po
poviča so domnevno mnogo 
bolj strogi kot pa proti kriv
cem afere Slovensko investi
cijsko banko v Ljubljani, v ka
tero so vpletene znane oseb
nosti iz LDS in ZLSD.

Marjan Drobež

V Sloveniji je bil v nedeljo,
21. t.m., referendum o omeji
tvi obratovanja trgovin ob ne
deljah. Volilci so odgovorili na 
vprašanje, "ali so za to, da se 
v predlogu zakona o trgovini 
določi, da so prodajalne za 
nujne življenjske artikle odpr
te do največ 10 nedelj v letu, 
razen bencinskih servisov, 
prodajaln v bolnišnicah, hote
lih, na letališčih, mejnih preho
dih ter na železniških in avto
busnih postajah, z omejeno 
površino, ki so lahko odprte 
brez omejitev."

Nedeljski referendum

Trgovine ob nedeljah zaprte!
Referenduma seje udeleži

lo 438.625 volilcev, t.j. 27,13% 
upravičencev. Po neuradnih 
podatkih je za zaprtje trgovin 
glasovalo 57,50% upravičen
cev, ki so prišli na volišča, pro
ti pa 41,71%. Kot zanimivost 
navajamo, da so slovenski dr
žavljani, zaposleni v Vatikanu, 
100% glasovali za zaprtje tr
govin ob nedeljah. Za omeji
tev obratovanja so se zavze
mali zlasti sindikat delavcev,

zaposlenih v trgovini pri zvezi 
svobodnih sindikatov Slove
nije, nekatere politične stranke 
in tudi komisija za Pravičnost 
in mir pri Slovenski škofovski 
konferenci. Proti zaprtju trgo
vin ob nedeljah so bili zlasti 
Gospodarska zbornica Slove
nije, Ministrstvo za gospodar
stvo, delodajalci, med kateri
mi predvsem družba Merca
tor, 4.100 samostojnih podjet
nikov, ki jim opravljanje trgo

vine na malo pomeni edino 
možnost preživljanja, in tudi 
Zveza potrošnikov Slovenije.

Urnik obratovanja trgovin 
pa se v kratkem še ne bo spre
menil, zato bodo tudi ob nede
ljah vsaj eno leto še odprte. V 
enem letu je namreč treba za
pisati izide referenduma v za
kon o trgovini. Možni so tudi 
zapleti. Zaradi tega naj bi bile 
spremembe zakona o obrato
valnem času trgovin ob nede
ljah morda uveljavljene šele 
po volitvah, ki bodo v drugi p o  
lovici I. 2004.

PDG /  Premiera Pirandellove komedije Seminče’

Prevare in laži proti trpkosti usode
Burno, neobičajno toplo 

ploskanje za navadno bolj mr
zlo premiersko publiko je 18. 
t.m. nadvse pozitivno zazna
movalo začetek nove abon
majske sezone Primorskega 
dramskega gledališča Nova 
Gorica, ki se bo letos po reper
toarni opredelitvi umetniške
ga vodje Primoža Beblerja 
spletala okrog "usodne igre in 
igre usode". Kako silno se uso
da lahko poigrava s človekom, 
je bilo razvidno že iz prve leto
šnje uprizoritve, slovenske pra
izvedbe, tragikomedije Liola, 
najmanj tipične, zgodnje (1916) 
igre Luigija Pirandella (1867- 
1936), ki je vplival na razvoj 
dramatike 20. stol. Prevajalec 
in lektor Srečko Fišer je delo, 
ki ga je Pirandello v izvirniku 
spisal v agrigentskem dialek
tu, prestavil v goriško narečje 
in mu dal sočen in posrečen 
naslov Seminče' (Tu a li/in  
tam ). Tako je ohranil pristnost 
in preprostost kmečkega sve
ta, v katerem se razpleta vse

bina o kmečkem fantu z vzde
vkom Seminče', veseljaku, bur- 
kežu, pevcu in neukrotljivem 
zapeljivcu lepih deklet, ki so 
mu ljubezenske dogodivščine 
darovale kar tri otroke. Četr
tega nosi pod srcem zavistna 
in pohlepna mladenka, ki bi 
rada, da bi ga neplodni boga
ti posestnik razglasil za svoje
ga, kajti njegova žena po šti
rih letih zakona še ni zanosila. 
Prevara se izjalovi po zaslugi 
Seminčeja in seveda... usode, 
ki tako drastično poseže tudi 
v njegovo veseljaško življenje.

Umetniški ansambel PDG 
je v italijanski, južnjaški, sicer 
poslovenjeni svet popeljal re
žiser Zvone Šedlbauer, ki je bil 
že večkrat markanten gost v 
novogoriškem gledališču. S 
pomočjo dramaturginje Mar
tine Mrhar in drugih sodelav
cev je v tej komediji, pri kateri 
sta odigrala lepo vlogo petje 
in glasba Alda Kumarja, z do
sledno, čisto, zdaj ostrejšo 
zdaj mehkejšo, a vselej ele

gantno režijsko potezo učin
kovito, poudarjajoč drobne 
detajle, poustvaril vzdušje in 
mišljenje mediteranskega po
deželskega okolja, prežetega 
s kmečkimi opravili, nazorno 
prikazanimi z izbranimi rekvi
ziti in izvirnim, dognanim uvo
dnim prizorom sinhronizira
nega trenja lešnikov med pre
šernim petjem mladenk.

V tem okolju med vsakod
nevnimi opravki vzplamteva 
ljubezen, a tudi maščevalni 
naklepi. Šedlbauer je odrsko 
postavitev odel z odkrito igri
vostjo, ki se je zapisala že Pi- 
randellu. Toda ob njej se vse
skozi pojavlja mračna slutnja, 
ki jo nakazuje že namrščeni 
obraz Tuzze, zadnje Seminče- 
jeve ljubice. V spletu radoživo
sti so nenehno prisotne razpo
znavne značilnosti Pirandello- 
vega literarnega snovanja, re
lativnost resnice, ognjevitost 
strasti in neizčrpna energija, s 
katero se protagonisti proti- 
vijo usodi.

Sicilski duh preveva tudi 
stilizirano tridimenzionalno 
sceno (scenografa Vojteh Ra
vnikar, načrtovalec zgradbe 
PDG, in Tanja Košuta), pred
stavljajočo izrez vasi, ki se izvr
stno sklada z odrsko pripove
djo, dobro uokvirjeno v čas s 
kostumi Cvete Mirnik.

Nositelj naslovne vloge, 
Danijel Malalan, tretjič gost 
PDG, je vlil v svoj lik veliko ži
vahne vihravosti in spet doka
zal, da je vešč petja in igranja 
na instrumente. Antagonist 
mu je bil Janez Starina, ki seje 
spopadel z vlogo postarane
ga gospodarja, hrepenečega 
po potomstvu, in imenitno 
izrisal njegovo čutenje. Razen 
njiju je v predstavi imel levji 
delež ženski zbor igralskega 
ansambla. Izkazal se je s svojo 
ubranostjo, tehtno študijo po
sameznih likov in zelo plastič
nim odslikavanjem osebnosti.

Homogenost igre se je ka
zala tudi v prizorih, v katerih 
so poleg članov ansambla na
stopali kot gostje trije otroci 
in druščina mladih, ki jo žlaht
na modrica oplaja v AMO.

Iva Koršič

Nenavadna zgodba buri duhove

Afera Popovič
Sredi septembra je Koper 

doživel spektakularno aretaci
jo svojega novega župana Bo
risa Popoviča, ki je bil ovaden 
in zaprt zaradi suma utaje dav
kov, finančnih nepravilnosti v 
nogometnem klubu FS Koper 
Šport line v obdobju, ko je bil 
njegov predsednik, in zlorabe 
položaja pri oddajanju del na 
občini v času njegovega man
data. Ob njem sta bila priprta 
tudi Ante Guberac, predsednik 
nogometnega kluba, in Slavko 
Ferček, direktor koprske Ko
munale. Ovadeni in njegov 
branilec zavračata navedene 
sume. Represivni organi (poli
cija, tožilstvo) pa so v Popovi
čevem primeru, prvič, ukrepa
li z vso naglico, in, drugič, se
gli po najtrših ukrepih, kar je 
izzvalo številne pritožbe ob
rambe in poulične demonstra
cije njegovih somišljenikov, ob 
katerih se je zbralo na koprskih 
ulicah tudi po 500 in več ljudi. 
Mimo dolgotrajnega varnost
nega pripora so mu pred me
seci najprej zamrznili premo
ženje in nato prepovedali dvi
govati župansko plačo z oseb
nega računa pri banki. Odred
bo o zamrznitvi premoženja pa 
so mu vročili na občinski praz
nik, natanko ob 10.30 h, na Ti
tovem trgu v Kopru, pred zbra
no množico, ko seje pripravljal, 
da pozdravi petsto otrok in 
njihove spremljevalce. Tukaj
šnji izkušeni pravniki menijo, 
da take obravnave osumljenca 
v predkazenskem postopku še 
niso doživeli.

Popovič (41 let) je na novo 
vznikla protislovna politična 
osebnost Kopra. Po burni mla
dosti (večkratni državni prvak 
v kartingu, državni prvak v ral- 
lyju 1999, žrtev hujše promet
ne nesreče idr.) je po očetovi 
smrti prevzel uspešno družin
sko podjetje (proizvodnja sa
modejnih steklenih drsnih vrat), 
ustanovil novo, ki se ukvarja z 
gostinstvom, prevzel v uprav
ljanje mestno kopališče v Ko
pru idr., ter kronal svoje gospo
darske uspehe z udarnim in us
pešnim vstopom v politiko. Na 
zadnjih občinskih volitvah je s

svojimi somišljeniki ustanovil 
J gibanje "Koper je naš" in pre
močno zmagal nad prejšnjim 
županom Dinom Pucerjem, 
kandidatom komunistov (Zdru
žene liste), ki so z več kot polsto
letno vladavino naredili iz Ko
pra svoj dedni in navidez neo
svojljivi fevd. Tudi kot župan je 
s številnimi ukrepi prizadel za
sedene monopole (ukrepi v 
zvezi s Turističnim društvom 
Koper in organizacijo koprske 
noči, podražitev občinskih 
stavbnih parcel idr.). Njegov 
vstop v politiko je v politično 
zatohlem Kopru deloval šokan
tno in, izgleda, kmalu sprožil 
skrite mehanizme represije 
zoper njega. Kajti že nekaj dni 
zatem, ko se je odločil za žu
pansko kandidaturo, je doživel 
hišno preiskavo. Nakar je, očit
no, sproženo kolesje pospeše
no samodejno delovalo naprej 
in ga pripeljalo v pripor.

Nenavadna zgodba buri na 
široko duhove, tudi širom Slo
venije. Mediji poročajo o njej 
tudi po večkrat na dan. Javnost 
se vse bolj nagiba k zaključku, 
da smo priča politično motivi
ranemu kazenskemu pregonu 
človeka, ki se morda ni zave
dal, da se ne smeš spuščati v 
frontalne politične spopade z 
močnim nasprotnikom, če sam

I nimaš čistih kart in če si brez 
kritega hrbta in ranljiv. Kajti tu
di če si čist, te oblasti in privile
gijev navajen nasprotnik po
skuša spodnesti na kakem 
bananinem olupku. Ni namreč 
mogoče verjeti, da bi represiv
ni organi segli po tako drastič
nih ukrepih, če ne bi imeli v ro
kah elementov kaznivih dejanj, 
saj bi to pomenilo zanje samo
mor, čeprav na občini odloč
no zanikajo kakršnekoli nepra
vilnosti pri oddaji del. Ostala 
obremenilna dejstva pa segajo 
v Popovičevo obdobje pred žu
panskim mandatom. Ljudje se 

| sprašujejo, kako to, daje pravi
ca začela kopati po njih šele 
sedaj. Vsekakor enkratno in od
mevno dogajanje, ki bi utegni
lo imeti daljnosežne posledi
ce za koprsko politično sceno.

Milan Gregorič

Župani desetih občin na Goriškem

Nova Gorica naj bo središče 
Primorske

V Sloveniji je regionalizaci
ja države oz. vzpostavitev dru
ge ravni lokalne samouprave 
ena od osrednjih političnih 
tem. V občinah opozarjajo, da 
politika ne bi smela odločati 
o tem, koliko pokrajin bodo 
ustanovili, ker je to predvsem 
strokovno vprašanje. Na Pri
morskem že več let potekajo 
soočanja, po večini polemič
na, ali naj bo to območje ena 
sama pokrajina ali pa naj bo 
več pokrajin. O tem so 16. t.m. 
razpravljali tudi župani občin 
Ajdovščina, Bovec, Brda, Ka
nal ob Soči, Kobarid, Miren- 
Kostanjevica, Šempeter-Vrtoj- 
ba, Tolmin in Vipava, ki jih je 
na razgovor povabil župan 
mestne občine Nova Gorica 
Mirko Brulc. Iz sporočila za 
javnost izhaja, "da sta bili v o- 
spredju pogovorov dve mož
nosti oblikovanja pokrajin. 
Možna bi bila enotna primor
ska regija (pokrajina), ki bi se
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gala od Bovca do Kopra, ven
dar pod pogojem, da bi bilo 
njeno središče v Novi Gorici, 
ali pa severno-primorska regi
ja s središčem v Novi Gorici."

Župani so na srečanju opo
zorili, da vlada občinam še ni 
dala vseh pojasnil o procesu 
oblikovanja pokrajin v Slove
niji. Zaradi tega tudi ni mogo
če poenotiti stališč o omenjeni 
problematiki. Predvsem pa re
gionalizacije ne bi smeli upo
rabljati v politične namene.

"Na srečanju so župani so
glasno obsodili uredniško po
litiko časnika Primorske novi
ce, ki izdaja dve naslovnici, 
eno za koprsko območje in 
drugo za novogoriško obmo
čje. V Ljubljani je večinoma 
mogoče dobiti samo koprsko 
izdajo. Prepričani so, da taka 
uredniška politika načrtno raz
dvaja Primorsko in skuša vpe
ljati nesoglasja."

M.
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NASVETI VARČEVALCEM
Stojan Pahor

“Asset allocation” in 
“Stock picking” n.deu

Pri vsaki naložbi ali varče
vanju je varnost zagotovo 
najbolj pomemben dejavnik. 
Slednji je direktno vezan na 
donos investicije. Večja dono
snost pomeni tudi večje tve
ganje naložbe in obratno. 
Varčevalec naj zaradi tega iz
bira samo gotove oblike var
čevanja in odreče se večjemu 
donosu? Porazdelitev vsega 
lastnega finančnega pre
moženja v različne finančne 
storitve omogoča varčevalcu, 
da lahko istočasno hodi po 
obeh poteh. To razpršenost 
označimo z angleško tujko 
"asset allocation".

Vsak investitor mora pr
votno razumeti glede na svoj 
osebni položaj (razpoložljiva 
vsota, starost, poklic, družina, 
nagnjenje za tveganje, itd.), 
koliko kapitala lahko vlaga 
kratkoročno, koliko srednje
ročno in koliko dolgoročno. 
Daljši je  časovni razmah, 
večje tveganje si lahko varče
valec privošči in istočasno si 
lahko tudi pričakuje nadpov
prečno donosnost.

Za vlaganje na kratkoroč
no dobo (3-12 mesecev) vla
gatelj lahko izkoristi državne 
obveznice (BOT, CCT ali BTP 
s kratko zapadlostjo) ali banč
ne vloge (npr. hranilna pi
sma). Večjo kra tko ročno  
razpršenost investitor doseže 
z monetarnimi ali še bolje z 
likvidnimi investicijskimi skla
di. Srednjeročno (12-60 me
secev) pridejo v poštev drža
vne (CCT ali BTP), privatne 
obveznice (angl. corporate 
bond) ali bančne vloge (npr. 
hranilna pisma) z daljšo zapa
dlostjo. Večjo diverzifikacijo 
v tem časovnem razmahu 
nudijo obvezniški investicijski 
skladi. Za dolgoročno na
ložbo (več kot pet let) pravi
loma se upoštevajo delnice 
ali, še bolje, delniški investi
cijski skladi, ker omogočajo 
varčevalcu dostop na del
niška tržišča z izredno skrom
nimi kapitali (vsaj 500 evrov) 
in relativno nizkimi stroški. 
Poleg tega zgodovina borz
nih tržišč kljub rednim ob
dobjem suhih krav dokazuje, 
da je delniška investicija prek 
investicijskih skladov dolgo
ročno najrentabilnejša.

Samo po pripravi investi
cijskega programa pride vpo- 
štev izbira posameznih vred
nostnih papirjev za vsak ča
sovni razmah, kar v praksi 
označujemo z angleško tujko 
"stock picking". To delo za
hteva dobro poznavanje ma
kro in mikroekonomskih ka
zalcev, ki vplivajo na delo
vanje finančnih trgov.

Iz vsega tega sledi, da, 
preden finančni posrednik 
ponudi določen tip vredno
stnega papirja, mora v so
glasju z vlagateljem določiti 
njemu primerno "asset allo
cation". Razpoložljivost in
vestitorja na odkrit in izčrpen 
pogovor glede njegovega 
osebnega položaja je zato v 
tem trenutku zelo potrebna. 
Čim bolj je varčevalec skriv
nosten, tem bolj so skromni 
njegovi prihranki.

Za finančni svet je iz različ-
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nih razlogov značilna upora
ba številnih tujk iz ameriško- 
angleškega sveta, ki so za vla
gatelja včasih nerazumljive.

Najpogosteje se na bor
zah posluje s tako imenova
nimi delnicami "blue chips". 
Na ita lijanskem  borznem 
tržišču so te delnice združe
ne v indeksu MIB30, na a- 
meriškem tržišču pa v indek
su Dow Jones. V obeh prime
rih je število vključenih po
djetij omejeno na 30 enot. 
Sezname delnic "blue chips" 
odgovorne finančne oblasti 
redno obnavljajo, v Italiji to 
opravlja ustanova CONSOB 
(Commissione Nazionale per 
le Societa' e la Borsa). Za 
vstop v te posebne indekse 
morajo namreč vrednostni 
papirji zadostiti določenim 
rekvizitom. Vsekakor gre za 
delnice podjetij velikih d i
menzij, ki imajo povprečno 
večjo premoženjsko stabil
nost. Za varčevalca so to prav 
gotovo kategorije delnic, ki 
predstavljajo relativno goto
vost z visoko stopnjo likvid
nosti. Imetnik takih delnic bo 
veliko laže sprostil svoj port- 
felj kot imetnik delnic manjših 
podjetij (angl.: small caps).

"Buy back" pomeni, da na 
borzi kvotirana delniška dru
žba kupi lastne delnice. Te 
finančne operacije zakon pre
dvideva samo pod določeni
mi pogoji, zato se dogajajo 
poredkoma. Vsekakor so na
meni takih operacij različni. 
V glavnem si delniške družbe 
želijo zmanjšanje delniške 
glavnice in posledično uni
čenje vrednostnih papirjev, ali 
pa ciljajo na zvišanje borzne
ga tečaja prav svojih delnic. 
Ob odprtju ameriške borze 
takoj po atentatu 11. septem
bra 2001 so nekatere velike 
ameriške družbe to tudi sto
rile in preprečile, da bi bil 
padec delniških tečajev še 
bolj občuten.

Izraz "Banca depositaria" 
je strogo povezan z investi
cijskimi skladi. Pri taki obliki 
varčevanja upravitelj sklada 
določa investicijsko strategijo 
in posledično nakup vredno
stnih papirjev. Premoženje 
varčevalcev (delnice, obvez
nice, gotovina), ki sestavlja 
sklad, pa obvezno hrani po
oblaščena banka. Slednja 
tudi preverja, da so finančne 
operacije upravitelja v skladu 
z zakonskimi normami in do
ločili v pravilniku investicijske
ga sklada. Dejansko je vlože
ni kapital varčevalcev ločen 
od premoženja upravitelja sk
lada. V primeru stečaja sle
dnjega je premoženje sklada 
na varnem pri bančnem za
vodu, ki ga določa pravilnik 
sklada.

"Bid". V finančnem svetu 
ta izraža nakupno ceno do
ločene valute ali vrednostne
ga papirja na borzi. Obenem 
označuje pozitivno obdobje 
na tržiščih, ko se cene vred
nostnih papirjev zaradi velike
ga povpraševanja dvigujejo. 
Obraten pomen vsebuje i- 
zraz "Ask".

Statistična analiza o državnih šolah

S 1. STRANI

Naša prizadevanja
Za slovensko narodno sku

pnost ne le v Kanalski dolini, 
ampak tudi v Italiji, je gotovo 
zelo dragocen in pomemben 
sklep občine Trbiž, z županom 
Francom Baritussiom na čelu, 
da zaprosi za vključitev občin
skega območja v okvir podro
čja, na katerem se izvaja za
kon št. 38. Dokument, ki ga je 
sestavila trbiška občinska u- 
prava in ga poslala paritetne
mu odboru, se sklicuje ne le 
na ustavo in deželni statut, 
ampak tudi na okvirni zaščitni 
zakon za jezikovne skupnosti 
št. 482. Podpisniki, med kate
rimi so vsi občinski odborniki 
ter štirje občinski svetovalci, 
pripadajo strankam Doma 
svoboščin, ni pa znano, kaj o 
tej pobudi meni levosredinska 
opozicija Oljke, ki ima šest ob
činskih svetovalcev. Zupan, ki 
pripada Nacionalnemu zave
zništvu, in ostali podpisniki 
poudarjajo, da živi v občini 
slovensko prebivalstvo in pri 
tem podčrtujejo, da sta tam še 
dve manjšini, nemška in fur
lanska, ter da zaščitni zakon 
priznava Kanalski dolini šti- 
rijezični značaj. Podpisniki to
rej zahtevajo vključitev občin
skega ozemlja na seznam, 
vendar ob pogoju, da bi ukre
pi v korist Slovencev glede de
javnosti javne uprave veljali 
tudi za Nemce in Furlane, ki 
živijo na območju trbiške ob
čine. Podpisniki prosijo tudi, 
naj občina koristi sredstva iz 
zaščitnega zakona za odprtje 
posebnega okenca za medna
rodne odnose.

Paritetni odbor, ki mora se
staviti seznam zaščitenih ob
močij na podlagi 4. čl. zašči
tnega zakona, bo o tem raz
pravljal v petek popoldne na 
seji v Trstu, ko bo glavna točka 
na dnevnem redu ravno sesta
va tega seznama.

Na notranjih straneh po
ročamo o dobrodelni pobudi 
Višarje pojejo, tu pa velja po
vedati, da je deželna uprava 
potrdila finančna sredstva za 
pomoč prizadetemu prebival
stvu v Kanalski dolini in za 
nujne posege za odpravo ško
de. Potrdili so tudi, da bodo 
ta sredstva upravljali župani 
šestih prizadetih občin, tako 
da se ponovi uspešna formu
la, ki jo je dežela preizkusila 
ob potresu v Furlaniji I. 1976.

Pomemben dogodek za 
celotno slovensko narodno 
skupnost, ki pa hoče potrjevati 
enotnost prostora in narodne
ga interesa, je srečanje, ki je 
bilo na sedežu društva Planika 
v Ukvah, ko so se predstavniki 
SSO in SKGZ v sredo, 17. t.m., 
sestali z zastopniki vasi. Pri
sotni so bili župan občine Na- 
borjet Aleksander Oman, žup
nik v Ukvah Mario Gariup, 
predsednik društva Planika 
Rudi Bartaloth ter člana dru
štva Peter Gerdol in |ure Pre- 
schern.

Zupan Oman je povedal, 
da so bili prvi in najbolj nujni 
posegi odstranitve škode po 
neurju in plazu že deloma o- 
pravljeni in da se življenje po
lagoma normalizira, čeprav 
je več kot 40 družin še vedno 
izseljenih, njihove hiše in sta
novanja so namreč še vedno 
nevseljivi. Občina bo izdelala 
načrt posegov, ko bo imela 
točno sliko nastale škode in 
sedanjega stanja. Predvide
vajo, da bodo to storili najka
sneje v mesecu dni. Poleg vasi 
so utrpeli veliko škodo tudi go
zdovi in okoliške planine, saj 
so travniki in pašniki prekriti z 
naplavljenim peskom in kame
njem. Pri tem je prizadetih 25 
kmetij in po sedanjih ocenah 
bo potrebnih vsaj pet let, da 
si bodo te kmetije opomogle; 
ob tem pa tudi gozdne poti.

Medtem se je v ponede
ljek, 22. t.m., obnovil pouk za 
otroke s prizadetega obmo
čja. Učenci iz Ukev morajo 
zaenkrat v Naborjet, medtem 
pa hitijo z urejanjem novega 
šolskega poslopja v Ukvah, 
kamor se bodo vrnili po boži
čnih in novoletnih počitnicah.

Župnik Gariup je prisot
nim povedal, da je stanje 
poškodovane cerkve zelo re
sno, saj je neurje popolnoma 
odneslo zvonik in zvonove. V 
cerkvi je neurje naplavilo več 
kol dva metra in pol grušča 
in kamenja. Uspelo jim je re
šiti kipe, kelihe, moštrance in 
drugo, uničena pa so razna 
bogoslužna oblačila. Zavod 
za ohranjanje kulturne de
diščine ocenjuje nastalo ško
do in je župniku zagotovil, da 
se bodo obnovitvena dela ce
rkve kmalu začela. Župnik je 
tudi izrecno poudaril, da se v

vasi čuti potreba po social
nem središču, v katerem naj 
bi se zbirala mladina.

Bartaloth je opozoril, da je 
treba biti posebno pozorni 
predvsem na to, da bi se pri 
obnovi ne spremenila podoba 
vasi in bi se zato morali ohra
niti jezikovna in kulturna po
doba kraja ter seveda sloven
ska prisotnost. Povedal je tudi, 
da so velike težave s tečaji slo
venskega jezika, ker pristojne 
oblasti nimajo finančnih sred
stev za kritje najnujnejših stro
škov; zato bo treba poiskati 
vsaj eno učno moč.

Prisotni so pozvali sloven
ske oblasti, naj konkretneje 
priskočijo na pomoč hudo pri
zadetemu prebivalstvu. Raz
veseljivo pa je predvsem dej
stvo, da so nekateri podjetniki 
iz naše dežele takoj priskočili 
na pomoč, kot so to storili tudi 
mnogi iz avstrijske Koroške.

Predstavnika goriških kul
turnih organizacij Franka Žga
vec in Damjan Paulin ter ured
nik Novega glasa Jurij Paljk, ki 
so sprožili nabiralno akcijo za 
prizadete v Kanalski dolini, so 
v sredo, 17. septembra, obiska
li Ukve in izročili darove v višini 
5.200 evrov, doslej nabranih na 
upravi našega tednika. Na sede
žu društva Planika so se srečali

z župnikom Mariom Gariupom 
in s predsednikom društva Ru
dijem Bartalothom (na sliki). 
Zbrana sredstva so izročili po
lovico župniji in polovico dru
štvu. Zastopniki iz Kanalske do
line so spregovorili o položaju 
prizadetega prebivalstva in se 
zavzeli, da bi ta naravna kata
strofa ne spremenila etnične in 
krajinske podobe doline.

V Italiji je učni kader vedno starejši
Ob začetku šolskega leta 

je oragnizacija OCSE izdala 
posebno statistično analizo 
o učnem in neučnem osebju 
v državnih šolah v vseh drža
vah članicah. Najprej so ana
lizirali število osebja na tisoč 
učencev. To je tudi prvi po
kazatelj o stanju v državnih 
šolah. Ugotovili so, da je v 
tem primeru Italija na prvem 
mestu lestvice, saj na tisoč 
učencev odpade kar 140 o- 
seb od učiteljev, ravnateljev 
pa do najrazličnejšega neuč- 
nega osebja, vendar tako 
velika prisotnost učnega in 
neučnega osebja še vedno 
ne jamči uspešnega pouka. 
Na lestvici sledijo še Izlan- 
dija, Madžarska in Francija, 
najmanjše razmerje med šte
v ilom  osebja in številom  
učencev pa so zabeležili na 
Japonskem, v Kanadi, v Me
hiki in v Koreji, kjer za vsakih 
tisoč učencev skrbi v pov
prečju le 80 oseb od učiteljev 
do neučnega osebja. Iz ana
lize izhaja tudi, da so v Italiji 
najmanj številni razredi.

Analizirali pa so tudi plače 
učnega osebja na začetku, 
nekje na polovici in ob kon
cu poklicne poti. Cisto ob 
začetku prejema učitelj v Ita
liji samo 25.000 dolarjev let
no, kar uvršča Italijo prav na

rep lestvice. Z leti pa se sta
nje počasi izboljšuje. Po pri
bližno 15 letih službovanja 
pa se stanje nekoliko spre
meni, čeprav je v Italiji zelo 
malo možnosti za napredo
vanje in poteka le-to zelo 
počasi. Najnižje plače preje
majo na Slovaškem in na Ma
džarskem (nekaj manj kot 
10.000 dolarjev letno), najvi
šje pa v Nemčiji, na Japon
skem, v Koreji, v Švici in v 
Združenih državah Amerike 
(okoli 40.000 dolarjev letno). 
Učitelji in profesorji v Italiji 
so nekje na polovici lestvice, 
saj prejemajo okoli 31.000 do
larjev letno. Podobno se godi

tudi učiteljem na Finskem, v 
Avstriji, v Belgiji, na Norve
škem in v Franciji. Da učitelj 
v Italiji dobiva najvišjo plačo, 
mora poučevati s pogodbo 
za nedoločen čas 30 let, v 
nekaterih drugih državah pa 
najvišjo plačo prejemajo že 
po 11 letih službovanja.

Tretje področje, ki je ana- 
liste zanimalo, je število de
lovnih ur letno. Najprej so 
izračunali, koliko ur dela uči
telj in srednješolski profesor 
v vseh omenjenih državah, in 
ga primerjali s povprečjem 
vsake države posebej. V pov
prečju dela učitelj na osnov
ni šoli 748 ur letno, v Italiji pa

znaša povprečno število de
lovnih ur letno 721. Za nižje 
in višje srednje šole znaša 
povprečje 714 delovnih ur le
tno, v Italiji pa samo 612.

V vseh državah organiza
cije OCSE opažajo precej
šnje pom anjkan je  p ro fe 
sorjev, ki bi poučevali zna- 
stvene in tehnične predme
te, kot so npr. matematika in 
informatika, ter tuje jezike. 
Nasprotno pa je profesorjev 
literarnih predmetov, umet
nostne vzgoje in telesne vz
goje preveč.

Potrebno pozornost pa so 
posvetili povprečni starosti 
učnega in neučnega osebja. 
Iz analize izhaja, da ima več 
kot polovica profesorjev na 
višjih srednjih šolah več kot 
50 let, ostali pa imajo med 
30 in 50 let. Mlajših od 30 
let je trenutno v šolah zelo 
malo. Ta podatek je zelo 
zaskrblju joč, saj trenutno 
starostna razvrstitev učnega 
osebja ne zagotavlja narav
ne zamenjave ob upokojitvi 
sedanjega učnega kadra. 
Ravno zaradi tega so anali- 
sti opomnili italijansko vlado, 
naj postopa s prim ernim i 
ukrepi, da ne bo prišlo čez 
kako leto do pomanjkanja 
učnega osebja.

Mara Petaros

Naša pomoč Ukvam
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Srečanje z deželnimi alpinisti

Izreden uspeh v Karakorumu
Malo je takih, ki so žareli 

na vrhu osemtisočaka, in taki 
imajo malo besed. Ni jim do 
vsevednih razlag, puhlih be
sed ali dolgoveznih pripove
di o moči osemtisočakov. So 
sami zase. Sami si kujejo sre
čo, verjamejo v cilje na meji 
človeških zmožnosti, ker ve
do, da se tudi tam skriva boga
stvo življenja. Iščejo ga, mno
gi dajo zanj življenje, a vsi ga 
okusijo, vsaj za trenutek. 
Nekateri jim pravijo, da iščejo 
nesrečo, drugi ne vidijo smi
sla, tretji se jim smejejo, četr
ti jih občudujejo ... oni pa so 
sami. Ni jim potrebno iskati v 
sočloveku bleska srečnih oči, 
ker so že videli. Sami hrepe
nijo, sami so okusili življenje.

V torek, 16. t.m., jih je bilo 
sedem. Sedeli so na prvih se
dežih dvorane Narodnega 
doma v Trstu. Njim v čast so 
Slovensko planinsko društvo 
Trst, taborniki Rodu modrega 
vala, Slovenski klub in Skupi
na 85 priredili sprejem po 
velikem uspehu v Karakoru
mu. Pozdrav jim je izrekla na
bito polna dvorana znancev, 
prijateljev in radovednežev.

Zlato deželno alpinistično 
odpravo, ki je v dvajsetih 
dneh (!) osvojila tri osemtiso- 
čake, je pozdravila predsed
nica kluba Bogomila Kravos. 
"Oplemenitili so gorništvo", 
ker narodna pripadnost jim ni 
bila v zadrego ali oviro in gla
vni jim je bil le cilj. In to nam 
je lahko vsem v zgled. Podvig 
v Karakorumu ni bil le vrhun
ski športni dogodek, pač pa 
tudi velik kulturni dogodek za 
mesto Trst in za vso Deželo. 
Kravosova je ob tem izposta
vila veliko kulturno sporočilo, 
ki ga nosi Narodni dom, in se 
navezala na odpravo, kateri je 
naš kulturni spomenik prav 
gotovo najprimernejši okvir 
uspehu, ki mu pravimo soži
tje, sodelovanje in ponos. Pri-
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šotne je pozdravil še dekan 
fakultete za tolmače in pre
vajalce (slednja ima sedež v 
Narodnem domu) David Snel- 
ling in je izpostavil pomen so
delovanja med narodi, kar 
vsakodnevno živi na fakulteti.

Nato je bila dana beseda 
alpinistom. Tistim redkobese
dnim, velikim ženam in mo
žem, ki so v ledeni steni do
ma, pred polno dvorano pa 
iščejo pot do besede. Nives 
Meroi, po presoji mnogih tre
nutno najboljša svetovna al
pinistka, je o odpravi pove
dala, da je bilo prelepo doži
vetje in čudovit uspeh. Vsi čla
ni odprave so namreč osvoji
li vsaj en osemtisočak. Globo
ko sled pa ji je zapustila mož
nost spoznavanja drugih kul
tur in ljudi, ki je zelo važen 
dejavnik uspeha odprave. 
Romano Benet, življenjski 
sopotnik Meroieve, je bil od
govorni odprave in je s pono
som opozoril, da so vsi alpi
nisti osvojili vsaj en vrh (sam 
je z ženo in Lucom Vueri- 
chom preplezal vse tri: Gašer- 
brum I in II ter Broad Peak). 
Luca Vuerich je kratko rekel, 
da so bili to njegovi prvi trije 
osemtisočaki. Glede na to, da 
je Luca star komaj 27 let, bo 
njegova pot prav gotovo še 
postlana z najvišjimi uspehi. 
Gianbattista Galbiatija ni bilo

zaradi delovnih obveznosti. 
Na vrsti so bili Tržačani: Ale- 
ssandra Canestri, Marco To- 
sutti, Miroslav Chert in Du
šan Jelinčič. Canestrijeva se je 
spomnila na "velike" alpini
ste, s katerimi je delila odpra
vo. Tosutti je obžaloval, da se 
niso vsi člani-prijatelji odpra
ve fotografirali na vrhu. Chert 
se je zahvalil družini za pod
poro, ki je rodila uresničitev 
sanj. Jelinčič je takoj začel s 
predvajanjem diapozitivov.

Besede sedmih alpinistov 
niso prekoračile petnajstih 
minut. Potrdile so sloves alpi
nistov.

Jelinčičevi diapozitivi so 
peljali občinstvo v višave, ki 
jih ie redki okusijo. Pot do ba
znega tabora, vzpon na višin
ske tabore, pripoved o teža
vah v visokogorju in počasti
tev 50-letnice taborn ikov 
RMV in stoletnice SPDT na 
vrhu drugega Gašerbruma (z 
napisoma, ki so ju ovekovečili 
diapozitivi) ter sestop, o ka
terem zaradi hudih vremen
skih razmer obstajata le dva 
posnetka, so očarali prav vse. 
Alpinizem, ki diši po čistih 
uspehih, spoštljivem odnosu 
do narave, iskanju višjih ciljev 
in notranjega miru, je našel 
dom v naši deželi.

MR

Trženje z živimi blagovnimi znamkami

Zvezdniški duhovi 
iz komercialne 

Aladinove svetilke ao)
"Vse je relativno" je s svo

jo  enačbo E=mc2 ugotovil 
Albert Einstein v začetku dvaj
setega stoletja. Le nekaj de
setletij kasneje je na Otoku 
tezo o relativizaciji resnice ra
zvijal časnikar in pisatelj Ge
orge Orvvell. V svojem roma
nu 7984 je dokazoval, kako 
lahko Veliki brat spreminja še 
tako "svete", aksiomatične 
resnice, kot je preprosto se
števanje 2+2: vsota ni več 4, 
ampak po potrebi lahko po
stane 5.

Teorijo relativiziranja re
snice je v šestdesetih letih 
razvila in obdelala posebna, 
lingvistično-filozofska smer, 
dekonstrukcionalizem. Nje
gov glavni nosilec je franko- 
alžirski filozof in pisatelj Jac- • 
ques Derrida. Dekonstruk- 
cionalisti menijo, da jezik (go
vorica) ni sposoben enotne
ga upomenjevanja posamez
nih tekstov. Vsako stvar si člo
vek lahko torej razlaga na več 
načinov, hkrati pa pomen vsa
kega dogodka lahko najde
mo samo znotraj jezika. Re
snica se nahaja v govorici (ki 
ni nujno samo verbalna, am
pak se širi tudi npr. na simbol
ni svet). Dekonstrukcionalisti 
menijo, da za človeka po
temtakem obstaja samo to, 
kar je sposoben izraziti. Vse 
stvari, ki nimajo ustrezne je
zikovne opredelitve, ne ob
stajajo. Vzemimo primer Or- 
vvellovega računanja. Če je v 
političnodružbenem kontek
stu 2+2=4, potem je to abso
lutna resnica, če pa politično- 
družbeni jezik pravi, da je 
2+2=5, potem postane vsota 
2+2=4 neresnica in kot taka 
ne obstaja.

Prenesimo to na današnji

svet, v dobo t.i. postmoderni
zma. Posebej zanimivo je z 
zornega kota dekonstrukcio- 
nalizma pogledati na feno
men zvezdništva. Družbeni 
(kon)tekst je v drugi polovici 
20. stoletja deloval na podla
gi posebne govorice. Poglej
mo najprej na področje gla
sbe. Kljub temu da so se rock, 
jazz in podobne zvrsti rodile 
kot edino sredstvo "upora" 
afroameriškega življa v ZDA, 
je lahka glasba v kratkem po
stala monopolno področje 
belcev. Ameriški družbeni 
kontekst v petdesetih in šest
desetih namreč ni predvide
val, da bi lahko Afroameričani 
bili tako popularni kot belci: 
"splošnorazumska" govorica 
je določala, da morajo pop 
prizorišče v tem obdobju po
polnoma obvladati beli zvez
dniki. Vse to je odločilno pri
pomoglo, da je petdeseta leta 
monopoliziral Elvis, šestdese
ta pa sta v duopolu obvlado
vali skupini Beatles in Rolling 
stones, umirjena in divja duša 
takratnega rocka. Noben te
mnopolti glasbenik ni dose
gel takega uspeha. Louis Ar
mstrong in Ray Charles so si
cer dosegli zavidljiv uspeh, a 
so po uspešnosti daleč zao
stajali za Jaggerjem in za li
verpoolskimi Fab 4 (med A- 
froameričani je prava zvezda

postal Jimi Hendrix, a ta spa
da v drugačen kontekst, v 
"govorico", ki jo je razvilo leto 
'68 in ki je v ospredje posta
vljalo do tedaj marginalizira- 
ne skupine). Najbolj značilen 
dekonstrukcionalistični pri
mer v svetu glasbe je vseka
kor Michael Jackson. Raz
vozlal je družbeno "govori
co" (pop zvezda lahko posta
neš, samo če si belec, temno
polti glasbeni zvezdniki ne 
obstajajo) in se ji prilagodil z 
več desetinami operacij: po
stal je belec in dosegel uspeh, 
za to pa je moral izbrisati del 
svoje osebnosti, ki v začara
nem krogu zvezdništva ni 
smela obstajati.

Družbena "govorica" seje 
na pragu tretjega tisočletja 
spremenila. Afroameričani so 
postali del širšega konteksta 
(pomislimo na Condoleezo 
Rice in na Colina Povvella, ki 
sta vstopila v Bushevo repu
blikansko administracijo). V 
družbenem "besednem zak
ladu" našega časa pa se vse 
bolj poudarjata besedi ravno
dušnost in pasivnost. Človeku 
je treba odvzeti voljo do akti
vnega družbenega delovanja. 
Besedna zveza "posamez
nikova pobuda" mora "izgini
ti" iz današnje družbene go
vorice. Te težnje, sicer med vr
sticami, v svetovno javnost ši
rijo seveda zvezdniki na vseh 
področjih, ki so najučinkovi
tejši ojačevalci za vsa sporoči
la, namenjena svetovni javno
sti. Poglejmo na konkreten 
primer. Michaelu Jordanu je 
pred kakimi tremi ali štirimi 
leti novinar postavil vpraša
nje, zakaj podpira znamko Ni
ke, ki izkorišča delovno silo 
(seveda spadajo sem tudi o- 
troci) tretjega sveta. MJ je ze
lo pilatovsko odgovoril: "Jaz 
sem plačan zato, da igram v 
športnih copatah Nike in ne, 
da se ukvarjam z drugim".

/  dalje 
Andrej Černič
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POTOPIS

Z ŽELEZNIM KONJIČKOM 
OD TRSTA DO KRAKOVA (3)

Primož Sturman

Kuhanje kosila med nalivom oh vznožju Tater

Sredi popoldneva sva pri
spela do mejnega prehoda, 
kateremu Madžari pravijo 
Tornyosnemeti, Slovaki pa 
Milhos. Tokrat je bilo na meji 
nekaj več čakanja, ker je 
slovaški carinik hotel vedeti, 
od kod prihajava in kam sva 
namenjena. Na koncu pa je 
šlo vse brez težav. Ob preho
du meje sva dobila prvi (in 
tudi edini) žig v potni list.

Ko sva po Slovaški za
peljala proti Košicam, se mi 
je zdelo, da sem prišel v Slo
venijo. Po treh dneh jezika, 
ki mi je bil povsem nerazu
mljiv, sem na napisih okoli 
sebe znova razumel vse. 
Počutil sem se kot doma.

Končno sva prispela v Ko
šiče, prijazno in ljubko me
sto na slovaškem vzhodu, 
re lativno blizu ukrajinske 
meje. Vzela sva si urico ali 
dve za ogled mesta. Poseb
no sem se začudil, ko sem 
nedaleč od središča mesta 
opazil spomenik, na katerem

so se šopirili srpi in kladiva. 
Mislil sem, da so na vzhodu 
simbole prejšnjega režima 
odstranili, na lastne oči pa 
sem se prepričal, da ni pov
sod tako. Spomenik je bil 
namreč posvečen vojakom 
rdeče armade, ki je leta 1945 
osvobodila mesto. Po ogle
du mesta je bilo treba začeti 
razm iš lja ti o prenočišču. 
Tudi v tem smislu je bil pravi 
šok, ker sva bila prejšnji dve 
noči navajena spati na meh
kem kavču, ki so ga ob na
šem obisku odprli in tako na
redili iz njega posteljo.

Prva misel je bila, da si 
poiščeva kak kamping, ker 
sva s seboj imela šotor; ob 
pogledu na nebo, ki se je 
znova začelo oblačiti, pa sva 
to misel opustila. Treba je 
bilo najti kakšno poceni stre
ho, ker pa je znano, da je v 
mestih vse skupaj precej dra
go, sva se odločila, da greva 
na podeželje pogledat, če 
kdo oddaja sobe.

Še prej pa je bilo treba na 
kak način napolniti želodec. 
Jaz sem se odločil, da grem 
po hamburger v restavracijo 
McDonalds, Mitja pa je poje
del sendvič s pikantno ogr
sko salamo, ki so mu ga tisto 
jutro potisnili v žep v Csen- 
geleju.

Tako sva zapustila mesto 
ter se odpravila naprej v sme
ri Poljske v upanju, da po poti 
najdeva kakšno poceni pre
nočišče. Po dveh urah vožnje 
v nalivu sva prispela v kraj

Levoča, kjer sva k sreči našla 
motel, katerega videz ni bil 
čisto najlepši, bil pa je zelo 
poceni. Za eno noč sva v 
dvoje odštela 600 slovaških 
kron, kar je približno osem 
evrov na osebo.

Tako sva od poti izmuče
na v kratkem času zaspala z 
mislijo na Poljsko, katero sva 
nameravala obiskati nasle
dnji dan.

In tako se je tudi zgodilo. 
Zjutraj sva se odpravila na 
pot proti Visokim Tatram, še

prej pa sva si ogledala me
sto Poprad. Takrat sem tudi 
spoznal, da te kljub podob
nosti med slovenščino in 
slovaščino marsikdo lahko 
tudi ne razume. Nazadje je 
b ilo  treba za in form acije  
vprašati v angleščini. Čudno 
pa se mi je zdelo, kako so 
naju dan prej v Košicah in 
Levoči tako dobro razumeli, 
tudi ko sva govorila v sloven
ščini. Pot od Poprada do vz
nožja Tater je bila zares sliko
vita. Peljala sva se med grički 
in dolinami, pri Kežmaroku 
pa se nama je odprl pogled 
na Tatre, katerih vrhovi so bili 
v oblakih. Na slovaško-pol- 
jski meji pri kraju Tatranska 
Javorina je b ilo  treba kar 
nekaj časa čakati (skoraj 
uro), ker so bili pregledi zelo 
natančni. Komaj sva prišla na 
Poljsko, je naju ovila gosta 
megla. Mislil sem si, da bo 
kmalu izgin ila , še preden 
bova prišla v znano tatran- 
sko letovišče in smučarski 
center Zakopane. Toda brid
ko sem se zmotil.

V Zakopanah je bilo kljub 
gosti megli veliko ljudi, ker je 
bil to dan velikega šmarna. 
Nikoli se mi ni še zgodilo, da

bi bil na veliki šmaren ovit v 
gosto meglo in oblečen v 
jesenska oblačila. Prvotni 
najin namen je bil postanek 
v Zakopanah, a v celem me
stu ni bilo na spregled ene 
same menjalnice. N iti na 
bencinskih črpalkah nama 
niso hoteli evrov zamenjati v 
zlote, na najino vprašanje, 
kje bi lahko to storila, pa so 
naju debelo gledali, kot da bi 
nama hoteli reči, da v Zako
panah ni menjalnice.

Tako sva se odločila, da se 
odpeljeva naprej proti Krako
vu in se nekje na polovici poti 
ustaviva za kosilo, tudi tokrat 
z obvezno pašto iz vrečke ter 
hrenovkami z ajvarjem ter 
prepečencem.

Tudi pri kosilu nama vre
me ni prizaneslo. Treba je 
bilo kuhati pod dežnikom. 
Ko sva premočena pojedla 
skromni obed, sva se odpra
vila proti Krakovu, ki je bil 
takrat že ves v pričakovanju 
papeževega obiska.

Že na mestnih vpadnicah 
je bilo opaziti velike napise v 
pozdrav papežu, mesto pa je 
b ilo  polno poljskih in va
tikanskih zastav.

/  dalje
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NA REŠETU PREJELI SMO

Pisano poletno radijsko 
razvedrilo

16
ČETRTEK,

S E P T E M B R A
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Začetek šole, hladna jutra, 
vedno krajši dnevi - vse to nas 
opozarja, da stopamo v je
sen. V radijskem smislu po
meni to, da gre poletna sezo
na h kraju in da se bodo v kra
tkem nekatere oddaje izpele. 
Med temi tudi Poletni mozaik, 
oddaja, ki je na sporedu od 
ponedeljka do petka med 
14.10 in 17. uro. Priznam, da 
ga kar nekaj časa enostavno 
nisem poslušala, verjetno iz 
strahu, da ne bi bil poletno 
nadaljevanje Mladega vala. Pa 
tudi po izvedbah Poletnega 
mozaika preteklih let se mi ni 
kaj dosti tožilo. A ker nisem 
sposobna živeti z zaprtim ra
diem, sem ga včasih odprla 
tudi v popoldanskih urah in 
polagoma ugotovila, da Polet
ni mozaik, ki ga letos ustvarja
ta "s kolkovano pogodbo 
združena" Eva Čuk in Igor Pi- 
son, sploh ni slab, da izpol
njuje obljubo, po kateri naj bi 
bil "pisano poletno radijsko 
razvedrilo". Odkrila sem, da 
sta avtorja in izvajalca oddaje 
iznajdljiva, mladostno zagle
dana v nekatere teme, a nikoli 
banalna in dolgočasna. Še si- 
gla oz. reklamni spoti za od
dajo so originalni, peti, reciti
rani, dramatizirani, kratki, 
daljši - skratka različni, tako 
da ne naveličajo, če jih več
krat slišiš. Všeč mi je tudi, ker 
so oddaje sproščene, a ne na
metane: skozi celo oddajo se 
vleče rdeča nit, včasih bolj, 
včasih manj zanimiva, ki pa 
zahteva kar precej predhod
ne priprave. Tudi gostje v stu

diu -vsaj tisti, ki sem jih slišala 
jaz - so bili prijetni in zanimi
vi. In skupno z voditeljema so 
govorili lepo ali vsaj spodob
no pogovorno slovenščino. 
Posrečeni so nekateri stalni 
tipi, ki jih ustvarja Igor Pison, 
in v dobro voljo te spravijo 
njihovi duhoviti dialogi z ra
cionalno in um irjeno Evo 
Čuk. Prav tako je originalen 
in zabaven v svoji prismuk- 
njenosti "prvi domači radijski 
vvestern" ter njegovi prota
gonisti, predvsem Cucko Bill. 
Sodelavci se potrudijo tudi 
za dobro glasbeno kuliso in 
zvočne efekte (čeprav se ne 
posrečijo vedno). Oddajo le
po dopolnjujeta še glasbeni 
rubriki dveh stalnih glasbe
nih sodelavcev.

Pečat letošnjemu Poletne
mu mozaiku daje brez dvo
ma Igor Pison, ki ima igral
ski talent, bistrost, široko raz
gledanost, iznajdljivost - vse 
lastnosti, ki so potrebne do
bremu igralcu. Manjka mu 
igralska akademija, kamor 
pa ga, če se ne motim, niso 
sprejeli. In to, kljub temu da 
bi ga v ansamblu Slovenske
ga stalnega gledališča potre
bovali, saj naše gledališče ne 
pesti samo finančna, ampak 
tudi kadrovska kriza. Pred 
leti so enako zviška na izpi
tih na AGRFT zavrnili Niklo 
Petruško Panizon, ki zdaj re
šuje ansambel. Kaj res nima
mo v zamejstvu nobega kan
didata, vrednega, da bi pre
stopil vrata AGRFT?

NLP

Pismo švicarske zalivale 
38. Dragi

Že š tiri leta so m inila, 
odkar so mi mladi v Dragi 
prisrčno čestitali za moj 60. 
rojstni dan! Draga mi je ved
no bila "najdražja" v mojih 
počitnicah v Sloveniji, zato se 
vsem prijateljem in prizadev
nim organizatorjem in ku
harjem (!) najtopleje zahva
lim; nisem imela časa vse in 
vsakogar pozdraviti, ker seje 
mudilo domov in tako nisem 
imela priložnosti slišati vseh 
dobrih besed prijateljstva. 
Naj torej napišem vsem tole 
pismo v zahvalo in želim po
gum vnaprej!

Pred 37 leti (aprila 1966) 
je bila Draga "komaj rojena" 
in takrat sem s solzami v očeh 
brezposelna odšla v neznano 
novo okolje v Švico. Zdaj se 
vračam z veseljem v očeh kot 
upokojenka in ves čas vmes 
je bilo s Kristusom v zna
menju križa, kot je povedal 
gospod kardinal Ambrožič iz 
Toronta. Hvaležna sem za vse 
in to je bila milost, da sem 
odšla v široki svet! Mobilnost 
mladih, ogromni migracijski 
tokovi in sodelovanje (evrop
skih) žensk preko meja je po
stala danes nuja in zato bi 
rada pohvalila vse gospe, ki 
so se letos na Dragi oglasile 
k pogovoru, da se sliši žensko 
razmišljanje.

Nedavno sem se vrnila iz 
Norveške, kjer smo imele 
srečanje evropskih žensk 
(EFU), imenovano "Europe 
alive" (Evropa v živo), kjer 
smo študirale temo medna
rodne trgovine (trafficking)

z ženskami. Norveško-ruska 
meja nam je dala dovolj pri
merov, da lahko trdim, da so 
vse evropske meje v isti ne
varnosti (Regio tri Rena, kjer 
živim, ni izjema), ki jo mora
mo Evropi prav ženske odkri
vati povsod. Vabim vse go
spe iz Drage, da se povežejo 
z italijansko sekcijo te evrop
ske zveze EFU ali pa z go. 
Skuk Nado iz Cerknice, ki je 
bila prisotna na 50. obletni
ci EFU v Gradcu letos julija. 
Predlagala bi Vam, da prire
dite srečanje "Evrope alive" 
v smislu Drage ali kar na Dra
gi, kar naj odgovarja smerni
cam EU memoranduma o 
izobraževanju odraslih. Pri
šle bodo ženske iz vseh e- 
vropskih držav (ne samo uni
verzite tno izobražene) in 
začutili boste, kako razmišlja 
ženski del evropskega konti
nenta. Svetovna konferenca 
univerzitetnih izobraženk bo 
v Perthu (Avstralija) v 2004 
in članice evropske ženske 
zveze (EFU) se mnogokrat 
lahko ozirajo po svetovnih 
temah, ker smo vsi del glo- 
baliz iranega sveta. M oja 
skrb je "feminizacija" ostare
lih in na svetovni dan ostare
lih (1. ok tob ra ) bi lahko 
razmišljali, da je treba najti 
poti uspešnega pogovora 
med generacijami. V Egiptu 
posredujejo akademske že
ne vsem brezposelnim diplo
m antom  univerze staž v 
domu ostarelih in tako prido
b ijo  mlade akademike za 
izpopolnjevanje s področja

g e ron to log ije , geron top- 
sihiatrije ter splošne geria- 
trije. Kako naj to uspe na Kra
su? Sama sem na Dragi po
stavila p. Mirku Peliconu DJ 
to vprašanje, ker se je sam 
tako odlično predstavil v med
generacijskem razumevanju 
mladih. Vesela sem, da je 
tudi večinoma sivolasa mno
žica obiskovalcev Drage spo
znala, da je "učenje za dol
go življenje" postalo naša 
skupna krščanska naloga.

Prav zato smo tako zvesti 
Dragi, ker se tam veliko nauči
mo ob srečanju z obiskovalci 
od vsepovsod in ob preda
vanjih im enitn ih predava
teljev, ki nam poglobijo doži
vete izkušnje. Lifelong lear- 
ning - vseživljenjsko učenje! 
Evropsko leto 2003 za ljudi s 
prizadetostjo velja tudi osta
relim, saj je to za vse neizbež
na prizadetost, za katero se 
je treba učiti vse življenje.

Naj Vam vsem v zahvalo 
posredujem tole misel: "Sta
rost ne obvaruje pred ljubez
nijo. Toda ljubezen te varuje 
pred sta ran jem " (Jeanne 
Moreau, 1929). Draga naj 
ostane praznik krščanske lju
bezni, ne sovraštva - pa če gre 
za mlade ali stare, ženske ali 
moške, starše ali otroke!

Samo trije smo bili verjet
no iz Švice, ki se srečujemo 
samo na Dragi in hvala za ne
vidne vezi prijateljstva, da 
nas je pot zanesla prav na 
Drago! Gospod V idau iz 
Drage/Ban nam je pred leti 
v Bern pripeljal svojo odlič
no zgodovino rodovine, da 
bi se navdušili ro jak i za 
iskanje svojih prednikov; tudi 
njega smo spoznali prav na

Dragi! Javljajo mi, da je v 
Nadškofijskem arhivu v Lju
bljani opaziti izredno zani
manje za iskanje po cerkve
nih knjigah, kjer so zapisi o 
naših rodovinah. Torej ni bilo 
zaman, da je razstava poto
vala iz Ban/Drage do Berna, 
pa čeprav ni hotel takratni 
slovenski veleposlanik n i
kakor pomagati tej razstavi, 
da bi krožila med društvi 
rojakov. Morda se bo 27. in
28. septembra iz Drage kdo 
odpravil v Einsiedeln (naj
večje švicarsko romarsko 
središče), da bomo skupaj 
praznovali jubilej 35-letnice 
slovenske katoliške misije v 
Švici, ki povezuje rojake in 
nam nudi duhovno pomoč v 
materinščini. Hvaležni smo, 
da je leta 1968 prvi misijo
nar, pokojni kapucin p. Fide- 
lis, prišel iz Gorice kot ita
lijanski državljan, da nam je 
ob pom oči ita lijanske  in 
hrvaške misije postavil te
melj za vseslovensko versko 
"domovino", ki nam je nihče 
ne more iztrgati iz src! Če se 
ostareli izseljenci vračamo v 
rojstno domovino ali pa osta
nemo v novi domovini, nam 
"verska domovina" in sloven
ska narodna zavest dajeta 
trdnost in kvaliteto staranja, 
kot to dokazujejo najnovejše 
študije, ki so jih  naredili v 
Švici (glej "Kvalitetna sta
ros t", septem ber 2003 - 
Trstenjakov inštitut, Lj).

Ljudmila Semerl-Schmid, 
Basel-Švica 

Opomba: EFU - Europaei- 
sche Frauenunion ali EUW - 
European Union ofWomen ali 
UEF -  Union europeen femi-

Duhovniki nudijo pomoč vsem.
Pomagaj vsem duhovnikom.

38.000 škofijskih duhovnikov vsak dan oznanja evangelij v župnijah med ljudm i in nudi vsem  ljubezen, tolažbo in upanje.

Da bi lahko nadaljevali svoje poslanstvo, potrebuje jo  tudi tvo jo  konkretno pomoč: prispevek za vzdrževanje duhovnikov.

Te darove zbira Osrednji in š titu t za vzdrževanje duhovnikov (Is titu to  Centrale Sostentam ento  Clero), ki jih razdeli med vse duhovnike, 

zlasti med tis te , ki deluje jo v najbolj potrebnih skupnostih  in bodo tako lahko računali tud i na ve likodušnost vseh.

Če želiš vedet i ,  kako lahko prispevaš svoj dar, kliči  brezplačno števi lko

Darovi za vzdrževanje duhovnikov. Podpora številn im za dobro vseh.

C<800.01.01.01

Svoj prispevek lahko nudiš na štiri načine:
•  poštni tekoči račun št. 57803009
•  kreditne kartice: s kartico CartaSi in s klicem na brezplačno telefonsko številko 800.82.50.00 ali 

prek interneta na naslovu www.sovvenire.it
•  bančno nakazilo na glavnih italijanskih bankah
•  neposredno na Inštitutu za vzdrževanje duhovnikov (Istituto Sostentamento Clero) v svoji škofiji.

Kdor želi, lahko svoje prispevke Osrednjemu inštitutu za vzdrževanje duhovnikov (Istituto Centrale 

Sostentamento Clero) v znesku do največ 1032,91 evrov letno odbije od celote svojih prihodkov za 

izračun davčne prijave Irpef ter povezanih deželnega in občinskega dodatka.

Za dodatna pojasnila glede omenjenih načinov kliči brezplačno informativno številko 800.01.01.01. 

Izberi način, ki t i  najbolj ustreza. Zahvaljujemo se t i  za prispevek.
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